
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθεί αντι-

προσωπεία της Κοινοβουλευτικής Οµάδας Φιλίας Ελβετίας-
Ελλάδος, σελ. 1460 

2. Ανακοινώνεται ότι η Βουλευτής κυρία Φωτεινή Μπακα-
δήµα µε την από 24 Οκτωβρίου 2022 επιστολή της προς τον
Πρόεδρο της Βουλής µας γνωστοποιεί την ανεξαρτητοποί-
ησή της από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΜέΡΑ25, σελ.
1447 - 1448 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1445, 1446, 1447, 1449,
1450, 1451, 1453, 1455, 1456, 1457, 1458, 1459, 1460, 1461,
1462, 1465, 1466, 1468, 1470, 1476, 1477, 1479 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Απαλλαγή

από το ΦΠΑ των δαπανών επισκευής σεισµόπληκτων κτηρίων
κίτρινων και πράσινων αλλά και ανοικοδόµησης των κόκκι-
νων», σελ.  1445

β) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης:
i. µε θέµα: «Συνεχίζονται οι καθυστερήσεις αναφορικά µε

την ανέγερση του Δικαστικού Μεγάρου Ηρακλείου», σελ.
1449

ii. µε θέµα: « Άµεσες ενέργειες για να προχωρήσει το
ώριµο έργο της ανέγερσης του νέου Δικαστικού Μεγάρου
Ηρακλείου», σελ. 1449 

γ) Προς τον Υπουργό Υγείας:  
i. µε θέµα: «Η υποστελέχωση και η έλλειψη κρίσιµων ιατρι-

κών ειδικοτήτων «παραλύουν» το ΕΣΥ» , σελ. 1452 
ii. µε θέµα:  «Σε αποδροµή το Γενικό Νοσοκοµείο Κέρκυ-

ρας µε επιπτώσεις στην παροχή υπηρεσιών υγείας στους πο-
λίτες», σελ. 1454 

δ) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων:

i. µε θέµα: « Η δραµατική αύξηση των εργατικών ατυχηµά-
των καθιστά αναγκαία την άµεση λήψη µέτρων για την προ-
στασία της υγείας και για την ασφάλεια των εργαζοµένων»,
σελ. 1456 

ii. µε θέµα: « Άµεση και ολοκληρωµένη διερεύνηση του ερ-
γατικού ατυχήµατος στο κατάστηµα "JUMBO" στο Παγκράτι
και πλήρης κάλυψη των αναγκών των τραυµατισµένων εργα-
ζοµένων», σελ. 1456 

ε) Προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών µε θέµα:
«Αποζηµίωση δικαιούχων ιδιοκτητών απαλλοτριωθεισών
εκτάσεων για την κατασκευή οδικού άξονα Κοµοτηνή-Νυµ-
φαία-Ελληνοβουλγαρικά σύνορα, σελ. 1460 

στ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων: 

i.  µε θέµα: «Χωρίς σχέδιο η κυβέρνηση για την κλιµατικά
απαραίτητη σταδιακή µετάβαση στη φυτική διατροφή», σελ.
1461 

ii. µε θέµα: «Κατανοµή του αποθεµατικού κρίσης εξαιτίας
της ουκρανικής κρίσης σε όλους τους αγρότες του τοµέα
των οπωροκηπευτικών»  , σελ. 1463 

ζ) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα:
«Για την αύξηση της τακτικής επιχορήγησης µε βάση τις ση-
µερινές ανάγκες της Οµοσπονδίας» , σελ. 1466 

η) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας:  

i. µε θέµα: «Για την εγκατάσταση Υβριδικών Σταθµών Πα-
ραγωγής Ηλεκτρικής Ενέργειας στα Αστερούσια Περιφερει-
ακής Ενότητας Ηρακλείου Κρήτης», σελ. 1468 

ii. µε θέµα: «Ασφυκτική η κατάσταση µε τη διαχείριση των
απορριµµάτων της Κεντρικής και Νότιας Εύβοιας», σελ. 1470 

iii. µε θέµα: «Ολοκλήρωση πολεοδοµικής µελέτης Καστε-
λίου Δήµου Μινώα Πεδιάδας», σελ. 1476 

iv. µε θέµα: «Παράνοµες αδειοδοτήσεις κατασκευής
υδροηλεκτρικού φράγµατος στον Ερύµανθο Αχαΐας», σελ.
1472 

v. θέµα: «Αναγκαστική απαλλοτρίωση σε δηµόσια γη για
χάρη ιδιωτικής εταιρείας για κατασκευή φωτοβολταϊκού πάρ-
κου στο Μενοίκιο  Όρος Σερρών εντός Περιοχών  Άνευ Δρό-
µων (ΠΑΔ) και περιοχής «NATURA»»., σελ. 1474 

θ)  Προς τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για
θέµατα κρατικής αρωγής και αποκατάστασης, µε θέµα:
«Μέτρα στήριξης πληµµυροπαθών στην Κρήτη και αναγκαία
έργα αποκατάστασης και προστασίας», σελ. 1477 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης

και Δικαιοσύνης καταθέτει την  Έκθεσή της στο σχέδιο νόµου
του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη «Αναµόρφωση και
εκσυγχρονισµός του Σωφρονιστικού Κώδικα-Τροποποιήσεις
στο ν.2776/1999», σελ. 1452 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ.  1469 - 1479
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 1461 - 1469
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 1445 - 1461

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 1469, 1470, 1476, 1477, 

1479
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 1462, 1465, 1466, 1468
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 1445, 1446, 1447, 1449, 

1450, 1451, 1453, 1455, 
1456, 1457, 1458, 1459, 
1460, 1461

ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ Γ. , σελ. 1453

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 1461, 1462, 1472, 1473, 

1474, 1475
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε.  , σελ. 1466, 1467, 1468
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 1454, 1455
ΑΧΜΕΤ  Ι. , σελ. 1460, 1461
ΒΑΡΔΑΚΗΣ Σ. , σελ. 1449, 1450
ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1445
ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ  Γ.  , σελ. 1462, 1463, 1464, 1465
ΓΚΑΓΚΑ Α.  , σελ. 1452, 1453, 1455, 1456
ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ Γ.  , σελ. 1460, 1461
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 1456, 1458, 1459
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ  Β. , σελ. 1445, 1446, 1449, 1451, 

1476, 1477, 1478, 1479
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 1456, 1458, 1459
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ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 1466, 1467, 1468, 1469
ΤΑΓΑΡΑΣ Ν. , σελ. 1469, 1470, 1472, 1473, 

1475, 1476, 1477
ΤΖΑΚΡΗ Θ. , σελ. 1463, 1464
ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Χ.  , σελ. 1477, 1478, 1479
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π.  , σελ. 1457, 1459
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 1449, 1451, 1471
ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ Γ. , σελ. 1452, 1453
ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ Μ. , σελ. 1470, 1471



Αθήνα, σήµερα στις 24 Οκτωβρίου 2022, ηµέρα Δευτέρα και
ώρα 15.50’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Γ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΜΠΟΥΡΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα τα εξής: 

«Οι πρώτες επίκαιρες ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι
παρακάτω:

Οι µε αριθµό 73/17-10-2022 και 75/17-10-2022 επίκαιρες ερω-
τήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υπουργό Δικαιοσύνης, τον
κ. Κωνσταντίνο Τσιάρα.

Οι µε αριθµό 61/15-10-2022 και 67/17-10-2022 επίκαιρες ερω-
τήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, τον κ. Γεώργιο Γεωργαντά.

Οι µε αριθµό 60/14-10-2022 και 79/17-10-2022 επίκαιρες ερω-
τήσεις, που θα απαντηθούν από την Αναπληρώτρια Υπουργό
Υγείας, την κ. Ασηµίνα Γκάγκα.

Η µε αριθµό 78/17-10-2022 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαν-
τηθεί από τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό, τον κ. Χρήστο
Τριαντόπουλο.

Η µε αριθµό 74/17-10-2022 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαν-
τηθεί από τον Υφυπουργό Οικονοµικών, τον κ. Απόστολο Βεσυ-
ρόπουλο.

Οι µε αριθµό 54/12-10-2022 και 71/17-10-2022 επίκαιρες ερω-
τήσεις, που θα απαντηθούν από τον Υφυπουργό Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων, τον κ. Παναγιώτη Τσακλόγλου.

Οι µε αριθµό 56/12-10-2022, 65/17-10-2022, 66/17-10-2022,
68/17-10-2022 και 76/17-10-2022 επίκαιρες ερωτήσεις, που θα
απαντηθούν από τον Υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
τον κ. Νικόλαο Ταγαρά.

Η µε αριθµό 72/17-10-2022 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί,
που από τον Υφυπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, τον κ. Ελευ-
θέριο Αυγενάκη.

Η µε αριθµό 53/11-10-2022 επίκαιρη ερώτηση, που θα απαν-
τηθεί από τον Υφυπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, τον κ. Γε-
ώργιο Καραγιάννη.

Θα ξεκινήσουµε µε τη δέκατη µε αριθµό 74/17-10-2022 επί-
καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Απαλλαγή από τον ΦΠΑ των

δαπανών επισκευής σεισµόπληκτων κτηρίων κίτρινων και πράσι-
νων αλλά και ανοικοδόµησης των κόκκινων».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Καλή εβδοµάδα.
Κύριε Υπουργέ, όπως γνωρίζετε, ο καταστροφικός σεισµός

της 27ης Σεπτεµβρίου 2021 στην Περιφερειακή Ενότητα Ηρα-
κλείου προκάλεσε σηµαντικές ζηµιές σε κτήρια κάθε κατηγορίας,
σπίτια, καταστήµατα. Το πρώτο αίτηµα που καταθέσαµε ήταν η
αναθεώρηση του τιµολογίου, αφού ανάµεσα στις τιµές που προ-
βλέπονται και στο πραγµατικό κόστος υπήρξε τεράστια διαφορά.
Το τιµολόγιο αυτό του 2011 αναθεωρήθηκε, αλλά οι τιµές δεν
καλύπτουν το κόστος. Είναι περίπου 10% που αναθεωρήθηκε σε
σχέση µε το 2011, ενώ όπως ξέρετε η ακρίβεια, δυστυχώς, έχει
προκαλέσει µεγάλες ανατιµήσεις και στα δοµικά υλικά. 

Η πρόταση που κατέθεσα στη συνέλευση του Συλλόγου «ΕΛ-
ΠΙΔΑ», µε αφορµή τις εκδηλώσεις που έγιναν για τον ένα χρόνο
από τον σεισµό, αφορούσε την απαλλαγή ή την επιστροφή όλου
ή µέρους του ΦΠΑ που θα εισπραχθεί από την ανακατασκευή
των κτηρίων ή την ανοικοδόµηση ή τις υπηρεσίες που θα προ-
σφερθούν για τον σκοπό αυτό. Τα κτήρια είναι συγκεκριµένα,
είναι µε απόφαση του Υπουργείου Υποδοµών –συγκεκριµένα τα
τιµολόγια, το ύψος δηλαδή του προϋπολογισµού- και εποµένως
µε ασφάλεια και βεβαιότητα µπορεί να υπολογιστεί, χωρίς να εµ-
φιλοχωρήσουν άλλες παρενέργειες.

Η πρόταση αυτή είναι συµβατή µε το Ενωσιακό Δίκαιο, που
προβλέπει συντελεστές µειωµένους ως δυνατότητα, µε απόφαση
των χωρών-µελών στις περιπτώσεις φυσικών καταστροφών και
στις περιπτώσεις που υλοποιείται κοινωνική πολιτική. Δεν υπάρ-
χει καµµία πολιτική περισσότερο κοινωνική από την αποκατά-
σταση των αστέγων που βρέθηκαν στους πέντε δρόµους λόγω
του σεισµού. 

Γι’ αυτό ερωτάστε, κύριε Υπουργέ, εάν προτίθεστε να εξετά-
σετε την πρόταση αυτή, προκειµένου να συµβάλλουµε στην µεί-
ωση της ζηµιάς των πολιτών και, βέβαια, στην ευρύτερη
ανοικοδόµηση της περιοχής και στην οικονοµική και κοινωνική
αποκατάσταση. Σε κάθε περίπτωση, να εξετάσουµε κάθε δυνα-
τότητα στην κατεύθυνση αυτή. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, είναι δεδοµένη η πρόθεση όλων µας να στη-

ρίζουµε συνανθρώπους µας που οι περιουσίες τους υφίστανται

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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ζηµιές από φυσικές καταστροφές. Όπως είναι ευρέως γνωστά
και τα άµεσα αντανακλαστικά που επέδειξε η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη για τις περιοχές που επλήγησαν από τον σει-
σµό της 27ης Σεπτεµβρίου του 2021 στο Αρκαλοχώρι, τα οποία
αποτυπώθηκαν µε έγκαιρα, συγκεκριµένα µέτρα στήριξης και
αποκατάστασης.

Αναφέρω ενδεικτικά τα εξής: Πρώτον, τη χορήγηση πρώτης
αρωγής έναντι στεγαστικής συνδροµής προς ιδιοκτήτες ακινή-
των, την έναντι επιχορήγηση προς επιχειρήσεις και την αποζη-
µίωση οικοσκευής, για τα οποία µέχρι στιγµής έχουν χορηγηθεί
66 εκατοµµύρια ευρώ σε περίπου επτά χιλιάδες δικαιούχους. 

Αναφορικά µε τη συνολική επιχορήγηση των επιχειρήσεων που
επλήγησαν, έχει ήδη εκδοθεί η σχετική απόφαση που προβλέπει
την αποζηµίωση τριακοσίων εξήντα πέντε συνολικά δικαιούχων
µε 593.045 ευρώ. Μέρος αυτού του ποσού και συγκεκριµένα
143.000 ευρώ αφορούν ανθρώπους κατά κύριο επάγγελµα αγρό-
τες. 

Δεύτερον, την απαλλαγή από τον ΕΝΦΙΑ, που προβλέφθηκε
από την πρώτη στιγµή, συνολικά για µία τριετία, δηλαδή για τα
έτη 2021, 2022 και 2023. 

Τρίτον, την έκτακτη οικονοµική ενίσχυση των Οργανισµών Το-
πικής Αυτοδιοίκησης Α’ και Β’ Βαθµού, η οποία στην παρούσα
φάση διαµορφώνεται στα 13,36 εκατοµµύρια ευρώ, τα οποία διο-
χετεύονται ως εξής: Τα 8 εκατοµµύρια ευρώ στην Περιφέρεια
Κρήτης, 4,01 εκατοµµύρια ευρώ στον Δήµο Μινώα Πεδιάδας και
1,35 εκατοµµύρια ευρώ στον Δήµο Αρχανών Αστερουσιών. 

Τέταρτον, τη χορήγηση επιδόµατος ενοικίου ή συγκατοίκησης,
µε συνολικό προϋπολογισµό 16,56 εκατοµµύρια ευρώ, για την
οποία έχουν υποβληθεί τετρακόσιες τριάντα έξι αιτήσεις, εκ των
οποίων έχουν εγκριθεί οι εκατόν ενενήντα δύο, έχουν απορριφθεί
οι σαράντα τρεις και είναι υπό επεξεργασία οι διακόσες µια. Και
φυσικά προχωρήσαµε και σε πλήθος άλλων παρεµβάσεων, τις
οποίες γνωρίζετε. 

Υπενθυµίζω ενδεικτικά ότι για τις επιχειρήσεις που δεν κατά-
φεραν να ενταχθούν στο πρόγραµµα του Υπουργείου Ανάπτυξης
και Επενδύσεων, προβλέψαµε νέο ειδικό σχήµα στήριξης -η σχε-
τική διαδικασία υποβολής εκδήλωσης ενδιαφέροντος έχει ήδη
ολοκληρωθεί- και οι ενισχύσεις θα χορηγηθούν βάσει του Κανο-
νισµού της Ευρωπαϊκής Ένωσης, περί ενισχύσεων ήσσονος ση-
µασίας de minimis. 

Σας ενηµερώνω ότι µέχρι τώρα η συνολική δηµοσιονοµική επι-
βάρυνση, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις διαθέσεις και χορηγήσεις
πόρων, τις εντάξεις πιστώσεων και τις εγκρίσεις χρηµατοδότη-
σης, αγγίζει τα 300 εκατοµµύρια ευρώ και αναµένεται να αυξηθεί
όσο συνεχίζουµε την υλοποίηση του σχεδίου στήριξης και απο-
κατάστασης. 

Με την ερώτησή σας, ζητάτε την απαλλαγή από τον ΦΠΑ των
δαπανών επισκευής των κίτρινων και πράσινων κτηρίων, καθώς
και της ανοικοδόµησης των κόκκινων κτηρίων στις σεισµόπλη-
κτες περιοχές. 

Όπως γνωρίζετε το ισχύον θεσµικό πλαίσιο, ο Κώδικας ΦΠΑ
αποτελεί ενσωµάτωση στο Εθνικό µας Δίκαιο διατάξεων οι
οποίες είναι δεσµευτικές για όλα τα κράτη-µέλη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Με βάση το πλαίσιο αυτό οι υφιστάµενες και εφαρµο-
στέες διατάξεις του Κώδικα ΦΠΑ δεν προβλέπουν τη δυνατότητα
για απαλλαγή από τον ΦΠΑ των δαπανών που δεν εµπίπτουν στις
προβλεπόµενες στο νόµο περιπτώσεις απαλλαγής, όπως είναι η
επισκευή και η ανοικοδόµηση κατηγορίας κτηρίων των σεισµό-
πληκτων περιοχών. 

Στη δευτερολογία µου θα αναφερθώ σε πρόσθετα σχετικά
στοιχεία. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κεγκέρογλου,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, η γενικότερη ενηµέρωση που µας κάνατε έχει

ασφαλώς βάση αλλά δεν αφορά το συγκεκριµένο ερώτηµα. 
Μπορώ, όµως, να κάνω ένα σχόλιο γι’ αυτή. Ενώ έχουν δοθεί

χρήµατα, προκαταβολές, χρηµατοδοτήσεις, η κατάσταση είναι
δραµατική. Δεν προχωρά τίποτα. Να είστε σίγουρος ότι οι προ-

καταβολές θα µείνουν προκαταβολές, γιατί οι πολίτες βλέποντας
µέσα από τον φάκελο και τους υπολογισµούς ότι το πραγµατικό
κόστος είναι σχεδόν διπλάσιο ή και σε ορισµένες περιπτώσεις
τριπλάσιο της ενίσχυσης, η οποία προβλέπεται από τις κυβερνη-
τικές αποφάσεις, δεν προχωρούν στην ανακατασκευή. 

Δεν υπάρχουν οι οικονοµικές δυνατότητες να χρηµατοδοτή-
σουν την ανακατασκευή των έργων και να πάρουν ένα µέρος
αυτών. Γι’ αυτό η πρόταση για τον ΦΠΑ είναι πάρα πολύ σηµαν-
τική και επιµένουµε να εξεταστεί σε συνδυασµό, βεβαίως, και µε
το Ενωσιακό Δίκαιο το οποίο εµείς επιµένουµε ότι το επιτρέπει. 

Αν συµφωνήσουµε ότι η αποκατάσταση των αστέγων είναι κοι-
νωνική πολιτική, εάν συµφωνήσουµε ότι η κοινωνική κατοικία δεν
είναι τίποτα άλλο από αποκατάσταση αστέγων, τότε, πραγµα-
τικά, µπορούµε να αξιοποιήσουµε τις ευεργετικές διατάξεις που
υπάρχουν σε απόφαση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και που είναι
δηµοσιευµένες στην επίσηµη εφηµερίδα της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Αναφέρω µία συγκεκριµένη περίπτωση, που µιλάει για µει-
ωµένο συντελεστή ΦΠΑ σε περιπτώσεις όπως η κοινωνική
κατοικία. 

Επιτρέψτε µου να διαβάσω από την επίσηµη εφηµερίδα των
Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, το παράρτηµα 3, τον κατάλογο των πα-
ραδόσεων αγαθών και παροχών υπηρεσιών, που µπορούν να
υπαχθούν στο µειωµένο συντελεστή ΦΠΑ, που προβλέπονται
από το άρθρο 98 της συγκεκριµένης οδηγίας. Είναι το σηµείο 10,
που αναφέρει: «Η παράδοση, ανέγερση, ανακαίνιση και µετα-
σκευή κατοικιών στο πλαίσιο κοινωνικής πολιτικής».

Το καταθέτω για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Βασίλειος Κεγκέρογλου κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Είναι, λοιπόν, θέµα πολιτικής βούλησης, κύριε Υπουργέ, όχι να
το αποφασίσει η ελληνική Κυβέρνηση άµεσα -και αυτό βέβαια θα
µπορούσε- αλλά να το ερευνήσει. Και αυτό το οποίο σας ζητάω
είναι στη δευτεροµιλία σας -συµπληρωµατικά σε αυτά που εί-
πατε- να δείξετε τη βούληση να ερευνηθεί αυτό στο πλαίσιο του
Ενωσιακού Δικαίου και εφόσον υπάρχει η δυνατότητα µε συγκε-
κριµένη διάταξη, να την αξιοποιήσουµε για να συνδράµουµε έτσι
στην ανοικοδόµηση της περιοχής και στην αποκατάσταση της οι-
κονοµικής και κοινωνικής ζωής που έχει γονατίσει. Είναι έκκληση
των ανθρώπων της περιοχής. 

Μπορώ να πω ότι στην αρχή υπήρξε σηµαντική ανταπόκριση
από την πλευρά της Κυβέρνησης. Μετέπειτα τα πράγµατα έχουν
βαλτώσει, γιατί υπάρχει αυτή η µεγάλη διαφορά που σας εξή-
γησα ανάµεσα στο πραγµατικό κόστος και στην προβλεπόµενη
επιχορήγηση, ενίσχυση, συνδροµή από την πλευρά του κράτους. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, στην πρωτολογία µου ανέφερα ότι οι υφι-

στάµενες και εφαρµοστέες διατάξεις του Κώδικα ΦΠΑ δεν πα-
ρέχουν τη δυνατότητα για διακριτική µεταχείριση, δηλαδή για
απαλλαγή από τον ΦΠΑ των δαπανών επισκευής και ανοικοδό-
µησης κτιρίων σε σεισµόπληκτες περιοχές. Ωστόσο, µε στόχο τη
στήριξη των σεισµόπληκτων και στα πλαίσια των όσων προβλέπει
ο Κώδικας ΦΠΑ, προχωρήσαµε στην αξιοποίηση όλων των δυνα-
τοτήτων που παρέχονται από το άρθρο 9 παράγραφος 2 και 27
παράγραφος 1 ΙΕ’ του Κώδικα ΦΠΑ. 

Με βάση λοιπόν τις ισχύουσες διατάξεις όσον αφορά την
απαλλαγή από το ΦΠΑ για τη στήριξη των σεισµόπληκτων κατοί-
κων των Δήµων Μινώα Πεδιάδος και Αρχανών Αστερουσίων της
Περιφερειακής Ενότητας Ηρακλείου της Περιφέρειας Κρήτης
έχουν ήδη εκδοθεί όλες οι προβλεπόµενες σχετικές αποφάσεις
για τη στήριξη των υπόχρεων. 

Υπενθυµίζω ότι µε απόφασή µου, την Α.1240 του 2021, καθο-
ρίστηκαν οι όροι και οι λεπτοµέρειες για την απαλλαγή από τον
ΦΠΑ της αυτοπαράδοσης αγαθών και της ιδιοχρησιµοποίησης
υπηρεσιών των άνευ ανταλλάγµατος παραδόσεων αγαθών και
παροχών υπηρεσιών που πραγµατοποιούνται για την κάλυψη των
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αναγκών των σεισµόπληκτων της Περιφερειακής Ενότητας Ηρα-
κλείου. 

Με δεύτερη επίσης απόφασή µου, την Α.1241 του 2021, καθο-
ρίστηκε η διαδικασία για την παράδοση αγαθών και την παροχή
υπηρεσιών χωρίς ΦΠΑ σε υποκείµενο στον φόρο, ο οποίος έχει
σκοπό να τα διαθέσει περαιτέρω άνευ ανταλλάγµατος για την
κάλυψη των αναγκών σεισµοπλήκτων. 

Παράλληλα µε την εξουσιοδοτική διάταξη της περίπτωσης β’
της παραγράφου 12 του άρθρου 38 του Κώδικα ΦΠΑ, σε περιπτώ-
σεις φυσικών καταστροφών ή άλλων αντίστοιχων εξαιρετικών και
δυσµενών συµβάντων που επηρεάζουν φορολογούµενους, παρέ-
χει τη δυνατότητα έκδοσης απόφασης µε την οποία να χορηγείται
διαφορετική προθεσµία για την υποβολή της δήλωσης ΦΠΑ ή πα-
ράταση της προθεσµίας για την υποβολή της δήλωσης αυτής και
των ανακεφαλαιωτικών πινάκων, καθώς και κάθε διαφορετική προ-
θεσµία καταβολής του φόρου. 

Στα πλαίσια αυτά, µε σχετική απόφαση για τους σεισµόπλη-
κτους της Κρήτης παρατάθηκε έως τις 29-10-2021 η προθεσµία
υποβολής των δηλώσεων ΦΠΑ, οι οποίες είχαν αρχική καταλη-
κτική προθεσµία υποβολής στις 30-9-2021. Υπενθυµίζω ότι είµα-
στε η πρώτη Κυβέρνηση που προχώρησε στη διαµόρφωση ενός
ευέλικτου και αποτελεσµατικού θεσµικού πλαισίου για τη στήριξη
επιχειρήσεων και επαγγελµατιών που πλήττονται από τις επιπτώ-
σεις θεοµηνιών και φυσικών καταστροφών. 

Με τον ν.4797/2021 διαµορφώσαµε µια ενιαία διαδικασία συν-
τονισµού όλων των εµπλεκόµενων φορέων για τα απαιτούµενα

µέτρα αποκατάστασης και στήριξης και δηµιουργήσαµε ειδικές
και εξειδικευµένες δοµές που ανέλαβαν να διεκπεραιώνουν τη
διαδικασία χορήγησης των αποζηµιώσεων, τη διαµόρφωση έκτα-
κτων µέτρων στήριξης και την υλοποίηση των µέτρων αποκατά-
στασης των ζηµιών. 

Ο νόµος αυτός αποτελεί εχέγγυο εφαρµογής άµεσων πολιτι-
κών που συνδέονται µε τη χορήγηση αποζηµιώσεων λόγω των
έκτακτων συνθηκών που προκλήθηκαν από την ύπαρξη θεοµη-
νιών και φυσικών καταστροφών. 

Συνοψίζοντας, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη παρα-
µένει αρωγός από την πρώτη στιγµή για όλους όσους έχουν πλη-
γεί από τις φυσικές καταστροφές, και λαµβάνει όλα τα δυνατά
µέτρα στο πλαίσιο των δυνατοτήτων που της παρέχει το ισχύον
ευρωπαϊκό και εθνικό θεσµικό πλαίσιο. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν προχωρήσουµε

στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, έχω να κάνω µια ανακοίνωση
προς το Σώµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ανακοινώσω
ότι η Βουλευτής κ. Φωτεινή Μπακαδήµα µε την από 24 Οκτω-
βρίου 2022 επιστολή της προς τον Πρόεδρο της Βουλής, µας
γνωστοποιεί την ανεξαρτητοποίησή της από την Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του ΜέΡΑ25. 

Η προαναφερθείσα επιστολή κατατίθεται στα Πρακτικά της
σηµερινής συνεδρίασης.

(Η προαναφερθείσα επιστολή έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε τώρα µε
την συζήτηση της ένατης µε αριθµό 73/17-10-2022 επίκαιρης
ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Βαρδάκη προς
τον Υπουργό Δικαιοσύνης και της δωδέκατης µε αριθµό 75/17-
10-2022 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, οι οποίες αναφέρονται στο ίδιο
θέµα, θα συζητηθούν ταυτόχρονα, χωρίς να επηρεάζονται τα δι-
καιώµατα των οµιλητών ως προς τον χρόνο οµιλίας τους, σε
εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου 4 του άρθρου 131 του
Κανονισµού της Βουλής. Δηλαδή, ο κάθε συνάδελφος Βουλευ-
τής έχει το δικαίωµα πρωτολογίας δύο λεπτών και δευτερολο-
γίας τριών λεπτών, ενώ ο Υπουργός έχει το δικαίωµα συνολικά
των έξι λεπτών και στην πρωτολογία και στη δευτερολογία. 

Ξεκινάµε µε τον κ. Σωκράτη Βαρδάκη. 
Έχετε τον λόγο, κύριε Βαρδάκη. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θα µπορούσα να πω δέκα λέξεις. Γιατί, κύριε Υπουργέ, δεν

έχετε τηρήσει τις υποσχέσεις και τις δεσµεύσεις σας εδώ και
τρία χρόνια; Και, παρακάτω, βρίσκοµαι εδώ σήµερα για να σας
µεταφέρω την ανησυχία, την απογοήτευση και τη δυσαρέσκεια
που επικρατεί στην τοπική κοινωνία του Ηρακλείου αναφορικά
µε τις διαδικασίες ανέγερσης του δικαστικού µεγάρου. Τριάµισι
χρόνια τώρα κωλυσιεργείτε και αυτό, κύριε Υπουργέ, είναι
ντροπή για όλους µας, όχι µόνο για σας. Τριάµισι χρόνια τώρα
µας διαβεβαιώνετε στις επανειληµµένες κοινοβουλευτικές µας
παρεµβάσεις ότι δεν θα υπάρξουν άλλες καθυστερήσεις. Αν
αυτό δεν είναι εµπαιγµός, άραγε τι είναι; 

Το 2015, είχε ανασύρει ένα έργο το Υπουργείο Υποδοµών από
τα συρτάρια, και ξεκίνησε όλες τις διαδικασίες που έπρεπε να γί-
νουν ακόµα και µε την Αρχαιολογική Υπηρεσία. Επρόκειτο για
ενέργειες που εκκρεµούσαν -ακούστε- από το 2008. Και, βέβαια,
ήταν ενέργειες που απαιτούνταν για να έχουµε µια ώριµη µελέτη. 

Από το 2003, κύριε Πρόεδρε, είχε απαλλοτριωθεί το συγκεκρι-
µένο οικόπεδο. Είκοσι χρόνια µετά ερχόµαστε σήµερα εδώ χωρίς
αποτέλεσµα. Από το 2003 είχε απαλλοτριωθεί. 

Θα σας θυµίσω, κύριε Υπουργέ, για να δικαιολογήσω τον πρό-
λογό µου, ότι στις 17 Ιανουαρίου του 2020 -θα κλείσουµε τρία
χρόνια σε λίγο- κατά τη συζήτηση της επίκαιρης ερώτησης που
είχα καταθέσει τότε για την πορεία του έργου, ο Υπουργός Υπο-
δοµών και Μεταφορών, ο κ. Καραµανλής, είχε αναφέρει επακρι-
βώς: «Κινούµαστε µε πολύ µεγάλη ταχύτητα για να ολοκληρωθεί
η εξέταση της υπόθεσης, ώστε να προωθηθεί στη διυπουργική
επιτροπή για τα ΣΔΙΤ και να υπογράψουµε για να βρούµε χρη-
µατοδότηση του έργου». 

Επιπλέον, µας ενηµέρωσε ότι «στις 5 Σεπτεµβρίου του 2019
υπογράφηκε η σύµβαση του χρηµατοοικονοµικού συµβούλου για
την υποβοήθηση της ΚΤΥΠ σε θέµατα που αφορούν τις περαι-
τέρω ενέργειες». 

Επίσης, εσείς ο ίδιος εσείς, κύριε Υπουργέ, µας διαβεβαι-
ώσατε σε επίσηµη απάντησή σας σε ερώτηση που είχαµε κατα-
θέσει ότι «βρισκόµαστε στο τελικό στάδιο υλοποίησης του
έργου». Και ήρθατε λίγους µήνες µετά να ανατρέψετε τον δικό
σας σχεδιασµό µε µια εντελώς παράλογη και αψυχολόγητη, θα
έλεγα, κίνηση. Παρ’ όλα αυτά, µας διαβεβαιώνατε και πάλι τότε
ότι η αλλαγή αυτή στον σχεδιασµό δεν θα επιφέρει καθυστερή-
σεις. Και µάλιστα ήταν Υφυπουργός, κύριε Πρόεδρε, ο κ. Γιάννης
Κεφαλογιάννης, που δεσµευόταν εδώ στη Βουλή ότι εντός του
πρώτου εξαµήνου του 2021 θα ξεκινούσε να υλοποιείται το έργο.
Δεν ξέρω αν έτσι εννοείτε την ανάπτυξη, κύριε Υπουργέ. 

Επειδή, λοιπόν, οφείλετε συγκεκριµένες απαντήσεις στην κοι-
νωνία του Ηρακλείου, που δικαίως αισθάνεται αγανακτισµένη,
ερωτάστε: Σε ποιο στάδιο βρίσκονται οι διαδικασίες ανέγερσης
του δικαστικού µεγάρου Ηρακλείου και ποιο είναι το χρονοδιά-
γραµµα του Υπουργείου για την ολοκλήρωση του έργου; 

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, ειλικρινά σας λέω, λυπάµαι που
βρίσκοµαι πάλι εδώ σήµερα για ένα θέµα που έπρεπε, όπως εί-
χατε υποσχεθεί ο ίδιος, να είχατε λύσει χθες. 

Είναι δυνατόν εσείς, Υπουργός Δικαιοσύνης, κύριε Υπουργέ,
να επιτρέπετε σήµερα να γίνονται δίκες σε αίθουσες που έχει πα-

ραχωρήσει ο Δήµος Ηρακλείου, µη βρίσκοντας άλλη επιλογή;
Επιτέλους, κλείστε το αυτό το θέµα. Περιµένουµε µια σαφή
απάντηση σήµερα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κεγκέρογλου,

έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας επί του ίδιου θέµατος. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, δεν θα ήθελα µε αφορµή και όσα γράφονται

στην ερώτηση του κυρίου συναδέλφου -διάβασα στην ερώτηση
για το τι είχε γίνει και τι δεν είχε γίνει στο παρελθόν- να έχουµε
µια τέτοιου είδους αντιπαράθεση. 

Σήµερα είµαστε σε ένα συγκεκριµένο σηµείο. 
Ο Υφυπουργός Υποδοµών, ο κ. Καραγιάννης, τις προηγούµε-

νες µέρες σε ερώτησή µου απάντησε εδώ στη Βουλή ότι, πρώ-
τον, ήρθε σε επικοινωνία µε το ΤΑΧΔΙΚ, την ΕΤΑΔ, τον κ. Βλαστό
και το Υπερταµείο για την άµεση παραχώρηση του οικοπέδου
στα Χανιά, αφού το πρόβληµα είναι ότι δεν παραχωρήθηκε
ακόµα το οικόπεδο στα Χανιά. Και ότι, δεύτερον, συνεδρίασε η
επιτροπή ΣΔΙΤ, που ενέκρινε το έργο ως πακέτο «Δικαστικό Μέ-
γαρο Ηρακλείου - Χανίων και Αναβάθµιση του Δικαστικού Μεγά-
ρου Ρεθύµνου». Ανέφερε και τα χαρακτηριστικά τα βιοκλιµατικά
και τα ενεργειακά που θα έχουν τα κτήρια και βεβαίως πολλά
άλλα. 

Το πρόβληµα εντοπίζεται στην αδυναµία να προχωρήσουν οι
διαδικασίες παραχώρησης του οικοπέδου στα Χανιά. Άρα, υπάρ-
χουν δύο λύσεις και επ’ αυτών θέλουµε να τοποθετηθείτε. 

Η πρώτη λύση είναι εάν το πακέτο µπορεί να διαχωριστεί, που
θεωρώ ότι αφού το προχωράτε µε ΣΔΙΤ και έχετε κρίνει τη βιω-
σιµότητά του ως σύνολο, µπορεί να είναι λίγο δύσκολο να δια-
χωριστεί και να γίνει χωριστά ΣΔΙΤ. 

Υπάρχει, όµως, και η δεύτερη λύση, η οποία είναι συµβατή µε
το θεσµικό πλαίσιο, νοµικά δηλαδή είναι αποδεκτή, λόγω της δια-
δικασίας που γίνεται η ΣΔΙΤ. Και θα ήθελα να συνεννοηθείτε µε
το Υπουργείο Υποδοµών να εξετάσει τη δυνατότητα αυτή. 

Τι λέω συγκεκριµένα; Ότι το πακέτο «Δικαστικό Μέγαρο Ηρα-
κλείου - Χανίων και Αναβάθµιση των Δικαστηρίων Ρεθύµνου» να
διαχωριστεί σε δύο υποέργα. Το πρώτο υποέργο να είναι το δι-
καστικό µέγαρο Ηρακλείου, που είναι πανέτοιµο, ώριµο και δεν
έχει κανένα κώλυµα, µαζί µε την αναβάθµιση του δικαστικού µε-
γάρου Ρεθύµνου ως πρώτο υποέργο. Και δεύτερο υποέργο η
ανέγερση του δικαστικού µεγάρου Χανίων, µε συγκεκριµένα χα-
ρακτηριστικά, που µπορεί να προσδιοριστεί ως «πακέτο» και βε-
βαίως υπό την αίρεση της παραχώρησης του α’ ή του β’
οικοπέδου. 

Αυτό θα ισχύει για όλους όσους ενδιαφερθούν για την πρό-
σκληση, άρα δεν θα είναι κάτι που θα αποτελέσει εµπόδιο ή αιτία
προσβολής της διαδικασίας, γιατί θα αφορά όλους τους ενδια-
φερόµενους να συµµετάσχουν. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι αυτή η δεύτερη λύση είναι εφικτή, ρεα-
λιστική και βεβαίως συµβατή µε το θεσµικό πλαίσιο και µπορεί
άµεσα να προχωρήσει και, ωστόσο, να λυθούν και τα διαδικα-
στικά προβλήµατα της παραχώρησης του οικοπέδου στα Χανιά.
Αλλιώς, µπορεί να θεωρηθεί ότι θέλουµε να απεµπλακούµε από
το δικαστικό µέγαρο Χανίων για άλλους λόγους. Όχι, δεν υπάρ-
χουν. Είναι πολλά τα χρόνια που έχουν κλείσει οι δήθεν αντιπα-
ραθέσεις αυτού του τύπου. Τώρα το µέληµά µας είναι να γίνει το
έργο. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη συνολική απάντησή σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να ευχαριστήσω και τους κυρίους συναδέλφους που

µου δίνουν τη δυνατότητα να απαντήσω σε ένα θέµα που, αντι-
λαµβάνοµαι, είναι πολύ υψηλής προτεραιότητας για την τοπική
κοινωνία, όχι µόνο του Ηρακλείου, αλλά ευρύτερα της περιοχής
της Κρήτης. 

Και θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι και για την Κυβέρνηση, αλλά
και για µένα προσωπικά ο εκσυγχρονισµός των κτηριακών υπο-
δοµών της δικαιοσύνης είναι πρώτη και πολύ µεγάλη προτεραι-
ότητα. 
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Και αυτό, κύριε Βαρδάκη, το έχω αποδείξει µε τα άλλα δύο
έργα τα οποία έχουν εξελιχθεί και έχουν προχωρήσει. 

Πρέπει να γνωρίζετε ότι αυτή τη στιγµή έχουν προγραµµατι-
στεί οι κατασκευές έξι κατά βάση δικαστικών µεγάρων και η ανα-
µόρφωση, ανασυγκρότηση, ο εκσυγχρονισµός αρκετών ακόµη.
Και βεβαίως, θέλω να είµαι απολύτως ειλικρινής απέναντί σας.
Σε αυτόν τον σχεδιασµό από την πρώτη στιγµή ήταν και το δικα-
στικό µέγαρο Ηρακλείου. 

Θέλω, όµως, πριν φτάσω να δούµε τα επιµέρους ζητήµατα τα
οποία σωστά σε ένα βαθµό έθεσε και ο κ. Κεγκέρογλου, να σας
πω ότι η προσπάθεια των κτηριακών υποδοµών είναι µια τερά-
στια προσπάθεια υψηλού δηµοσιονοµικού κόστους, καθώς προ-
σπαθούµε να λύσουµε ζητήµατα τα οποία για χρόνια ξέρετε
παραπέµπονταν στις καλένδες. 

Βεβαίως, δεν θα µπορούσαµε να ξεκινήσουµε αυτόν τον προ-
γραµµατισµό για την ανέγερση επτά νέων δικαστικών µεγάρων
µε τη δεδοµένη θα έλεγα οικονοµική κατάσταση της χώρας, η
οποία δεν µπορούσε να επιτρέψει, κύριε Κεγκέρογλου -και
απαντώ σε αυτό το οποίο θέσατε, εµµέσως πλην σαφώς- καµµία
άλλη επιλογή εκτός από τις συµπράξεις δηµοσίου και ιδιωτικού
τοµέα. Η επιλογή αυτή είναι επιβεβληµένη σχεδόν σε όλα τα µε-
γάλα κατασκευαστικά έργα τα οποία προγραµµατίζουµε στον
χώρο της δικαιοσύνης. Ήταν στην πραγµατικότητα ο καλύτερος
τρόπος για άµεση χρηµατοδότηση των έργων µέσω ιδιωτικών κε-
φαλαίων. 

Τώρα σε ό,τι αφορά το δικαστικό µέγαρο του Ηρακλείου, θα
συµφωνήσω µαζί σας ότι το έργο δεν έχει προχωρήσει µε τους
ρυθµούς που όντως θέλαµε, όντως είχαµε προαναγγείλει σε
προηγούµενο χρονικό διάστηµα, βεβαίως για συγκεκριµένους
λόγους. Το έργο αφορά το δικαστικό µέγαρο του Ηρακλείου
όπου θα έχουµε την κατασκευή της τάξεως των είκοσι τεσσάρων
χιλιάδων πεντακοσίων τετραγωνικών µέτρων, αλλά βεβαίως και
το δικαστικό µέγαρο Χανίων και σωστά αναφέρατε τη λειτουρ-
γική αποκατάσταση του δικαστικού µεγάρου Ρεθύµνου. 

Ο συγκεκριµένος σχεδιασµός ήταν µια αυτονόητη επιλογή από
τη στιγµή που χρειάστηκε να αναθεωρηθεί ο προγραµµατισµός
της προηγούµενης κυβέρνησης που προέβλεπε -το είχαµε συζη-
τήσει µαζί- την κατασκευή ενός δικαστικού µεγάρου ως δίδυµου
έργου µε την αντίστοιχη κατασκευή ενός νέου δικαστικού µεγά-
ρου στην Έδεσσα. Δηλαδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειδικά
εσείς κύριε Βαρδάκη, φαντάζοµαι ότι αντιλαµβάνεστε το παρά-
λογο αυτού του σχεδιασµού. Δεν είναι δυνατόν να υπάρξει συµ-
φέρον για το ελληνικό δηµόσιο έργο ΣΔΙΤ όταν το ένα κτήριο
αφορά τον βορρά και το άλλο κτήριο στο νότο της χώρας. Κι
αυτό νοµίζω ότι είναι µια συνθήκη την οποία όλοι λίγο-πολύ και
αναγνωρίζουµε και κατανοούµε και περιγράφουµε και ξέρουµε
τον λόγο της αναθεώρησης. 

Ο επανασχεδιασµός, λοιπόν, του προγράµµατος και η ανα-
γκαιότητα να συµπεριλαµβάνει έργα από την ίδια γεωγραφική
περιοχή, που στην περίπτωση της Κρήτης περιορίζεται ακόµα
περισσότερα -ας είµαστε ειλικρινείς- εξαιτίας του νησιωτικού χα-
ρακτήρα, µας οδήγησε στη συγκεκριµένη καθυστέρηση. Αυτή
είναι η αλήθεια από την πρώτη στιγµή. Αυτή η καθυστέρηση,
όµως, δυστυχώς επεκτάθηκε -είστε καλά πληροφορηµένος- από
το αντικειµενικό γεγονός των προβληµάτων που αντιµετωπίζουµε
ως προς το κτήριο των Χανίων και τα οποία έχουν να κάνουν µε
το ιδιοκτησιακό καθεστώς του προτεινοµένου οικοπέδου. Για να
µπορέσει το Υπουργείο Δικαιοσύνης να εντάξει ένα έργο σε πρό-
γραµµα ΣΔΙΤ πρέπει το συγκεκριµένο οικόπεδο, ο συγκεκριµένος
χώρος να έχει παραχωρηθεί στο ΤΑΧΔΙΚ. Αυτά φαντάζοµαι σας
είναι γνωστά. Όταν, όµως, δεν έχει ξεκαθαριστεί το ιδιοκτησιακό
καθεστώς του προτεινοµένου χώρου, εκεί αρχίζουν ακριβώς όλα
τα προβλήµατα. Κι εκεί βρισκόµαστε. Βρισκόµαστε, λοιπόν, σε
αυτή τη διαρκή συνεννόηση και µε το Υπουργείο Υποδοµών,
αλλά και µε την ΕΤΑΔ στην οποία ανήκει αυτός ο χώρος, ώστε
να ξεκαθαριστεί και να επιλυθεί το θέµα που υπάρχει στα Χανιά. 

Πριν έρθω να σας απαντήσω προσπάθησα να κάνω όλες τις
δυνατές επικοινωνίες -και µάλιστα από την προηγούµενη εβδο-
µάδα, κύριε Κεγκέρογλου, που είχε προηγηθεί η δική σας ερώ-
τηση και είχε αναβληθεί για κάποιους άλλους λόγους- ούτως
ώστε να ξέρω ακριβώς µε λεπτοµέρειες πού βρισκόµαστε. Η δια-

βεβαίωση όλων είναι ότι αυτή τη στιγµή είµαστε ένα βήµα πριν
να υπάρξει η τελική λύση. Αν και εφόσον δεν υπάρξει, θα δούµε
τα θέµατα τα οποία θέσατε και τα οποία ουσιαστικά αναδείξατε
µέσα από τη δική σας τοποθέτηση. Δηλαδή, θέλουµε να λύσουµε
τα τεχνικά ζητήµατα που υπάρχουν, θέλουµε να ξεκαθαριστεί και
η τελευταία λεπτοµέρεια που υπάρχει σε ό,τι αφορά τον χώρο,
για να προχωρήσει και να γίνει ο διαγωνισµός και για τα δύο δι-
καστικά µέγαρα. Δεν γίνεται διαφορετικά εύκολα έργο ΣΔΙΤ όταν
δεν υπάρχει πραγµατικό οικονοµικό ενδιαφέρον ούτε από την
πλευρά της πολιτείας ούτε από την πλευρά του ιδιωτικού τοµέα.
Και νοµίζω ότι αυτό το καταλαβαίνετε. 

Ωστόσο, αυτό που θέλω να σας διαβεβαιώσω -και θα επα-
νέλθω στη δευτεροµιλία µου- είναι ότι η προσπάθεια η οποία ξε-
κίνησε µε τη σαφή δροµολόγηση της κατασκευής νέων
δικαστικών µεγάρων, µε την ήδη σηµαντικότατη εξέλιξη στην κεν-
τρική Μακεδονία, µε την πρόσφατη ολοκλήρωση όλων των γρα-
φειοκρατικών διαδικασιών στην κεντρική Ελλάδα µε τα δικαστικά
µέγαρα Λαµίας και Βόλου, αλλά βεβαίως και µε σαφή σχεδιασµό
από την πρώτη στιγµή σε αυτό το κτηριολογικό πρόγραµµα να
συµπεριληφθεί και η Κρήτη µε τα δικαστικά µέγαρα Ηρακλείου
και Χανίων, χωρίς να θέλουµε να υπάρχει οποιαδήποτε σκιά,
κύριε Κεγκέρογλου, -και καταλαβαίνετε τι εννοώ, τα είπατε κι
εσείς µόνος σας- σας διαβεβαιώνω ότι και για µένα προσωπικά
είναι προτεραιότητα. Είναι ένα θέµα στο οποίο επιµένω συνεχώς
όλο αυτό το χρονικό διάστηµα. Απόδειξη είναι ότι οι άλλοι δύο
διαγωνισµοί που είχαν αντίστοιχα προβλήµατα ιδιοκτησίας
χώρων, οικοπέδων κ.λπ. έχουν ήδη προχωρήσει και είµαστε πολύ
κοντά στο να προχωρήσει ο διαγωνισµός για το ζήτηµα των δι-
καστικών µεγάρων της Κρήτης. 

Θα επανέλθω στη δευτεροµιλία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Βαρδάκη,

έχετε τον λόγο για τη δική σας δευτερολογία.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα αφήσω το κείµενο της δευτερολογίας.

Θέλω να µιλήσω εκτός κειµένου. Όλοι ξέρουµε ότι στο συγκε-
κριµένο πρόγραµµα που αναφέρατε ήταν η Έδεσσα µε το Ηρά-
κλειο. Η Έδεσσα προχωρά -δεν ξέρω µε ποια διαδικασία και µε
ποιους οικονοµικούς όρους- το Ηράκλειο παραµένει στάσιµο. 

Εγώ να δεχτώ ότι δεν µας είπατε ψέµατα το 2019, δεν µας εί-
πατε ψέµατα το 2020, δεν µας είπε ψέµατα το 2021. Να το δεχτώ.
Να δεχτούµε, όµως, και πρώτος εγώ ότι αυτή τη στιγµή υπάρχει
µια αναγκαιότητα. Και βέβαια, δεν είναι µόνο αρµοδιότητα, αλλά
προτεραιότητα. Άρα, να δεχτούµε ότι υπάρχει µια καθυστέρηση,
αλλά εδώ, κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι είστε ένας σοβαρός άν-
θρωπος, πρέπει να µας δώσετε µια σαφή δέσµευση. 

Θα το πω λίγο πιο απλά. Και βέβαια είναι αναγκαιότητα και η
ανακατασκευή του δικαστικού µεγάρου του Ρεθύµνου, αλλά και
η ανέγερση του δικαστικού µεγάρου Χανίων. Βεβαίως είναι προ-
τεραιότητα και αναγκαιότητα. Κύριε Υπουργέ, δεν ξέρετε ότι
ακόµα στα Χανιά δεν υπάρχει οικόπεδο; Αν περιµένω τρία χρόνια
να βρεθεί το οικόπεδο, να προχωρήσει µια µελέτη -και όλοι πολύ
καλά ξέρουµε ότι για να ωριµάσει µια τέτοια µελέτη θα χρει-
αστούν πάνω από δύο χρόνια- δηλαδή θα πρέπει να περιµένουµε
άλλα τέσσερα χρόνια για να υλοποιηθεί µια ώριµη µελέτη πλή-
ρους αναγκαιότητας για να ανεγερθεί το δικαστικό µέγαρο στο
Ηράκλειο; Σας είπα είναι ντροπή για όλους µας αυτή τη στιγµή
οι αίθουσες του Δηµοτικού Συµβουλίου του Δήµου Ηρακλείου να
λειτουργούν σαν δικαστικές αίθουσες.

Βρισκόµαστε προ αδιεξόδου. Θέλω να προλάβω τα χειρότερα,
κύριε Υπουργέ. Και ποια ήταν τα χειρότερα;. Σας είχαµε καλέσει
στο Ηράκλειο. Εγώ να πω ότι ξέρω τις υποχρεώσεις κ.λπ. και δεν
µπορέσατε να παρευρεθείτε για να δείτε από κοντά το µέγεθος
του προβλήµατος. Όµως, κύριε Υπουργέ, εάν ξεκινήσουν αύριο
κινητοποιήσεις είτε του νοµικού κόσµου είτε των πολιτών του
Ηρακλείου είτε του Δήµου Ηρακλείου είτε της Περιφέρειας Κρή-
της που βλέπουν µετά από είκοσι χρόνια να µην υλοποιείται µια
ωριµότατη µελέτη, καταλαβαίνετε ότι κι εµείς είµαστε σε δύ-
σκολη θέση.

Δεν ήρθα εδώ σήµερα για να ακολουθήσω µια αντιπολιτευτική
τακτική, δηλαδή να κρίνω εσάς ή την Κυβέρνηση. Είπατε για την
Κυβέρνηση. Ναι. Εγώ πιστεύω ότι πρέπει να το πάρετε πάνω σας
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αυτή τη στιγµή. Κοιτάξτε. Το ξέρουµε ότι είναι ασύµφορες οικο-
νοµικά αυτές οι περιπτώσεις και µέσω ΣΔΙΤ. Τα είπατε, να µην τα
επαναλαµβάνω. Όµως, κύριε Υπουργέ, εδώ υπάρχει µια ανα-
γκαιότητα, µια προτεραιότητα. Πρέπει κάποια στιγµή να βλέ-
πουµε τους οικονοµικούς όρους διαφορετικά για να λύνουµε
προβλήµατα της κοινωνίας. 

Πιστεύω θα αφουγκραστείτε αυτή την αγωνία και θα βρείτε
λύση. Και υπάρχει λύση. Μην περιµένετε. Και βέβαια σας είπα,
για να µην παρεξηγηθώ, όπως πολύ σωστά είπε και κ. Κεγκέρο-
γλου, εάν περιµένουµε τα Χανιά, που κι εκεί είναι αναγκαιότητα
και προτεραιότητα, θα πάµε µετά από πέντε χρόνια. Ε, δεν θα
δώσετε λύση έτσι. 

Σας παρακαλώ, λοιπόν, δείτε το. Εγώ δεν θα είχα κανένα πρό-
βληµα να µην µου απαντήσετε στη δευτερολογία σας, αλλά επι-
κοινωνήστε µε τον Δήµο Ηρακλείου τις επόµενες µέρες και πείτε
ότι θα το προχωρήσετε το θέµα, ακόµα και µε ασύµφορους οι-
κονοµικούς όρους. Ένα τέτοιο έργο πρέπει να γίνει. Για να µη
σας πω ότι έπρεπε να είχε γίνει χθες. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κεγκέρογλου,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Δεν γνώριζα την πρωτολογία σας, άρα δεν είχα φτιάξει και

δευτερολογία. Εποµένως, θέλω την προσοχή σας, κύριε
Υπουργέ, σε δύο προτάσεις οι οποίες είναι µε δεδοµένη τη δια-
δικασία του ΣΔΙΤ. Δεν την αµφισβητώ ούτε λέω να γυρίσει πίσω
η διαδικασία του ΣΔΙΤ. Είναι δεδοµένη. 

Επίσης, είναι δεδοµένη η απόφαση ότι το πακέτο είναι δικα-
στικό µέγαρο Χανίων και Ηρακλείου και ανακαίνιση του δικαστι-
κού µεγάρου Ρεθύµνου, όπως µας ενηµέρωσε ο Υφυπουργός
Υποδοµών.  

Άρα, λοιπόν, από το σηµείο αυτό και µετά είναι δύο οι λύσεις
ή µπορούν να ταυτιστούν κιόλας. Η µία είναι αυτή που σας κατέ-
θεσα προηγουµένως, να εξειδικευθεί το έργο, το πακέτο αυτό
ως δύο υποέργα. Πρώτο υποέργο να είναι  το δικαστικό µέγαρο
Ηρακλείου και αναµόρφωση, λειτουργική αποκατάσταση -δεν
έχει σηµασία ο όρος- του δικαστικού µεγάρου Ρεθύµνου και δεύ-
τερο υποέργο το δικαστικό µέγαρο Χανίων. 

Αυτό σηµαίνει ότι µπορεί να προχωρήσει η διαπραγµάτευση
µε αυτούς που θα εκδηλώσουν ενδιαφέρον και υπό την αίρεση
της οριστικής επίλυσης του θέµατος της παραχώρησης του οι-
κοπέδου, αφού υπάρχει συγκεκριµένο οικόπεδο για το οποίο
υπάρχουν διαδικαστικά ζητήµατα. Αυτό σας διαβεβαιώ µπορεί
να γίνει. Είναι απόλυτα συµβατό µε το θεσµικό πλαίσιο. 

Σε κάθε περίπτωση αν υπάρχουν αµφισβητήσεις σε αυτό, εγώ
σας καλώ µε νοµοθετική ρύθµιση -µε υπουργική απόφαση έγινε
η παραχώρηση των οικοπέδων στην ΕΤΑΔ παλιότερα, να µην
πούµε ποια εποχή, και στο Υπερταµείο- το συγκεκριµένο οικό-
πεδο να το παραχωρήσουµε µε τη διαδικασία που προβλέπεται
στο ΤΑΧΔΙΚ στο δικαστικό µέγαρο Χανίων. Και εγώ δεσµεύοµαι
η παράταξή µου να υπερψηφίσει αυτή τη ρύθµιση. Και ζητώ και
από τον συνάδελφο να δεσµευτεί ότι θα υπερψηφίσει αυτή τη
ρύθµιση και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ο ΣΥΡΙΖΑ, για να προ-
χωρήσουµε.

Όταν είναι φαύλος κύκλος τα διαδικαστικά ζητήµατα των από
κάτω, νοµίζω ότι το Υπουργείο και η Βουλή µπορεί να δώσει
λύση. Αν δεν είστε έτοιµος να απαντήσετε σε αυτή την πρόταση
σήµερα, παρακαλώ να την εξετάσετε και να τη δούµε στο άµεσο,
όµως, επόµενο διάστηµα και να την υλοποιήσουµε από κοινού.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κατ’

αρχάς θέλω να σας ευχαριστήσω και τους δύο συναδέλφους
γιατί είστε γνώστες των διαδικασιών που υπάρχουν, οι οποίες
πολλές φορές εµποδίζουν την τελική ολοκλήρωση µιας εκφρα-
σµένη πολιτικής βούλησης. 

Σε ό,τι αφορά τα δικαστικά µέγαρα της χώρας και αυτά τα
οποία έχουµε εντάξει σε πρόγραµµα χρηµατοδότησης δηµοσίου
και ιδιωτικού τοµέα νοµίζω ότι η πραγµατικότητα είναι απολύτως

σαφής. Όλα έχουν εγκριθεί από κυβερνητική επιτροπή και το
ΣΔΙΤ που αφορά στα δικαστικά µέγαρα της Κρήτης. Για όλα
έχουµε κάνει τα απαραίτητα βήµατα µέχρι τώρα. Απόδειξη είναι
ότι είµαστε στην τελική φάση αναδόχου για το ΣΔΙΤ Κεντρικής
Μακεδονίας και ήδη έχει ξεκινήσει η διαδικασία για το ΣΔΙΤ Κεν-
τρικής Ελλάδος των δικαστικών µεγάρων.

Η εκκρεµότητα αφορούσε απλά και µόνο στο ποια ήταν η
πραγµατική δυνατότητα ούτως ώστε το συγκεκριµένο οικόπεδο,
ο συγκεκριµένος χώρος που αφορούσε στο δικαστικό µέγαρο
Χανίων να µπορέσει να παραχωρηθεί στο ΤΑΧΔΙΚ. Αυτό ήταν το
ζήτηµα το οποίο υπήρχε.

Και θέλω να σας διαβεβαιώσω, κύριοι συνάδελφοι, ότι η προ-
σπάθεια που κάνουµε είναι διαρκής. Το γνωρίζετε, κύριε Κεγκέ-
ρογλου και κύριε Βαρδάκη, ότι τον Δεκέµβριο θα έρθω να
εγκαινιάσουµε τα νέα διοικητικά δικαστήρια στο Ηράκλειο, ένα
κτήριο κόσµηµα όπως µε πληροφορούν, του οποίου ολοκληρώ-
θηκε η κατασκευή τώρα αυτή την περίοδο, επί αυτών των ηµε-
ρών, επί αυτής της Κυβέρνησης. Και νοµίζω ότι αυτό από µόνο
του αποδεικνύει ότι η προσπάθεια να αντιµετωπίσουµε παθογέ-
νειες οι οποίες έρχονται από το παρελθόν µεταξύ των οποίων
φυσικά και το θέµα της κατάστασης των δικαστικών µεγάρων της
χώρας, είναι περισσότερο από συγκεκριµένη και είναι περισσό-
τερο από σαφής. Ειδικά αυτή την περίοδο, επαναλαµβάνω, υλο-
ποιούµε το µεγαλύτερο κτηριολογικό πρόγραµµα δικαστικών
µεγάρων που έχει γίνει ποτέ στην Ελλάδα. 

Ξέρετε ότι η τελευταία φορά που προγραµµατίστηκε η κατα-
σκευή δικαστικού µεγάρου στην Ελλάδα ήταν περίπου το 2020.
Και νοµίζω -αν θυµάµαι καλά- ότι είναι τα δύο δικαστικά µέγαρα
στα Τρίκαλα και στη Βέροια που είχαν παραδοθεί περίπου το
2007 - 2008. Και έκτοτε δεν υπήρχε η δυνατότητα να κινηθεί απο-
λύτως τίποτα στο θέµα της κατασκευής ή ανακατασκευής δικα-
στικών µεγάρων. Και αυτή τη στιγµή ξέρετε πολύ καλά ότι
είµαστε σε µία θέση που ήδη προγραµµατίζουµε επτά νέα δικα-
στικά µέγαρα σε όλη τη χώρα. Προγραµµατίζουµε µε τη χρηµα-
τοδότηση του Ταµείου Ανάκαµψης το νέο Πρωτοδικείο και τη νέα
Εισαγγελία Αθηνών ακριβώς πίσω από το Εφετείο προκειµένου
να υπάρχει ένα δικαστικό τετράγωνο. Και υπάρχει ένας ανοικτός
διεθνής διαγωνισµός για το νέο δικαστικό µέγαρο Πειραιά. Αν
αυτό δεν θεωρείται ενδιαφέρον από την πλευρά του Υπουργείου
Δικαιοσύνης ή ένα πραγµατικά γενναίο βήµα προς αυτή την κα-
τεύθυνση, προφανώς πρέπει να τεθεί υπό κρίση για όλους τους
πολίτες. 

Καταλαβαίνω και έχετε πραγµατικά δίκιο ότι όπως τελικά κα-
τέληξε ο ανασχεδιασµός της κατασκευής των δικαστικών µεγά-
ρων, το Ηράκλειο που ήταν πραγµατικά µια πρώτη πολύ µεγάλη
προτεραιότητα έπρεπε ενδεχοµένως να το βλέπουµε -εννοώ το
δικαστικό µέγαρο- να κινείται σε ό,τι αφορά την κατασκευή του
µε πιο γρήγορους ρυθµούς. 

Σας εξηγώ για άλλη µια φορά ότι βρισκόµαστε στην τελική ευ-
θεία, στην τελική φάση προκειµένου να ξεκαθαρίσουµε τα πράγ-
µατα. Αυτό για το οποίο θέλω να σας διαβεβαιώσω και
ενδεχοµένως να µείνει ως µήνυµα από αυτή τη συζήτηση της επί-
καιρης ερώτησης, είναι ότι από τη δική µου πλευρά, από την
πλευρά του Υπουργείου Δικαιοσύνης θα κάνουµε τα πάντα, θα
κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν, προκειµένου το συντοµότερο….

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τις προτάσεις που σας κατέ-
θεσα, θα τις εξετάσετε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Προ-
σέξτε, κύριε Κεγκέρογλου, γνωρίζετε καλύτερα και από εµένα τι
έχει λειτουργήσει. Ούτως ή άλλως τα έχετε πει όλα µέσω της
ερώτησής σας. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Το θέµα είναι ότι εδώ που βρισκόµαστε τελειώνουµε. Παραµέ-
νει ένα ξεκαθάρισµα, προκειµένου να δούµε πώς θα κινηθούµε
από δω και πέρα. Και επαναλαµβάνω η δροµολόγηση είναι κάτι
το οποίο είναι σαφέστατα µέσα στις προθέσεις του Υπουργείου
Δικαιοσύνης. Είναι βέβαιο, θέλω να σας διαβεβαιώσω από εδώ,
ότι θα το κάνουµε αυτό το βήµα. Το ζήτηµα όµως είναι να επιλυ-
θούν τα επιµέρους τεχνικά ζητήµατα. Αυτό είναι το µοναδικό.

Όλα τα άλλα θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι θα τα δούµε. Όλα
είναι στο τραπέζι της συζήτησης και αυτά τα οποία θέσατε. Θέλω
να ξεκαθαρίσω προς κάθε κατεύθυνση ότι η εκφρασµένη βού-
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ληση να αντιµετωπίσουµε τα προβλήµατα των κτηριακών υποδο-
µών και να προχωρήσουµε σε µια κατεύθυνση η οποία θα αντα-
ποκρίνεται και σε µια σύγχρονη κοινωνική πραγµατικότητα, αλλά
θα δώσει τη δυνατότητα στην ίδια τη δικαιοσύνη να λειτουργήσει
µέσα από όρους πραγµατικής αξιοπρέπειας και για τους δικα-
στικούς λειτουργούς και για τους πολίτες ήταν, είναι και θα είναι
η πρώτη προτεραιότητα και του Υπουργείου Δικαιοσύνης αλλά
και της Κυβέρνησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ ευχαριστώ

κύριε Υπουργέ.
Θέλω να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα: Η Διαρκής Επι-

τροπή Δηµόσιας Διοίκησης, Δηµόσιας Τάξης και Δικαιοσύνης κα-
ταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου
Προστασίας του Πολίτη: «Αναµόρφωση και εκσυγχρονισµός του
Σωφρονιστικού Κώδικα - Τροποποιήσεις στον ν.2776/1999».

Στις επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει η Ανα-
πληρώτρια Υπουργός Υγείας, κ. Ασηµίνα Γκάγκα. 

Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 60/14-10-2022 επί-
καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Κιλκίς του Κινή-
µατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Φραγγίδη προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Η υποστελέχωση και η έλλειψη κρίσιµων ιατρικών ει-
δικοτήτων «παραλύουν» το ΕΣΥ». 

Τον λόγο έχει ο κ. Φραγγίδης για την πρωτολογία του.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ είµαι σίγουρος ότι µετά από τόσα χρόνια νο-

σοκοµειακός γιατρός θα συµφωνήσετε µαζί µου ότι το µεγαλύ-
τερο πρόβληµα που αντιµετωπίζει το Εθνικό Σύστηµα Υγείας
είναι η υποστελέχωσή του. Υπήρχε ήδη από τη δεκαετία της οι-
κονοµικής κρίσης. Ξέρουµε ότι περίπου έντεκα χιλιάδες θέσεις
µόνιµου ιατρονοσηλευτικού προσωπικού χάθηκαν, αλλά τον τε-
λευταίο καιρό αυτό το φαινόµενο έχει λάβει πρωτόγνωρες δια-
στάσεις. 

Οι ανεπαρκείς προσλήψεις, οι παραιτήσεις και οι συνταξιοδο-
τήσεις ιατρονοσηλευτικού προσωπικού συνιστούν ένα εκρηκτικό
µείγµα. Ολόκληρες κλινικές ακόµα και νοσοκοµεία εκπέµπουν
SOS, γιατί λειτουργούν οριακά µε αδυναµία ασφαλούς εφηµέ-
ρευσης και επικίνδυνες δυστυχώς συνέπειες για τους ασθενείς
αλλά και τους εργαζόµενους.

Στην περιφέρεια και κυρίως στη νησιωτική Ελλάδα η κατά-
σταση αυτή είναι ακόµα χειρότερη. Ελλιπής υγειονοµική κάλυψη
και υποβαθµισµένες υπηρεσίες υγείας αποτελούν κύρια χαρα-
κτηριστικά του συστήµατος. Έχουµε επισκεφτεί εξάλλου διάφο-
ρες υγειονοµικές δοµές. Έχουµε επισηµάνει τα προβλήµατα
στελέχωσης, υποδοµών και εξοπλισµού µέσω κοινοβουλευτικού
ελέγχου, δηµοσίων τοποθετήσεων και άλλα, αλλά δυστυχώς
απαντήσεις δεν έχουµε. 

Κρίσιµες ειδικότητες, όπως οι αναισθησιολόγοι και οι εντατι-
κολόγοι, παρουσιάζουν µεγάλη έλλειψη µε αποτέλεσµα την εµ-
πλοκή στα χειρουργεία ακόµα και µικρών παιδιών -το ξέρετε
εξάλλου- όπως στα νοσοκοµεία «Αγία Σοφία» και «Καραµανδά-
νειο», στις ΜΕΘ και γενικά στη λειτουργία των νοσοκοµείων. 

Οι µεγάλες λίστες αναµονής είτε σε χειρουργεία είτε για τα-
κτικά ραντεβού οδηγούν τους ασθενείς πολλές φορές στον ιδιω-
τικό τοµέα. Σε µια εποχή δε που τα νοικοκυριά όλα ζορίζονται,
λυγίζουν κάτω από το φαινόµενο της ακρίβειας οι ιδιωτικές δα-
πάνες για την υγεία στην ουσία αποδεκατίζουν το εισόδηµα των
πολιτών. Μεγάλος αριθµός συµπολιτών µας, που αδυνατεί να
πάει στα ιδιωτικά, ξέρετε πολύ καλά ότι, δεν αντιµετωπίζεται ια-
τρικά στον σωστό χρόνο και αυτό έχει επίπτωση και στην υγεία
του και στη ζωή του καµµιά φορά. 

Αλλά και για τους εργαζόµενους στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας,
γιατρούς, νοσηλευτές οι συνθήκες είναι απάνθρωπες, ατελείωτα
ωράρια, αναξιοπρεπείς µισθοί, καθυστέρηση πληρωµής υπερω-
ριών, εκτέλεση αλλότριων καθηκόντων, σωµατική και ψυχική
εξουθένωση. Οι παραιτήσεις όλο αυτό το διάστηµα είναι συχνές.
Τα κενά από συνταξιοδοτήσεις δεν αναπληρώνονται. Οι γιατροί
προτιµούν την εργασία στο εξωτερικό ή στον ιδιωτικό τοµέα µε
πιο αξιοπρεπείς συνθήκες και απολαβές. 

Οι ευθύνες λοιπόν της Κυβέρνησης και του Υπουργείου σας
είναι πολλές γιατί δεν ενισχύει το δηµόσιο σύστηµα υγείας, αλλά

αντιθέτως το αφήνει να απαξιωθεί πλήρως, δικαιώνοντας τις
απόψεις πολλών που λένε ότι υπάρχει σχέδιο ιδιωτικοποίησης
της υγείας. 

Θα ήθελα, κυρία Υπουργέ, να µας πείτε πρώτον, πώς σκο-
πεύετε να αντιµετωπίσετε αυτή τη δύσκολη και εφιαλτική κατά-
σταση, που έχει δηµιουργηθεί στις δηµόσιες υγειονοµικές δοµές,
λόγω της υποστελέχωσης και αν είναι στον σχεδιασµό σας η ενί-
σχυση του δηµόσιου συστήµατος υγείας σε όλα τα επίπεδα, προ-
σωπικό, υποδοµές, εξοπλισµό και οργάνωση. Και αν ναι, µε ποιον
τρόπο και ποιο χρονοδιάγραµµα υλοποίησης. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ.
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας. 
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Κα-

λησπέρα σας, ευχαριστώ πολύ. 
Ευχαριστώ, κύριε Φραγγίδη.
Κατ’ αρχήν δεν είναι αλήθεια ότι έχουµε λιγότερους στο σύ-

στηµα, η υποστελέχωση δηλαδή δεν συµβαίνει αυτή τη στιγµή.
Να σας διαβάσω νούµερα γιατρών που είναι στο σύστηµα
υγείας. Έχουµε το 2015 στα νοσοκοµεία οκτώ χιλιάδες πεντακό-
σιους ενενήντα δύο, το 2019 έχουµε εννέα χιλιάδες εκατόν είκοσι
επτά -για τους µόνιµους συζητάω- και φέτος εννέα χιλιάδες επτα-
κόσιους τριάντα τρεις. Άρα είναι λίγο περισσότεροι οι µόνιµοι.
Γενικά το µόνιµο προσωπικό είναι σηµαντικό, αλλά αυτό που πρέ-
πει επίσης να υπολογίσετε είναι ότι έκτακτο προσωπικό τον Ιού-
λιο του 2019 είχαµε είκοσι χιλιάδες επτακόσια ογδόντα άτοµα
και αυτή τη στιγµή έχουµε τριάντα τέσσερις χιλιάδες τετρακόσια
εβδοµήντα εννέα άτοµα. Άρα η υποστελέχωση είναι κάτι σχετικό.
Έχει περισσότερο κόσµο το ΕΣΥ αυτή τη στιγµή απ’ ό,τι είχε πριν
την πανδηµία, απ’ ό,τι είχε πριν πέντε χρόνια, απ’ ό,τι είχε πριν
εφτά χρόνια. 

Και βέβαια η αλήθεια είναι ότι έχει κουραστεί ο κόσµος που
δουλεύει στα νοσοκοµεία και στις δοµές υγείας γιατί περάσαµε
µια οικονοµική κρίση που οι προσλήψεις ήταν ένα προς πέντε.
Τώρα έχουν γίνει ένα προς ένα και προχωράµε. Άρα το σύστηµα
υγείας έχει ενισχυθεί παρόλο που παρατηρούνται συγκεκριµένες
ελλείψεις σε συγκεκριµένες ειδικότητες, όπως πολύ σωστά λέτε. 

Αλλά είστε γιατρός και ξέρετε ότι για να έχουµε αναισθησιο-
λόγους πρέπει να φροντίσουµε να τους κάνουµε πέντε χρόνια
πριν. Γιατί από την ώρα που τελειώνει ο γιατρός την ιατρική θέλει
τουλάχιστον µια πενταετία για να αποκτήσει ειδικότητα µε τις κα-
λύτερες προϋποθέσεις. Άρα δώσαµε οικονοµικά κίνητρα εδώ και
περισσότερο από δύο χρόνια για να έρχονται αναισθησιολόγοι.
Έχουµε αυτή τη στιγµή σε όλα τα αναισθησιολογικά τµήµατα ει-
δικευόµενους που είναι εκεί. Άρα το πρόβληµα των αναισθησιο-
λόγων θα λυθεί, αλλά δεν µπορεί να λυθεί από τη µία µέρα στην
άλλη. Εκ των πραγµάτων δεν γίνεται. Κάνουµε ό,τι µπορούµε, ζη-
τώντας τη βοήθεια και των ιδιωτών και των ανθρώπων που είναι
σε νοσοκοµεία που είναι καλύτερα στελεχωµένα για να µπορέ-
σουµε να το λύσουµε και το λύνουµε. Δουλεύουµε πάντα µιλών-
τας µε τους ανθρώπους. 

Το βασικό όµως που κάνουµε είναι αυτό που φέρνουµε στο
τωρινό νοµοσχέδιο που λέµε ότι από δω και πέρα οι ειδικότητες
θα δίνονται µε βάση τις ανάγκες της χώρας. Γιατί, όπως ξέρετε,
η χώρα µας είναι η µόνη όπου τελειώνει ο καθένας την ιατρική
και πάει και υποβάλλει σε όποιο νοσοκοµείο θέλει, για όποια ει-
δικότητα θέλει. Μπορεί να περιµένει έξι µήνες, µπορεί να περι-
µένει δέκα χρόνια, αλλά τελικά κάνει όποια ειδικότητα θέλει σε
όποιο νοσοκοµείο θέλει. Αυτό το σύστηµα δεν υπάρχει πουθενά
αλλού. Αν λέγατε σήµερα ότι εγώ θέλω να κάνω εισαγωγικές εξε-
τάσεις για το πανεπιστήµιο και θα πάω στην Ιατρική Αθήνας, θα
µας κοιτούσαν όλοι σαν να είµαστε τρελοί, γιατί ξέρουµε όλοι
ότι είναι συγκεκριµένες οι θέσεις και πρέπει να έχεις συγκεκρι-
µένα πράγµατα για να πας σε αυτή την ειδικότητα. 

Άρα ένα πολύ σηµαντικό πράγµα που κάνουµε, για να µπορέ-
σουµε να λύσουµε το πρόβληµα, είναι αυτό, το ότι από δω και
πέρα µε συζήτηση µε τις επιστηµονικές εταιρείες, µε συζήτηση
µε το ΚΕΣΥ θα αποφασίζουµε πόσοι ορθοπεδικοί µας χρειάζον-
ται την επόµενη πενταετία, πόσοι γυναικολόγοι µας χρειάζονται
την επόµενη πενταετία και έτσι θα ξεκινάµε να δίνουµε θέσεις. 

Όπως επίσης θα προσπαθούµε να κάνουµε ένα rotation στους
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ειδικευόµενους γιατί αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό και για την
εκπαίδευσή τους. Είναι τελείως διαφορετικό να δουλεύεις πέντε
χρόνια στο ίδιο νοσοκοµείο και τελείως διαφορετικό να έχεις
δουλέψει σε δύο ή και σε τρία διαφορετικά περιβάλλοντα, Είναι
ένα rotation δηλαδή που γίνεται σε όλες τις χώρες, που σου επι-
τρέπει να έχεις καλύτερη εµπειρία. Τα υπόλοιπα θα σας τα πω
στη δευτερολογία. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κυρία Υπουργέ.
Κύριε Φραγγίδη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Σας άκουσα µε προσοχή, αλλά από

τις επισκέψεις που κάνουµε σε όλα τα νοσοκοµεία και τα κέντρα
υγείας, δυστυχώς, υπάρχει υποστελέχωση. Δεν φτάνουν. Οι επο-
χές είναι άλλες και δεν φτάνουν. Υπάρχουν κλινικές σε νοσοκο-
µεία που, δυστυχώς, έχουν κλείσει, δεν λειτουργούν καθόλου. 

Τώρα, η εµπειρία της πανδηµίας απέδειξε σε διεθνές επίπεδο
ότι η ικανότητα και ο βαθµός ετοιµότητας ενός συστήµατος
υγείας απέναντι σε αυτή την υγειονοµική κρίση που υπάρχει είναι
πάρα πολύ σηµαντική. Ανέδειξε επίσης και κάτι άλλο και ιδιαί-
τερα στη χώρα µας, δηλαδή την απροθυµία του ιδιωτικού τοµέα,
που κατά κανόνα έχει γνώµονα την κερδοφορία, για να µοιραστεί
το βάρος που είχαµε µε την πανδηµία. 

Η Κυβέρνηση δεν έδειξε να µετουσιώνει το δίδαγµα της παν-
δηµίας σε πράξη και αντί να ενδυναµώσει το ΕΣΥ ακολουθεί µία
πολιτική, εγώ θα την έλεγα, κοντόφθαλµη τη στιγµή που οι υγει-
ονοµικές δοµές απαξιώνονται ολοένα και περισσότερο σε όλα τα
επίπεδα. Αν ρωτήσετε τους πολίτες, θα σας πουν. Με την πρό-
φαση της πανδηµίας και χωρίς συνεκτικό σχέδιο για την υγεία
διαιωνίζει την παθολογική κατάσταση στο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας µε εµβαλωµατικές λύσεις, µε µπαλώµατα, προσωρινές
µετακινήσεις γιατρών, αφήνουµε πίσω κενά, παρατάσεις προσω-
πικού ΙΔΟΧ, ΣΟΧ, επικουρικών, που καλύπτουν πάγιες και διαρ-
κείς ανάγκες. Εφαρµόζει κατά παρέκκλιση διατάξεις στις
προµήθειες και στις υπηρεσίες µε απευθείας αναθέσεις σε ιδιω-
τικές εταιρείες. Χρηµατοδοτεί χωρίς καµµία λογοδοσία µε δηµό-
σιους πόρους τον ιδιωτικό τοµέα υγείας. Αυτά τα βλέπουµε.
Κάθε τρίµηνο που έρχονται και οι παρατάσεις βλέπουµε πολλά
από αυτά. 

Θα µου πείτε µπήκανε τρεις χιλιάδες επτακόσιοι είκοσι νοση-
λευτές που προσλάβατε τώρα. Είναι θετικό βήµα, ναι, έπρεπε να
γίνει. Αλλά, να είµαστε ειλικρινείς, στην ουσία γίνεται ανακύ-
κλωση αυτού του προσωπικού, γιατί ήδη αυτοί λειτουργούν, δου-
λεύουν. Δηλαδή µε την πανδηµία πάρθηκε επικουρικό
προσωπικό και άλλα. Με την υπάρχουσα στελέχωση ξέρετε πόσο
χρόνο διαθέτει ένας νοσηλευτής για κάθε ασθενή στις οκτώ
ώρες; Δεκατέσσερα λεπτά, αυτό αντιστοιχεί. 

Σε σχέση δε µε το νοµοσχέδιο, που είπατε για τη δευτεροβάθ-
µια περίθαλψη, θεωρείτε αλήθεια ότι καταργώντας την πλήρη και
αποκλειστική απασχόληση των νοσοκοµειακών γιατρών και θε-
σµοθετώντας θέσεις µερικής απασχόλησης στο ΕΣΥ, καταργών-
τας δηλαδή τη βάση αυτή πάνω στην οποία στηρίχτηκε το ΕΣΥ
θα δώσετε λύσεις που χρειάζεται; 

Επιτρέψτε µου εδώ να κάνω κάποιες επισηµάνσεις. Αυτού του
είδους τα ΣΔΙΤ έχουν βασικά µειονεκτήµατα τα οποία θα πρέπει
να µας τα διευκρινίσετε και να µας πείτε πώς σκοπεύετε να τα
αντιµετωπίσετε. Πρώτον, καταλύετε τη σαφή οριοθέτηση ανά-
µεσα σε δύο τοµείς υγείας που κινούνται σε δύο διαφορετικούς
δρόµους. Είναι ο δηµόσιος τοµέας, που έχει σκοπό την προστα-
σία και την εξασφάλιση της δηµόσιας υγείας δωρεάν, και ο ιδιω-
τικός τοµέας, που αποσκοπεί στο κέρδος, στην κερδοφορία.
Επιχειρείτε µια έµµεση δηλαδή ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ. Οι δύο
τοµείς µπορούν να λειτουργήσουν συµπληρωµατικά, αλλά εξ
ορισµού δεν µπορούν να υπηρετήσουν τον κοινό σκοπό που είναι
δηλαδή η δωρεάν υγεία σε όλους τους πολίτες. 

Οι προωθούµενες ρυθµίσεις δεν εξασφαλίζουν επίσης τη δια-
φάνεια στην υγεία, δίνουν χώρο στις συναλλαγές ανάµεσα σε
γιατρό και ασθενή µε προτεραιοποίηση στην αντιµετώπιση των
περιστατικών κατά το δοκούν -το ξέρετε πώς γίνεται µέσα στα
νοσοκοµεία- και προώθηση των ασθενών στα ιδιωτικά. Αν δεν γί-
νεται στα νοσοκοµεία, στα ιδιωτικά ιατρεία. Δηλαδή στην ουσία

πάλι καλείται ο πολίτης να βάλει το χέρι του στην τσέπη.
Από την άλλη αντί να δώσετε στους γιατρούς του Εθνικού Συ-

στήµατος Υγείας σοβαρά κίνητρα, οικονοµικά, οικογενειακά,
επαγγελµατικά, µισθολογικά, επιστηµονικά, εκπαιδευτικά, δη-
λαδή έναν σωρό, για να µπορούν να επανδρώσουν και τις περι-
φερειακές δοµές και τα νησιά, τούς αναγκάζετε να πάνε να
εργαστούν στον ιδιωτικό τοµέα.

Τους προσθέτετε, δηλαδή, στην ουσία ακόµα ένα επιπλέον
έργο, το οποίο βεβαίως και υποβαθµίζει και την ποιότητα ζωής.
Ζητάτε, δηλαδή, από τους γιατρούς µε burnout σε υποστελεχω-
µένες δοµές υγείας να ανταποκριθούν σε ένα δυσανάλογο έργο,
για να κερδίσουν αυτά που θα έπρεπε να λαµβάνουν µε την
πρωινή τους συνεργασία και µε τις εφηµερίες. Με δεδοµένο µά-
λιστα ότι τα µεγάλα fund έχουν εξαγοράσει τις ιδιωτικές κλινικές
και διαγνωστικά κέντρα βεβαίως, το πιθανότερο είναι ότι θα φτά-
σουµε σε ένα σηµείο που οι γιατροί και το νοσηλευτικό προσω-
πικό στις ιδιωτικές κλινικές θα είναι ένα φτηνό εργατικό
δυναµικό. Δηµιουργείτε ακόµα και µέσα στο ΕΣΥ γιατρούς δύο
ταχυτήτων, αφού δεν δίνεται η δυνατότητα σε όλες τις ειδικότη-
τες…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε. Μετα-
τρέπετε επίκαιρες ερωτήσεις σε γενικευµένες επερωτήσεις.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Μισό λεπτό. Τελειώνω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η επίκαιρη ερώτηση

έχει συγκεκριµένο αιτιολογικό και ερωτήσεις.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Τα λέω, επειδή αναφέρθηκε στο νο-

µοσχέδιο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καταλήξτε, όµως. Και

δεν έβαλα τον χρόνο από την αρχή.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΡΑΓΓΙΔΗΣ: Από την άλλη, και οι ιδιώτες γιατροί

παραπονούνται για τον αθέµιτο ανταγωνισµό εναντίον τους. 
Συµπερασµατικά, δεν πρόκειται στην ουσία, κατά την άποψη

µας, για ενδυνάµωση του ΕΣΥ. Μιλάµε για µπαλώµατα, κάλυψη
όπως-όπως των κενών, µε οικονοµική επιβάρυνση τελικά του πο-
λίτη και περαιτέρω παρεµπόδιση της πρόσβασής του στις δοµές
υγείας. Εξάλλου, χθες η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» είχε ένα άρθρο γι’
αυτό. 

Θα ήθελα ακόµα να υπογραµµίσω ότι καλό θα ήταν πριν την
κατάθεση του νοµοσχεδίου να περιµένετε, τουλάχιστον, να συγ-
κληθούν σε σώµα οι ιατρικοί σύλλογοι όπου έγιναν πρόσφατα
εκλογές, για να πουν και αυτοί τις απόψεις τους πιο συγκεκρι-
µένα πριν τη διαβούλευση.

Το ΕΣΥ σίγουρα χρειάζεται αναβάθµιση -και αναγέννηση, θα
έλεγα εγώ- αλλά αυτό προϋποθέτει χρηµατοδότηση και µακρό-
πνοη υποστήριξη. Βγάζοντας τους γιατρούς του δηµοσίου προς
τα έξω και βάζοντας τους ιδιώτες µέσα δεν ακολουθείτε παρά
µια αποσπασµατική πολιτική για άλλη µια φορά, ενώ δεν προ-
ασπίζετε την υγεία ως κοινωνικό δικαίωµα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Κύριε

Φραγγίδη, σας εκτιµώ πολύ, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι συµ-
φωνώ µαζί σας. 

Πρώτη φορά στην Ελλάδα κάνουµε ένα πραγµατικό σχέδιο,
που έχει αρχή µέση και τέλος, έχει σχεδιασµό µελλοντικό και
µπορεί να λύσει τα θέµατα της χώρας. Να πω ότι η Αγγλία έχει
ένα από τα πιο δόκιµα συστήµατα υγείας στον κόσµο, µε τους
Άγγλους πολίτες να το εµπιστεύονται απόλυτα, έχει τη δυνατό-
τητα στους γιατρούς να είναι µέσα και έξω από το δηµόσιο σύ-
στηµα και δουλεύει µια χαρά. Το ίδιο σύστηµα ακολουθεί η
Κροατία. Το ίδιο σύστηµα ακολουθούν οι περισσότερες ευρω-
παϊκές χώρες. 

Το γεγονός είναι ότι σήµερα έχουµε 2022 και ότι χρειάζεται να
δούµε πραγµατικά ποιος είναι ο τρόπος να βοηθήσουµε το δη-
µόσιο σύστηµα υγείας. Και το δηµόσιο σύστηµα υγείας το βοη-
θάµε, όταν παρέχουµε τη φροντίδα στους ασθενείς. Να σας
θυµίσω ότι τα απογευµατινά ιατρεία λειτουργούν πάρα πολλά
χρόνια χωρίς κανένα απολύτως πρόβληµα. Εγώ έκανα πρωινά
ιατρεία και είχα ασθενείς, που ερχόντουσαν στα πρωινά ιατρεία
συνεχώς και είχα και µια µερίδα ασθενών που προτιµούσε να έρ-
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χεται στα απογευµατινά ιατρεία και λειτουργούσαν τα απογευ-
µατινά ιατρεία. 

Τα χειρουργεία που ξεκινάµε τώρα -και θα τα ξεκινήσουµε πι-
λοτικά- είναι για όποιον ασθενή τα επιλέξει και για όποιον γιατρό
και νοσηλευτή τα επιλέξει. Η ηλεκτρονική πλατφόρµα παρακο-
λουθεί τα χειρουργεία και τον προγραµµατισµό συνεχώς. Δη-
λαδή, η πλατφόρµα που θα λειτουργεί για τα χειρουργεία έχει
τον κωδικό του νοσοκοµείου, τον κωδικό της κλινικής, τον κωδικό
του χειρουργού και του αναισθησιολόγου, του ασθενούς, το
είδος της επέµβασης και τη µέση διάρκεια επέµβασης, για να ξέ-
ρουµε περίπου έναν µπούσουλα, για να µπορούµε να κλείσουµε
τα χειρουργεία. Αυτά τα χειρουργεία παρακολουθούνται καθη-
µερινά, όπως έγινε και µε το εµβόλιο, όπου νοµίζω κανείς Έλλη-
νας δεν σκέφτηκε ότι του πήρε κάποιος τη σειρά. Από εκεί και
πέρα, εφόσον αυτό εκτελείται κανονικά, µπορεί και ο αναισθη-
σιολόγος και ο χειρουργός αλλά και νοσηλευτικό προσωπικό να
συµµετέχουν στην απογευµατινή λειτουργία. Και αν κάποιος
θέλει, διατηρώντας όλα αυτά και έχοντας βοηθήσει το δηµόσιο
σύστηµα υγείας και έχοντας αυξήσει την αποδοτικότητα των νο-
σοκοµείων, να βγει και κάποιο απόγευµα έξω, έχει το δικαίωµα.
Δηλαδή, δίνουµε µια µεγαλύτερη επιλογή σε όλους. 

Να σας δώσω ένα παράδειγµα. Υπάρχουν γιατροί, που είναι
επεµβατικοί καρδιολόγοι, επεµβατικοί γαστρεντερολόγοι ή πνευ-
µονολόγοι που µου λένε: «Εγώ θέλω να νοσηλεύσω τον άρρωστο
που µε θέλει, που θέλει να διαλέξει εµένα και δεν θέλει να έρθει
σε αυτό το νοσοκοµείο, βρε παιδί µου. Θέλω να έχω τη δυνατό-
τητα µια φορά στο τόσο να νοσηλεύσω έναν άρρωστο κάπου
αλλού.» 

Άρα, δίνουµε απλώς µεγαλύτερες δυνατότητες, στηρίζοντας
πρώτα απ’ όλα το δηµόσιο σύστηµα υγείας, δίνοντας µεγαλύ-
τερη επιλογή και στους ασθενείς και στους γιατρούς και βοη-
θώντας το σύστηµα υγείας να δουλέψει περισσότερες ώρες, µε
επιλογή των ασθενών. Και αν επιλέξει απογευµατινά χειρουργεία,
τα έξοδα τα επιπλέον είναι ελάχιστα, σε σχέση µε αυτά που µπο-
ρεί να πληρώνει κάποιος τώρα, όταν οι λίστες είναι µακρές. Και
δεν είναι µακρές τώρα, είναι µακρές εδώ και πάρα πολλά χρόνια. 

Να πω, επίσης, ότι για τις δοµές των νοσοκοµείων µέσω του
Ταµείου Ανάκαµψης δίνουµε 317 εκατοµµύρια, για τις δοµές της
πρωτοβάθµιας δίνουµε περισσότερα από 250, για πρόληψη άλλα
250, για ψηφιακό µετασχηµατισµό, για ψυχική υγεία 55 εκατοµ-
µύρια. Άρα και χρήµατα δίνουµε για τις δοµές και για τον µηχα-
νολογικό εξοπλισµό, και δυνατότητα σε όλους να είναι πιο
ευχαριστηµένοι µε το σύστηµα πρώτα από όλα οι Έλληνες πολί-
τες. 

Βάζουµε µια µεγάλη µεταρρύθµιση στα επείγοντα. Προσέ-
χουµε τις µονάδες. Θα κυκλοφορήσουν γρήγορα τα µίνιµουµ για
την ασφαλή λειτουργία των µονάδων σε συνεννόηση µε την Επι-
στηµονική Εταιρεία Εντατικής Θεραπείας. 

Άρα, οι αλλαγές είναι προς το καλό όλων. Οι Έλληνες πολίτες
θα είναι ευχαριστηµένοι από τις αλλαγές. Θα µπαίνουν σε ΤΕΠ
που τελειώνουν όλη τη διαδικασία γρήγορα, µε µικρότερες
ουρές. Οι εργαζόµενοι θα είναι καλύτερα. Έρχονται τέσσερις χι-
λιάδες θέσεις νοσηλευτών που έχουν ήδη προκηρυχθεί και πού
θα έρθουν. Έχουµε ήδη προκηρύξει θέσεις γιατρών. Προκηρύσ-
σουµε και άλλες θέσεις γιατρών. Έχουµε ήδη προκηρύξει και
επικουρικό προσωπικό λοιπό και έρχονται θέσεις µόνιµου λοιπού
προσωπικού. Άρα, γενικά το σύστηµα υγείας -αφήστε λίγο
χρόνο- θα είναι πολύ καλύτερο και ο σχεδιασµός γίνεται µακρο-
χρόνια. 

Επίσης, βάζουµε για πρώτη φορά εκπαίδευση στους νέους
απόφοιτους της Ιατρικής, ώστε να µην βγαίνουν στο αγροτικό
κατευθείαν µετά τη σχολή. Κάνουµε πάρα πολλές αλλαγές, που
θα είναι προς όφελος όλων των Ελλήνων πολιτών και όλων των
εργαζοµένων στο σύστηµα υγείας και θα τις δείτε πολύ γρή-
γορα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε την

ενδέκατη µε αριθµό 79/17-10-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Κέρκυρας του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξανδρου - Χρήστου Αυλωνίτη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Σε αποδροµή το Γενικό Νοσοκοµείο

Κέρκυρας µε επιπτώσεις στην παροχή υπηρεσιών υγείας στους
πολίτες». 

Κύριε Αυλωνίτη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, θα έρθετε στην Κέρκυρα στις 28 Οκτωβρίου,

από ό,τι πληροφορούµαι µέσω των µέσων µαζικής ενηµέρωσης
και είστε καλοδεχούµενη. Αφού θα έρθετε, λοιπόν, να πω και µε-
ρικά πράγµατα για το Νοσοκοµείο της Κέρκυρας. 

Ανασφάλεια και θυµός επικρατεί στην κοινωνία της Κέρκυρας.
Σε εµένα περισσεύει λίγο περισσότερο ο θυµός, διότι έχω υποβά-
λει στο Υπουργείο σας περίπου δεκατρείς µε δεκατέσσερις ερω-
τήσεις, δύο ή τρεις επίκαιρες συν τη σηµερινή, άπειρες επιστολές
και στο τέλος, και προσωπική επιστολή στον Πρωθυπουργό, τον
κ. Μητσοτάκη. Τα λέω αυτά, για να σας καταδείξω το τεράστιο
πρόβληµα που υπάρχει στο Νοσοκοµείο της Κέρκυρας. 

Μιλούσα και µιλάω και στην ερώτηση αυτή για αποδροµή στη
διοικητική λειτουργία του Νοσοκοµείου της Κέρκυρας. Υπάρχουν
προβλήµατα που έχουν να κάνουν µε την πλήρη διατάραξη της
εργασιακής οµαλότητας και θα εξηγήσω µε περισσότερες λε-
πτοµέρειες στη δευτερολογία µου. Επιβάλλονται πειθαρχικές
ποινές σε καταξιωµένους γιατρούς του νοσοκοµείου, καταξιω-
µένους και επιστηµονικά και κοινωνικά. Επίσης, αναφέροµαι στην
παντελή έλλειψη ικανότητας, οργανωσιακής διορατικότητας που
έχει επίπτωση στο προσωπικό και στις προκηρύξεις, στην απα-
ράδεκτη από κάθε άποψη µεγιστοποίηση του αριθµού των δια-
κοµιδών προς την απέναντι ακτή, στα νοσοκοµεία ειδικά των
Ιωαννίνων. 

Και όλα αυτά συµπληρώνονται µε την παραίτηση πριν µερικές
ηµέρες πέντε βασικών στελεχών του Νοσοκοµείου της Κέρκυ-
ρας, εννοώ γιατρών. Ένας εξ αυτών ήταν διευθυντής της καρ-
διολογικής κλινικής. Ακολούθησε κι άλλος στην καρδιολογική
κλινική, πρώην διευθύντρια παθολογικής κλινικής και άλλοι πέντε
στο σύνολο. Και επίκεινται άλλοι. Αυτόµατα όλοι οι φορείς ζη-
τούσαν την παραίτηση του διοικητή του νοσοκοµείου, ο οποίος
αυθαιρετεί και ουσιαστικά λειτουργεί µε µία αλαζονική νοοτρο-
πία, µε το εντέλλεσθαι, χωρίς να ακούει τους φορείς, αυτούς που
δουλεύουν µέσα στο νοσοκοµείο. Αφήστε εµάς που είµαστε έξω
από το νοσοκοµείο. 

Αυτό, λοιπόν, έχει ως αποτέλεσµα να έρθει ο διοικητής της 6ης

Υγειονοµικής Περιφέρειας ουσιαστικά να απορροφήσει τους κοι-
νωνικούς κραδασµούς. Και η λύση που δόθηκε –ακούσατε, ακού-
σατε- ήταν να πάρουµε γιατρούς από τα νοσοκοµεία των
Ιωαννίνων και να τους φέρουµε στην Κέρκυρα. Ξεσηκώθηκαν οι
άλλοι νοµοί. Σας ήρθε ήδη µια ερώτηση από εµένα και από τους
Βουλευτές της Άρτας, της Πρέβεζας, των Ιωαννίνων. 

Αυτή, λοιπόν, η έκρυθµη κατάσταση πού θα οδηγήσει; Να σας
πω χαρακτηριστικά για τη διοικητική ανοργανωσιά και θέλω να
µου απαντήσετε σε αυτό. Το ’20 δεν κινήθηκε καµµία διαδικασία
-προσέξτε, στο peak της πανδηµίας- να γίνει η διαδικασία των
προκηρύξεων. Μία εξ αυτών ήταν και επαναπροκήρυξη. Απαντή-
στε µου, σας παρακαλώ, σε αυτό. Το αποτέλεσµα ήταν να
έχουµε σοβαρότατα τέτοιου είδους οργανωτικά προβλήµατα. 

Εξάλλου, απ’ ό,τι διαπιστώνω από τις ανακοινώσεις που εξέ-
δωσαν οι γιατροί, προσδιορίζουν όχι µόνο το γενικό ζήτηµα που
έχει να κάνει µε τη δηµόσια υγεία -που σε αυτό το κόµµα µου
επανειληµµένα έχει εκφράσει δηµόσια άποψη- έχει να κάνει µε
αυτήν την αµφίδροµη σχέση εµπιστοσύνης, µεταξύ διοίκησης και
εργαζοµένων που έχει διαταραχθεί κατά τέτοιον τρόπο που η φη-
µολογία οργιάζει στην Κέρκυρα ότι παραιτείται σήµερα, παραι-
τείται αύριο, τον «παραιτούν» τον διοικητή του νοσοκοµείου. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, ευθέως: Προτίθεστε ως Υπουργείο, ως Κυ-
βέρνηση να αποµακρύνετε τον διοικητή του νοσοκοµείου µετά
από όλα όσα σας περιέγραψα;

Και η δεύτερη ερώτηση που εντάσσεται µέσα στο σύνολο της
επίκαιρης ερώτησής µου είναι: Τι σκοπεύετε να κάνετε µε τις
προκηρύξεις; Θα συµπληρώσετε το προσωπικό; Θα κινηθούν
γρήγορα οι διαδικασίες; Αυτά τα κενά που δηµιουργούνται και
που θα δηµιουργηθούν τις αµέσως επόµενες ηµέρες θα συµπλη-
ρωθούν; 

Περιµένω την απάντησή σας.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για την πρωτολογία σας. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Λοι-
πόν, ίσως να ελέγξετε τα στοιχεία σας. Μου λέτε ότι δεν προκη-
ρύχθηκαν θέσεις το ’20. Έχουν προκηρυχθεί έντεκα θέσεις το
’20. Από αυτές έγιναν επτά διορισµοί και τέσσερις έγιναν άγονες.
Να σας πω και τις ειδικότητες: χειρουργική, εσωτερική παθολο-
γία, νεφρολογία, αιµατολογία, νευρολογία, ιατρική βιοπαθολο-
γία, ψυχιατρική παιδιού και εφήβου, παιδιατρική, νευροχε-
ιρουργική, δερµατολογία, αναισθησιολογία. Αυτές ήταν οι θέσεις
του ’20.

Το ’21 είχαµε άλλες θέσεις: αιµατολογία, εσωτερική παθολο-
γία, εσωτερική παθολογία για τα ΤΕΠ, νευρολογία, νεφρολογία,
πνευµονολογία. Και επίσης είχαµε δύο διορισµούς και εκεί δυ-
στυχώς, είχαµε τέσσερις άγονες.

Να σας πω επίσης ότι έγιναν πάλι το ’21 µία εσωτερικής πα-
θολογίας, µία ψυχιατρικής, χειρουργικής και ορθοπεδικής τραυ-
µατιολογίας. Επίσης, δώσαµε στην Κέρκυρα το άγονο Α’, για να
µπορεί να υπάρχει µεγαλύτερη προσέλευση γιατρών.

Άρα, από δικής µας µεριάς κάναµε ό,τι µπορούσαµε και κά-
νουµε ό,τι µπορούµε. Και επίσης, µε την παραίτηση των δύο συ-
ναδέλφων γιατρών πρόσφατα προχωρήσαµε ήδη δύο θέσεις για
την παθολογία. Άρα, είναι σαφές ότι µας ενδιαφέρει το Νοσοκο-
µείο της Κέρκυρας και ότι θέσεις προκηρύσσουµε.

Τώρα, για το θέµα του αν ο διοικητής αυθαιρετεί ή όχι, είναι
κάτι που µου το λέτε, αλλά πρέπει να πάω να το δω. Έχω κανο-
νίσει λοιπόν στις 27 του µηνός να περάσω το πρωί στο νοσοκο-
µείο βλέποντας όλο το προσωπικό, συζητώντας µε όλο το
προσωπικό. Υπάρχουν παράλληλα αξιολογήσεις για τους διευ-
θυντές. Την ευθύνη την έχει ο Γενικός Γραµµατέας Υπηρεσιών
Υγείας και άρα θα µπορώ να σας απαντήσω για τα σχετικά της
Κέρκυρας.

Να σας θυµίσω, βέβαια, ότι έχουµε µια ιδιαίτερη ευαισθησία
µε ανθρώπους που έχουν προβλήµατα υγείας και άρα είµαστε
πολύ πιο φειδωλοί στο να κάνουµε άσχηµες παρατηρήσεις. Άρα,
το θέµα το βλέπουµε. Θα είµαι η ίδια στο νοσοκοµείο της Κέρ-
κυρας να συζητήσω. Έχω ήδη συζητήσει µε τη Διευθύντρια Ια-
τρικής Υπηρεσίας και συζητώ συχνά. Θα σας πω τι απο-
φασίζουµε και τι χρειάζεται να κάνουµε, αλλά έχουµε κάνει µέχρι
στιγµής και προκηρύξεις και άγονο Α’ για την Κέρκυρα. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Αυλωνίτη,

έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κυρία Υπουργέ, θα

σας παρακαλούσα πάρα πολύ κατά την επαφή σας µε το νοσο-
κοµείο να µας καλούσατε και εµάς. Μόνο χαρακτηριστικά θα σας
πω ότι οι τρεις Βουλευτές, ανεξαρτήτως κόµµατος, σας υποβά-
λαµε κοινή τροπολογία, σε αντίθεση µε τα κοινοβουλευτικά ει-
ωθότα, και έτσι έγινε και εντάχθηκε σε κατηγορία Α’ το νοσο-
κοµείο, για να αντιληφθείτε τι ακριβώς συµβαίνει στην Κέρκυρα,
σε αυτό το νησί που το έχουµε ως παράδειγµα τουρισµού, ώστε
να το εντάσσουµε στις προβληµατικές κατηγορίες. Το Νοσοκο-
µείο της Κέρκυρας έχει δοµηθεί τα τελευταία δέκα-δώδεκα χρό-
νια κατά τέτοιον τρόπο έτσι ώστε να ήµασταν περήφανοι. 

Αυτό που σας λέω ως εικόνα, αυτή η διαµόρφωση του νοσο-
κοµείου είναι τα τρία τελευταία χρόνια. Να πάµε, λοιπόν, µαζί να
σας δείξω την Παθολογική Κλινική, να πάµε στο τµήµα της ψυχι-
κής υγείας να δείτε τις πτώσεις των σοφάδων. Να σας δείξω ότι
οποιοσδήποτε ασθενής πρέπει να παίρνει παραµάσχαλα σεντό-
νια. Να σας δείξω τι ακριβώς συµβαίνει. Και τότε θα έρθετε να
µου πείτε στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, αν και τελειώνει η κοι-
νοβουλευτική µου θητεία, αν αυτά που λέτε έχουν αντιστοίχιση
στην πραγµατικότητα.

Κυρία Υπουργέ, σας το ξαναλέω. Έχουµε διοικητική ανεπάρ-
κεια. Ο διοικητής του νοσοκοµείου δεν κάνει γι’ αυτήν τη δου-
λειά. Έχει διαρραγεί η σχέση εµπιστοσύνης. Ανάµεσα στο
σύνολο των γιατρών και στον διοικητή του νοσοκοµείου προτι-
µήστε, επιλέξτε, βάλτε ζυγαριά. Αυτό είναι το ένα. Υπάρχουν µό-
νιµα ανοικτές θέσεις επικουρικών. 

Θα σας πω χαρακτηριστικά κάτι άλλο, γιατί σίγουρα θα περά-
σει η ελάχιστη ώρα που µου δίνει ο Κανονισµός της Βουλής.

Ακούστε. Βρισκόµαστε ως νησί στις τελευταίες θέσεις προκη-
ρυγµένων θέσεων στο διάστηµα 2020-2023 ανά εκατό χιλιάδες
πληθυσµού. Μπορώ να σας καταθέσω τον πίνακα µε τα στοιχεία.
Μόνο να αναφέρω ότι στην Αρκαδία –και εκεί καλά κάνετε, δεν
έρχοµαι σε αντιπαράθεση µε την Αρκαδία- για παράδειγµα µε
εβδοµήντα επτά χιλιάδες πληθυσµό προκηρύχθηκαν σαράντα
επτά θέσεις. Στην Αργολίδα µε ενενήντα χιλιάδες σαράντα τρεις
θέσεις, ενώ στην Κέρκυρα των εκατόν σαράντα χιλιάδων κατοί-
κων -και που τώρα είναι εκατοντάδες χιλιάδες στη διάρκεια της
σεζόν της τουριστικής- τριάντα πέντε. Φανταστείτε πόσοι έφυγαν
συνταξιοδοτούµενοι, για να δείτε την εικόνα του νοσοκοµείου και
να δείτε πώς υπολειτουργεί.

Και θα σας πω εγώ τι θα απαντούσατε στην πρώην διευθύντρια
µιας από τις δύο Παθολογικές Κλινικές –τώρα έχουν µία- που
έλεγε προχθές στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης ότι δεν πρέπει να
λειτουργεί η Παθολογική Κλινική γιατί υπολειτουργεί, δεν υπάρ-
χει κόσµος να βοηθήσει, επιστήµονες. Πείτε µου σας παρακαλώ.
Αυτή η εικόνα είναι πλασµατική; Τι σας είπε ο διοικητής της 6ης

Υγειονοµικής Περιφέρειας; 
Όταν, λοιπόν, έρχονται οι υπεύθυνοι, όπως ο διοικητής της 6ης

Υγειονοµικής Περιφέρειας, να καλέσει και εµένα, να καλέσει και
τους εργαζόµενους και όχι να γίνεται µε τον κυβερνητικό Βου-
λευτή η συνάντηση, µε τον διοικητή και µε κάποια στελέχη κοµ-
µατικά. Δεν γίνεται έτσι δουλειά. Εµείς ζούµε εκεί. Εγώ εκεί
µεγάλωσα, εκεί είναι τα παιδιά µου, η οικογένειά µου, εκεί θα
αποδηµήσω εις Κύριον.

Εξ αποστάσεως, λοιπόν, δεν λύνονται τα προβλήµατα. Θα
µπορούσα πολλές ώρες να µιλάµε πάνω σε αυτό το θέµα για να
σας καταδείξω ότι το Νοσοκοµείο της Κέρκυρας πάσχει. Πάσχει
διοικητικά, πάσχει από έλλειψη προσωπικού, πάσχει, πάσχει, πά-
σχει. Και πέφτουν πλέον και οι τοίχοι του, σε άλλες δοµές φυ-
σικά, όχι στο καινούργιο κτήριο. Η κατάσταση στην Παθολογική
Κλινική αλλά και σε άλλες είναι απαράδεκτη ακόµα και από ξε-
νοδοχειακό εξοπλισµό. 

Σε αυτά, λοιπόν, σας ρωτάω για µία ακόµη φορά. Σκέφτεστε
µήπως αν ίχνος από αυτά που σας λέω είναι βάσιµο και θα πρέπει
να κινηθείτε έτσι ώστε να σταµατήσει αυτή η απαράδεκτη κατά-
σταση που έχει δηµιουργήσει αυτήν την ανασφάλεια και αυτόν
τον θυµό στους κατοίκους της Κέρκυρας; 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Σας

ακούω, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι έχετε δίκιο. Μιλάω µε τους συ-
ναδέλφους και θα πάω η ίδια. Και δεν θα µιλήσω µε Βουλευτές,
θα µιλήσω µε τους γιατρούς και το προσωπικό. Είµαι γιατρός, κα-
ταλαβαίνω, άρα θα σας πω, αφού γυρίσω από την επίσκεψη, τι νο-
µίζω και ποιες λύσεις προτείνω. 

Σας λέω και πάλι: Προκηρύξαµε. Οι προκηρύξεις που κάνουµε
σε κάθε µέρος έχουν σχέση µε το πόσοι γιατροί είναι, πόσοι για-
τροί έρχονται. Μπορεί κάποιο µέρος να είχε πολλές άγονες και
να χρειάστηκε να ξαναπροκηρύξουµε πολλές φορές. Στην Κέρ-
κυρα πάντως δεν είναι λίγες οι θέσεις που προκηρύξαµε. Σκε-
φτείτε ότι όλη η Ελλάδα είχε εκατόν είκοσι επτά νοσοκοµεία. Και,
ναι, η Κέρκυρα έχει πληθυσµό, έχουµε νοµούς που έχουν µεγα-
λύτερο πληθυσµό. Τα Χανιά έχουν εκατόν πενήντα χιλιάδες πλη-
θυσµό. Άλλες περιοχές έχουν µεγαλύτερο. 

Θα πρέπει να το δούµε και αυτό κάνουµε αυτήν τη στιγµή, κά-
νουµε τον Χάρτη Υγείας για να δούµε ποιες είναι οι ανάγκες κάθε
µέρους. Ήδη φέτος για πρώτη φορά φέραµε κίνητρα για να έρ-
θουν τους καλοκαιρινούς µήνες επιπλέον γιατροί και νοσηλευτές
και τεχνολόγοι στα µέρη που η κίνηση το καλοκαίρι αυξάνει πάρα
πολύ και αυτό είναι κάτι που θα συνεχίσουµε. Αυτό είναι επίσης
κάτι που γίνεται σε όλο τον κόσµο και είναι σηµαντικό, γιατί είναι
διαφορετικό να έχεις τετρακόσια άτοµα και σαράντα γιατρούς
για τον χειµώνα και διαφορετικό να έχεις σαράντα χιλιάδες
άτοµα και αυτούς τους γιατρούς για το καλοκαίρι.

Άρα, σίγουρα τα µέρη τα οποία έχουν µεγάλη τουριστική κί-
νηση πρέπει να έχουν περισσότερους ανθρώπους στα νοσοκο-
µεία και στις δοµές υγείας το καλοκαίρι και αυτό το κάνουµε ήδη
από φέτος.
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Να σας πω και πάλι: Και προκηρύξεις κάναµε για το Νοσοκο-
µείο της Κέρκυρας και άγονο έγινε… 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κυρία Υπουργέ…
(Δεν ακούστηκε)

ΑΣΗΜΙΝΑ ΓΚΑΓΚΑ (Αναπληρώτρια Υπουργός Υγείας): Ναι,
βεβαίως, εσείς το ζητήσατε, αλλά σας το δώσαµε κατευθείαν,
δεν το συζητήσαµε. Είπαµε «άγονο το Νοσοκοµείο της Κέρκυ-
ρας», µε αποτέλεσµα να έχουµε τους Βουλευτές της Ηλείας να
λένε: «Γιατί να µην είναι και η Ηλεία άγονη;». Όµως, η Κέρκυρα
είναι νησί, είναι διαφορετικό και είναι κατανοητό.

Άρα, να σας πω και πάλι ότι κάνουµε ό,τι µπορούµε και θα συ-
νεχίσουµε να κάνουµε ό,τι µπορούµε. Το νοσοκοµείο το στηρί-
ζουµε και θα συνεχίσουµε να το στηρίζουµε. Με το RRF έχουµε
κονδύλια για τις επισκευές. Προσωπικό προκηρύσσουµε, και θέ-
σεις νοσηλευτών και λοιπό προσωπικό. Πιστεύω απόλυτα ότι θα
είσαστε πάρα πολύ ευχαριστηµένοι µε το νοσοκοµείο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και

εµείς, κυρία Υπουργέ.
Προχωρούµε τώρα στην πρώτη µε αριθµό 54/12-10-2022 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Παναγιώτη (Πάνου) Σκουρ-
λέτη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
µε θέµα: « Η δραµατική αύξηση των εργατικών ατυχηµάτων κα-
θιστά αναγκαία την άµεση λήψη µέτρων για την προστασία της
υγείας και για την ασφάλεια των εργαζοµένων»

Ταυτόχρονα θα συζητηθεί και η τρίτη µε αριθµό 71/17-10-2022
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νότιου
Τοµέα Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρή-
στου Κατσώτη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων, µε θέµα: «Άµεση και ολοκληρωµένη διερεύνηση του
εργατικού ατυχήµατος στο κατάστηµα «JUMBO» στο Παγκράτι
και πλήρης κάλυψη των αναγκών των τραυµατισµένων εργαζο-
µένων». 

Επειδή οι δύο αυτές επίκαιρες ερωτήσεις αναφέρονται στο
ίδιο θέµα, θα συζητηθούν ταυτόχρονα, χωρίς να επηρεάζονται
τα δικαιώµατα των οµιλητών ως προς τον χρόνο οµιλίας τους, σε
εφαρµογή της διάταξης της παραγράφου 4 του άρθρου 131 του
Κανονισµού της Βουλής.

Κύριε Σκουρλέτη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τους τελευταίους µήνες, πιο έντονα από άλλες

περιόδους, έχουν πυκνώσει τα εργατικά ατυχήµατα. Είναι στοι-
χείο πια της καθηµερινότητάς µας. Και βέβαια, µέσα σε αυτά
υπάρχει η πιο ακραία έκφραση του φαινοµένου, που είναι τα θα-
νατηφόρα ατυχήµατα, τα δυστυχήµατα. 

Ψάχνοντας στοιχεία για να καταθέσω την ερώτησή µου, είδα
πως δεν υπάρχουν στοιχεία για το τελευταίο διάστηµα ή υπάρ-
χουν αποσπασµατικά, από εδώ, από εκεί, πάντως δεν υπάρχουν
από τις αρµόδιες υπηρεσίες που εποπτεύετε, από το Υπουργείο
σας, από το ΣΕΠΕ. Θεωρώ, λοιπόν, όπως όλοι καταλαβαίνουµε
και όπως όλοι ακούµε, ότι βρισκόµαστε σε έναν ολισθηρό δρόµο,
σε έναν επικίνδυνο δρόµο. 

Έχουµε τα πρόσφατα γεγονότα στο Μενίδι, τα ατυχήµατα που
συµβαίνουν κάθε δύο ή τρεις µήνες σε κάποιους εργολαβικούς
εργαζόµενους του ΔΕΔΔΗΕ, το ατύχηµα πριν από µία εβδοµάδα
στο Παγκράτι στο «JUMBO», το ατύχηµα στην «COSCO» µε την
περίπτωση του εργαζόµενου ο οποίος έπεσε από δεκατέσσερα
µέτρα, επειδή ήταν σάπια τα σίδερα στα οποία ήταν δεµένη η
ζώνη ασφαλείας του. Όλα αυτά επιβεβαιώνουν τελικά αυτή την
εκτίµηση, κατ’ αρχάς, ότι φέτος µιλάµε για µια εκτίναξη των θα-
νατηφόρων ατυχηµάτων -πενήντα ένα τον αριθµό, λένε κάποιες
µετρήσεις, ίσως όµως δεν είναι και όλα-, έχοντας ξεπεράσει τις
προηγούµενες χρονιές.

Την ίδια στιγµή, για παράδειγµα, θα έχετε υπ’ όψιν σας ότι σε
άλλες ευρωπαϊκές χώρες -και αναφέρω το παράδειγµα της Δα-
νίας, που περίπου προσοµοιάζει µε τα δικά µας µεγέθη- δηλώ-
νονται κάθε χρόνο σαράντα χιλιάδες ατυχήµατα, όταν στην
Ελλάδα δηλώνονται περί τις έξι χιλιάδες ατυχήµατα. 

Τι λέτε; Έχουµε καλύτερο σύστηµα καταγραφής ή έχουµε κα-

λύτερες συνθήκες υγιεινής και ασφάλισης; Έχουµε καλύτερους
εποπτικούς µηχανισµούς; Για να µη µιλήσω για τις καταγεγραµ-
µένες ασθένειες στον εργασιακό χώρο, που στη µεν Δανία είναι
δεκατέσσερις χιλιάδες στον αριθµό, ενώ εδώ είναι κάτω από
δέκα. 

Τελικώς, µήπως η πολιτική σας -παρ’ όλο το ότι οι εργαζόµενοι
σας το λένε, τα σωµατεία, τα συνδικάτα, η ΓΣΕΕ- στέλνει το
λάθος σήµα; Μήπως τελικά έχετε δώσει το «πράσινο φως» στην
ασυδοσία; Μήπως η έννοια του γιατρού εργασίας, του ελεγκτή,
του ανθρώπου, ο οποίος είναι επιφορτισµένος µε τα θέµατα της
ασφάλειας στον χώρο, είναι κενό γράµµα τα τελευταία χρόνια; 

Εν πάση περιπτώσει, µπροστά σε αυτή την τραγική κατάσταση
τι προτίθεστε να κάνετε συγκεκριµένα; Διότι, όπως αντιλαµβάνε-
στε, η κίνηση της ανεξαρτητοποίησης του ΣΕΠΕ είναι ό,τι χειρό-
τερο αυτή τη στιγµή, σε σχέση µε την προσπάθεια, όποια
προσπάθεια γινόταν, για να ελεγχθούν οι συνθήκες εργασίας
στους αντίστοιχους χώρους. 

Θα ήθελα επ’ αυτού κάποιες συγκεκριµένες απαντήσεις, για
να επανέλθουµε στη δευτερολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κατσώτη, έχετε
και εσείς τον λόγο για την πρωτολογία σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, όντως οι χώροι δουλειάς αποτελούν πραγµα-

τικό ναρκοπέδιο για την υγεία και την ασφάλεια των εργαζοµέ-
νων. Μιλάµε για χιλιάδες εργάτες και εργάτριες που
τραυµατίζονται και σακατεύονται, ενώ δεκάδες πέφτουν νεκροί
στους χώρους δουλειάς. 

Το 2022, κύριε Υπουργέ, µέχρι τώρα έχουν ξεπεράσει τους πε-
νήντα εργαζόµενους οι νεκροί και αυτό είναι ντροπή. Από το
1999 µέχρι σήµερα έχουν χάσει τη ζωή τους πάνω από δύο χι-
λιάδες διακόσιοι εργαζόµενοι στον χώρο εργασίας και αυτό µά-
λιστα, όταν τα επίσηµα στοιχεία είναι ελλιπή. 

Πριν λίγες ηµέρες, στις 8 του Οκτώβρη, τρεις εργαζόµενοι
τραυµατίστηκαν κατά την πτώση του ανελκυστήρα εµπορευµά-
των στον οποίο επέβαιναν στο κατάστηµα της επιχείρησης
«JUMBO» στο Παγκράτι. Τραυµατίστηκαν, λοιπόν, οι εργαζόµε-
νοι και παρά την αρχική ενηµέρωση της εργοδοσίας που κατέ-
γραφε τον ελαφρύ τραυµατισµό τους, βρίσκονται έως σήµερα
σε νοσοκοµεία, αναρρώνουν ύστερα από χειρουργεία, έχουν κα-
τάγµατα, κακώσεις, αιµατώµατα. 

Μετά το ατύχηµα, η εργοδοσία επιδίωξε προκλητικά να διατη-
ρήσει το κατάστηµα ανοιχτό. Δεν µας εκπλήσσει, βέβαια, και η
στάση της Αστυνοµίας, η οποία πήγε να βοηθήσει την εργοδο-
σία, για να παραµείνει το κατάστηµα ανοιχτό και να αλλοιωθούν
στοιχεία στον τόπο του ατυχήµατος. Μάλιστα, η Αστυνοµία κινή-
θηκε -και θέλω να το ακούσουν αυτό εδώ και οι αρµόδιοι Υπουρ-
γοί- µε λεκτική επίθεση, µε εκφοβισµό απέναντι στους συνδικα-
λιστές, για να φύγουν από τον χώρο και να ανοίξει το κατάστηµα.
Ο κίνδυνος, λοιπόν, ήταν µεγάλος. 

Κύριε Υπουργέ, εκείνη την ηµέρα εγώ ο ίδιος πήρα τηλέφωνο
τον αρµόδιο, τον κ. Βούρτση, που είναι υπηρεσιακός παράγον-
τας. Προσπαθούσε ο άνθρωπος να βρει κάποιον να πάει και πήγε
ένας από τον Πειραιά. Δεν είχε αυτοκίνητο να πάει και πήγε µε
το δικό του! Μιλάµε για µια κατάσταση, δηλαδή, που δεν ξέρω
πώς να τη χαρακτηρίσει κάποιος. Δεν δίνετε δεκάρα για την
υγεία και την ασφάλεια των εργαζοµένων στην εργασία και αυτό
φαίνεται από τα στοιχεία.

Κύριε Υπουργέ, η κατάσταση στους εργαζόµενους στο
«JUMBO» ακόµη και σήµερα είναι τραγική. Σας είπα, µάλιστα,
πού βρίσκονται. Εµείς ζητούµε από εσάς να γίνει ολοκληρωµένη
διερεύνηση του εργατικού ατυχήµατος, να αποδοθούν οι ευθύ-
νες στην εργοδοσία, να καλυφθούν πλήρως οι ανάγκες των
τραυµατισµένων εργαζοµένων και να προστατευτούν συνολικά
η υγεία και η ασφάλεια όλων των εργαζοµένων της επιχείρησης
σε όλα τα καταστήµατά της. 

Λέτε εδώ, λέει η Επιθεώρηση Εργασίας ότι έχει επιβάλλει
45.002 ευρώ στην επιχείρηση. Μπορείτε να µας πείτε στην απάν-
τησή σας πόσα έχουν εισπραχθεί; Να τα πείτε, να τα ακούσουµε
εδώ, να τα ακούσει ο ελληνικός λαός. Πόσα εισπράξατε από αυτές
τις ποινές που έχετε επιβάλει στην εταιρεία «JUMBO» για παρα-
βιάσεις του νόµου περί υγείας και ασφάλειας των εργαζοµένων;
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Αυτά ήθελα να πω και περιµένουµε την απάντησή σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο και ο χρόνος είναι διπλάσιος, απ’ ό,τι γνωρίζετε, έξι
λεπτά, για να απαντήσετε στους δύο συναδέλφους.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Αξιότιµε κύριε Σκουρλέτη και αξιότιµε κύριε Κατσώτη, κατ’
αρχάς επιτρέψτε µου να ξεκινήσω εκφράζοντας τα θερµά µου
συλλυπητήρια στις οικογένειες των δύο άτυχων εργαζοµένων
της ερώτησης του κ. Σκουρλέτη. Θα πω κάτι που µπορεί να ακου-
στεί ως κοινοτυπία, αλλά είναι απολύτως αληθές. Η ανθρώπινη
ζωή είναι ανεκτίµητη και καµµία στατιστική δεν µπορεί να απο-
τυπώσει τον ανθρώπινο πόνο µιας απώλειας. Κάθε απώλεια- και
µάλιστα εν ώρα εργασίας. Είναι βαρύ φορτίο για τους οικείους
του εργαζοµένου που χάθηκε, αλλά και για την κοινωνία στο σύ-
νολό της.

Πρόκειται για ένα τραγικό γεγονός που µας γεµίζει ευθύνες
ως πολιτεία να προσπαθήσουµε ακόµα πιο σκληρά να περιορί-
σουµε όσο το δυνατόν περισσότερο τέτοιου είδους φαινόµενα.

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω µε µια αναφορά στα συγκεκριµένα
ατυχήµατα. Η διερεύνηση των συνθηκών του ατυχήµατος που
έλαβε χώρα στις 28 Σεπτεµβρίου στις εγκαταστάσεις εξόρυξης
της εταιρείας «IMERYS ΒΩΞΙΤΕΣ ΕΛΛΑΔΟΣ ΜΟΝΟΠΡΟΣΩΠΗ
Α.Ε.» στην περιοχή Βάργιανης Φωκίδας εµπίπτει στην αρµοδιό-
τητα του Τµήµατος Επιθεώρησης µεταλλείων Νοτίου Ελλάδος
που υπάγεται στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Το δεύτερο ατύχηµα της ερώτησης του κ. Σκουρλέτη, της 5ης

Οκτωβρίου στο Μενίδι, συνέβη σε αυτοµατοποιηµένο -µη επαν-
δρωµένο, δηλαδή- αποθηκευτικό χώρο επιχείρησης ηλεκτρονι-
κού εµπορίου µε την επωνυµία «VFS LOGISTICS SUPPORT Α.Ε.»,
σύµφωνα µε την ενηµέρωση που είχαµε από το ΣΕΠΕ, το οποίο
από την πρώτη στιγµή κατέφθασε στο σηµείο προκειµένου να
συλλέξει τα απαραίτητα στοιχεία. Γνωρίζουµε ότι η έρευνα για
τον προσδιορισµό των συνθηκών του δυστυχήµατος βρίσκεται
ακόµα σε εξέλιξη. Μόλις ολοκληρωθεί η λήψη περιγραφών και
στοιχείων από την επιχείρηση θα συνταχθεί η προβλεπόµενη έκ-
θεση έρευνας εκ µέρους της επιθεώρησης εργασίας, η οποία και
θα αποσταλεί στο αστυνοµικό τµήµα που διενεργεί την προανά-
κριση. Στη συνέχεια ο φάκελος θα διαβιβασθεί στην αρµόδια ει-
σαγγελική αρχή και η ενέργεια αυτή θα ενέχει και θέση
µηνυτήριας αναφοράς για τις όποιες ελλείψεις, σε µέτρα ασφά-
λειας, τεκµηριωθούν.

Για το ατύχηµα της ερώτησης του κ. Κατσώτη στο «JUMBO»,
σύµφωνα µε τις πληροφορίες που µας προσκοµίστηκαν από το
ΣΕΠΕ, ο αρµόδιος επιθεωρητής ασφάλειας και υγείας πραγµα-
τοποίησε αυτοψία την ίδια µέρα -όχι µε τόσο µεγάλη καθυστέ-
ρηση όσο ανέφερε ο κ. Κατσώτης προηγουµένως- δηλαδή στις
8 Οκτωβρίου του 2022 προκειµένου να ερευνήσει τα αίτια που
το προκάλεσαν. Μετά την έρευνα των συνθηκών εργασίας και τη
συλλογή φωτογραφιών συντάχθηκε δελτίο ελέγχου προς την επι-
χείρηση όπου ζητήθηκαν επιπλέον πληροφορίες και έγιναν υπο-
δείξεις. Η επιχείρηση κλήθηκε σε παροχή γραπτών εξηγήσεων
για παραβιάσεις της εργατικής νοµοθεσίας, ενώ έχει ήδη ξεκινή-
σει η διαδικασία επιβολής διοικητικής κύρωσης.

Όσον αφορά το ερώτηµα που έκανε ο κ. Κατσώτης, στο κατά-
στηµα Παγκρατίου όπου συνέβη το ατύχηµα είχε διενεργηθεί
έλεγχος το 2019 και είχαν επιβληθεί τρία πρόστιµα συνολικού
ύψους 12.500 ευρώ για διάφορες παραβάσεις της εργατικής νο-
µοθεσίας, ενώ σε άλλα καταστήµατα της ίδιας επιχείρησης στην
Αττική έχουν επιβληθεί άλλα τέσσερα πρόστιµα συνολικού
ύψους 33.000 ευρώ.

Συνεπώς και για τα δύο ατυχήµατα, που εµπίπτουν στις αρµο-
διότητες του Υπουργείου Εργασίας, το ΣΕΠΕ έχει δροµολογήσει
τις απαιτούµενες ενέργειες και η έρευνα βρίσκεται σε εξέλιξη,
οπότε δεν µπορώ να δώσω περισσότερα στοιχεία. Για το ατύ-
χηµα στη Βάργιανη, όπως ανέφερα προηγουµένως, υπεύθυνο
είναι το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Επιτρέψτε µου, όµως, να αναφερθώ στο γενικότερο πλαίσιο.
Και οι δύο σας, και στις γραπτές ερωτήσεις σας και στην τοπο-
θέτηση που κάνατε τώρα, παρουσιάσατε µια αγορά εργασίας
αποδιαρθρωµένη, µε εκτεταµένη ασυδοσία των εργοδοτών,

χωρίς ελέγχους όπου οι εργαζόµενοι δεν ξέρουν τι τους ξηµε-
ρώνει. Σε καµµία περίπτωση δεν θα ισχυριστώ ότι ζούµε σε έναν
αγγελικό κόσµο, όµως θα προσπαθήσω να δείξω παρακάτω µε
αριθµητικά δεδοµένα ότι δεν είναι έτσι τα πράγµατα.

Αντιθέτως, επιτρέψτε µου να παρατηρήσω ότι επιχειρείται µια
έντεχνη εργαλειοποίηση των δυστυχηµάτων µε προφανή κίνη-
τρα. Επιτρέψτε µου να θέσω ένα γενικότερο πλαίσιο διαπιστώ-
σεων και δεδοµένων γύρω από τα εργατικά ατυχήµατα στη χώρα
µας και τον κρίσιµο ρόλο της κρατικής παρέµβασης που εσείς
θεωρείτε ότι έχει υποβιβαστεί, ενώ στην πραγµατικότητα έχει
συµβεί το ακριβώς αντίθετο µε την αναβάθµιση της Επιθεώρη-
σης Εργασίας σε ανεξάρτητη αρχή.

Η Επιθεώρηση Εργασίας, η οποία µετά την ψήφιση του
ν.4846/08 του 2021 λειτουργεί πλέον κατά τα πρότυπα της ΑΑΔΕ
και της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας µε πολύ περισσότερες εγγυή-
σεις αµεροληψίας και αντικειµενικότητας, αποτελεί την πολιτει-
ακή εγγύηση πάταξης κάθε είδους αυθαιρεσίας εις βάρος των
εργαζοµένων. Είναι και θα εξακολουθήσει να είναι το καταφύγιο
προστασίας των εργαζοµένων. Αποτελεί το βασικό εργαλείο για
την τήρηση των κανόνων τόσο σε σχέση µε το ωράριο και τις
υπερωρίες των εργαζοµένων, όσο και σε σχέση µε τις συνθήκες
υγιεινής και ασφάλειας στην εργασία.

Όπως γνωρίζετε, βασική προϋπόθεση του εργατικού ατυχή-
µατος είναι η αιτιώδης συνάφεια µεταξύ της εργασίας και του
ατυχήµατος. Για να θεωρηθεί ένα συµβάν ως εργατικό ατύχηµα
θα πρέπει η πρόκληση του να µην οφείλεται σε πρόθεση του ερ-
γαζοµένου, ενώ η ευθύνη του εργοδότη είναι αντικειµενική.

Με βάση τα ανωτέρω και σύµφωνα µε τις σχετικές µε τα ερ-
γατικά ατυχήµατα διατάξεις, αυτές καλύπτουν τρεις κύκλους
ατυχηµάτων. Ο πρώτος αφορά στα ατυχήµατα τα οποία συµβαί-
νουν κατά την εκτέλεση της εργασίας. Ο δεύτερος αφορά στα
εργατικά ατυχήµατα που δεν αποτελούν την άµεση συνέχεια της
εκτέλεσης εργασίας, αλλά συνδέονται προς αυτήν µε σχέση αι-
τίου και αποτελέσµατος, λόγω του ότι δηµιουργήθηκαν εκείνες
οι συνθήκες και πραγµατικές καταστάσεις που είναι αναγκαίες
για την επέλευση του ατυχήµατος και οι οποίες δεν θα υπήρχαν
χωρίς την εργασία. Τρίτον -αυτός είναι ένας πιο πρόσφατος δια-
σταλτικός ορισµός- εργατικά ατυχήµατα θεωρούνται και εκείνα
που οφείλονται σε επαγγελµατική ασθένεια. Οι επαγγελµατίες
ασθένειες και οι προϋποθέσεις αναγνώρισής τους αναφέρονται
αναλυτικά στο άρθρο 40 του κανονισµού ασθένειας του ΙΚΑ.
Αυτός είναι ο τρίτος κύκλος.

Όσον αφορά την πορεία των εργατικών ατυχηµάτων στην Ελ-
λάδα σε γενικές γραµµές ο αριθµός τους µειώνεται διαχρονικά
τις τελευταίες δεκαετίες. Αυτό µπορεί να αποδοθεί στο σταδιακά
αναβαθµιζόµενο θεσµικό πλαίσιο για την ασφάλεια και την υγεία
στην εργασία, στη δράση των ελεγκτικών µηχανισµών, καθώς και
στις τεχνολογικές εξελίξεις στην παραγωγική διαδικασία, ιδιαί-
τερα ως προς τα ατυχήµατα στη βιοµηχανία.

Κύριε Σκουρλέτη, όπως είχατε επισηµάνει και εσείς ως Υπουρ-
γός Εργασίας απαντώντας σε ερώτηση κοινοβουλευτικού ελέγ-
χου το 2015 σε γραπτή ερώτηση του Βουλευτή της Νέας
Δηµοκρατίας, Ευάγγελου Μπασιάκου -µεταφέρω ακριβώς την
απάντησή σας- «ειδικά στην περίπτωση της Ελλάδας η µείωση
προφανώς οφείλεται και στη µεγάλη κάµψη της οικονοµικής δρα-
στηριότητας κατά τα τελευταία έτη σε όλους τους τοµείς, προ-
πάντων στις κατασκευές και στην επακόλουθη µείωση της
απασχόλησης».

Φυσικά φαντάζοµαι ότι θα συµφωνείτε πως η πορεία της οικο-
νοµίας είναι πολύ καλύτερη σε σχέση µε την κατάσταση επί των
ηµερών σας και συνεπώς θα συµφωνήσετε ότι η επανεκκίνηση
της οικονοµίας, η σηµαντική µείωση της ανεργίας και η αύξηση
της απασχόλησης είναι παράγοντες που θα πρέπει να ληφθούν
υπ’ όψιν.

Όµως θέλω να είµαι απολύτως σαφής σε αυτό το σηµείο και
να τονίσω ότι αυτό δεν σηµαίνει σε καµµία µα καµµία περίπτωση
ότι αποδεχόµαστε το ανθρώπινο τίµηµα ως απότοκο της ανάπτυ-
ξης. Κάθε άλλο παρά αυτό. Εννοείται ότι η περίοδος στασιµότη-
τας και ύφεσης που προέκυψε λόγω της πανδηµίας έφερε µια
χαλάρωση στα θέµατα υγείας και ασφάλειας τόσο από τους ερ-
γοδότες όσο και από τους εργαζόµενους.
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Η εικόνα για τα θανατηφόρα ατυχήµατα µη τροχαίας ή παθο-
λογικής αιτίας είναι η εξής. Το 2014 ήταν τριάντα οκτώ, το 2015
ήταν τριάντα τέσσερα, το 2016 ήταν τριάντα τρία, το 2017 ήταν
τριάντα τέσσερα, 2018 ήταν τριάντα πέντε, το 2019 ήταν τριάντα
δύο, το 2020 ήταν τριάντα εννέα, το 2021 ήταν τριάντα ένα, ενώ
φέτος µέχρι σήµερα είναι σαράντα τρία. 

Με άλλα λόγια ξεκάθαρη τάση σε όλα τα προηγούµενα χρόνια
δεν παρατηρείται. Φέτος, όντως, έχουµε σηµαντική αύξηση των
εργατικών ατυχηµάτων και αυτό όµως είναι αυτό που λέµε ότι
µια ξεχωριστή παρατήρηση από µόνη της δεν κάνει τάση. Το
γνωρίζετε αυτό, κύριε Σκουρλέτη.

Από το 2015 µέχρι και τον Αύγουστο του 2022 παρατηρείται
µία προοδευτική αύξηση της αναγγελίας των εργατικών ατυχη-
µάτων ήσσονος βαρύτητας, δηλαδή των µη σοβαρών ή θανατη-
φόρων, εξαιτίας της υποχρέωσης των εργοδοτών να
χρησιµοποιούν εφεξής την ηλεκτρονική πλατφόρµα αναγγελιών
του ολοκληρωµένου πληροφοριακού συστήµατος του ΣΕΠΕ. Το
σύστηµα αυτό τέθηκε σε πλήρη λειτουργία την 1-1-2018 -επί των
ηµερών σας και µπράβο σας γι’ αυτό το πράγµα- και οδήγησε
στην αναβάθµιση της ικανότητας του ΣΕΠΕ για τη διασταύρωση
των στοιχείων των ατυχηµάτων.

Άρα, ας κρατήσουµε ένα ακόµα στοιχείο. Η καταγεγραµµένη
αύξηση των εργατικών ατυχηµάτων συνδέεται ως έναν βαθµό
και µε τη µεγαλύτερη συµµόρφωση των εργοδοτών ως προς την
αναγγελία των ατυχηµάτων των εργαζοµένων τους επ’ απειλή
κυρώσεων. Ωστόσο, αυτή δεν αντανακλάται στην αντίστοιχη πο-
ρεία των θανατηφόρων εργατικών ατυχηµάτων -επαναλαµβάνω
εκτός από τη φετινή χρονιά- που συνδέονται άµεσα µε λήψεις
µέτρων, ασφάλειας και υγείας στους εργασιακούς χώρους.

Αυτά για την πρωτολογία. Έχω υπερβεί τον χρόνο µου αρκετά.
Θα επανέλθω στη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Σκουρλέτη,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, τελει-
ώνοντας την πρωτοµιλία µου έβαλα ένα ερώτηµα. Μήπως τελικά
η πολιτική σας, οι παρεµβάσεις σας, το νοµοθετικό πλαίσιο έτσι
όπως έχει διαµορφωθεί επί των ηµερών της Κυβέρνησής σας,
λειτουργεί ως επιταχυντής αυτών των ατυχηµάτων; Μήπως τε-
λικά διαµορφώνει συνθήκες οι οποίες οδηγούν στην αύξηση τε-
λικά των ατυχηµάτων και των θανατηφόρων ατυχηµάτων;

Και να το κάνω πιο κατανοητό. Ξέρετε, όταν κάποιος δουλεύει
οκτώ ώρες και, µε βάση τον νόµο Χατζηδάκη, του λένε ότι θα
δουλέψει άλλες δύο και όχι ως υπερωρία, είναι κουρασµένος.
Δεν είναι τυχαίο ότι τα περισσότερα ατυχήµατα γίνονται στο
τέλος της βάρδιας.

Όταν κάποιος δουλεύει διακεκοµµένο ωράριο, πηγαίνει κάπου
πρόχειρα από τη δουλειά του, ξαναγυρνάει πίσω να κάνει το υπό-
λοιπο και του λένε «θα δουλέψεις άλλες δύο ώρες» που δεν θε-
ωρείται υπερωρία για να πάρει, τάχατες µε τη συναίνεσή του,
ένα ρεπό την Παρασκευή, αυξάνει τις πιθανότητες ενός εργατι-
κού ατυχήµατος. 

Αναγνωρίσατε πριν στην απάντησή σας ότι η Επιθεώρηση Ερ-
γασίας έκανε βήµατα το 2017 και 2018. Ουσιαστικά την αδρανο-
ποιείτε αποποιούµενοι τις δικές σας πολιτικές ευθύνες, διότι η
Επιθεώρηση Εργασίας είναι εργαλείο του Υπουργείου Εργασίας
και την κάνετε τώρα Ανεξάρτητη Αρχή. Δεν αξιοποιείτε ούτε την
τεχνογνωσία της, την εµπειρία της, αλλά την κάνετε µία υπηρε-
σία καταγραφής. Αποδυναµώνετε έτσι ενσυνείδητα τον ελεγκτικό
ρόλο της. Αλλά και το ίδιο το Υπουργείο Εργασίας αποποιείται
των ευθυνών του. 

Όταν πραγµατικά αποδιαρθρώνετε -το είπατε, χρησιµοποι-
ήσατε τη λέξη, αλλά συµβαίνει στην πράξη- τις εργασιακές συν-
θήκες τότε είναι λογικό να αυξάνονται τα εργατικά ατυχήµατα.
Όταν εσείς ως Κυβέρνηση µε το άρθρο 88 του ν.4964/2022 νο-
µοθετήσατε ότι µπορούν τα ειδικά ανυψωτικά µηχανήµατα, τα
λεγόµενα κλαρκ, να µην τα χειρίζονται άνθρωποι οι οποίοι έχουν
πιστοποίηση, που είναι ειδικευµένοι, αλλά οποιοσδήποτε άλλος
όταν αφορούν εργασίες µέχρι δύο τόνων, αυξάνονται τα συγκε-
κριµένα ατυχήµατα. Και κάτω από την πίεση και την κατακραυγή
των εργαζοµένων της πραγµατικότητας, ήρθε προχθές ο κ. Γε-
ωργιάδης να πει «ναι, βέβαια, δεν χρειάζεται να είναι πιστοποι-

ηµένοι αλλά ίσως να κάνουν µια ταχύρρυθµη εκπαίδευση αυτοί
οι άνθρωποι». 

Αυτά όλα που λέω είναι πολύ συγκεκριµένα. Όταν οι εργαζό-
µενοι στις πλατφόρµες περιµένουν έξι ώρες, πέντε ώρες, τέσσε-
ρις ώρες σε µία γωνία µε το παπάκι τους κάτω από τον ήλιο, τη
βροχή για να τους δώσει ο διαχειριστής της πλατφόρµας να πάνε
να εξυπηρετήσουν -γιατί δεν είναι εργαζόµενοι µε σταθερή
σχέση εργασίας είναι υποτίθεται συνεργάτες- και άρα τελικά ο
χρόνος εργασίας που τυπικά µπορεί να είναι λίγος γίνεται δωδε-
κάωρο, δεκαπεντάωρο, τότε αυξάνονται οι πιθανότητες αυτός
να γκρεµοτσακιστεί. Αυτή είναι η οδυνηρή πραγµατικότητα που
δεν βλέπετε. Αυτό είναι το πράσινο φως που έχει δώσει η Κυβέρ-
νησή σας στην αυθαιρεσία της εργοδοσίας. Έχετε τεράστιες ευ-
θύνες γι’ αυτό που κάνατε, για την υποβάθµιση της εργασίας,
για την υποβάθµιση του ΣΕΠΕ. Όλα αυτά, λοιπόν, είναι πάρα
πολύ συγκεκριµένα ζητήµατα. 

Ξέρετε ποιος φταίει; Ο ακραίος νεοφιλελευθερισµός µε το αν-
τικοινωνικό περιεχόµενό του έτσι όπως τον υλοποιείτε από το
2019 που αναλάβατε τη διακυβέρνηση της χώρας και ξηλώνετε
µία προς µία ό,τι είχε αποµείνει από την προηγούµενη περίοδο
και αποδιαρθρώνετε έτι περαιτέρω τις εργασιακές συνθήκες. 

Σίγουρα γνωρίζετε το Ινστιτούτο Υγιεινής και Ασφάλειας στην
Εργασία. Παρεµβήκατε και σε αυτό και αλλάξατε τους συσχετι-
σµούς. Τους βάλλατε υπέρ των εργοδοτών χωρίς να αξιοποιείτε
την δουλειά του. Υπάρχουν έρευνες όπως της William Russell. Η
χώρα µας είναι τρίτη από το τέλος ανάµεσα σε 30 χώρες µέλη
του ΟΟΣΑ στα ζητήµατα των επιδόσεων στα εργασιακά θέµατα.
Τα γνωρίζετε πολύ καλά αυτά τα ζητήµατα. Όµως εξυπηρετείτε
άλλου είδους συµφέροντα. Την απάντηση, κύριε Υπουργέ, την
παίρνετε καθηµερινά από τις µικρές και µεγάλες κινητοποιήσεις.
Αν δεν ήταν προχθές στο «JUMBO» στο Παγκράτι οι ίδιοι οι ερ-
γαζόµενοι να επιβάλλουν το κλείσιµο της επιχείρησης για να
έρθει η Επιθεώρηση Εργασίας να δει τις συνθήκες, δεν θα
έτρεχε ούτε γάτα ούτε ζηµιά. Μια επιθεώρηση που καθηµερινά
την υπονοµεύετε. 

Αναφερθήκατε στην Επιθεώρηση Μεταλλείων. Το ξέρετε ότι
από έντεκα επιθεωρητές τώρα εργάζονται µόνο τρεις; Και επειδή
έχω περάσει από το Υπουργείο Ενέργειας και Περιβάλλοντος,
ξέρω τον αγώνα που έδωσα µέσα στις µνηµονιακές δικές σας
δεσµεύσεις. Δικαιολογείτε µόνο εξήντα µέρες εκτός έδρας. Σε
ποιους; Στους επιθεωρητές µεταλλείων που θα έπρεπε να είναι
στους χώρους δουλειάς. Μόνο εξήντα µέρες είχανε για να µετα-
κινηθούν και πήραµε εξαίρεση για να µπορέσουν να κάνουν τη
δουλειά τους. Ξέρετε τι είναι να δουλεύεις, λοιπόν, στα ορυχεία
και στα µεταλλεία; Εντάσσεται και αυτό το θέµα στην κατηγορία.
Δεν φαντάζοµαι να αισθάνεστε µόνο υπεύθυνος για ό,τι τυπικά
αφορά τους εργαζόµενους και τους φορείς που εποπτεύει το
Υπουργείο σας και µόνο. 

Η απάντηση, λοιπόν, θα έρθει και έρχεται αργά, σταθερά από
τους ίδιους τους εργαζόµενους. Ένα τέτοιο µήνυµα θα πάρετε
στις 9 του µηνός µε την πανελλαδική απεργία. Ένα µήνυµα που
θα λέει καλύτεροι µισθοί, δεν αντέχουµε άλλο αυτή την ακρίβεια,
την χωρίς προηγούµενο, δεν αντέχουµε την ενεργειακή φτώχεια,
δεν αντέχουµε την αποδιάρθρωση που υπάρχει στον χώρο της
εργασίας. Δεν αντέχουµε τις βάρβαρες συνθήκες που τελικά θε-
ωρούν αναλώσιµους τους εργαζόµενους. Εδώ θα είµαστε. Φαν-
τάζοµαι ότι στην επόµενη ερώτηση που θα γίνει να έχετε
τουλάχιστον κάποιες πιο πειστικές απαντήσεις, πέρα από την
υπεκφυγή. Γιατί εγώ αυτό είδα σήµερα.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Κατσώτη, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είπατε ότι δεν υπήρχε µεγάλη καθυστέρηση.

Τέσσερις ώρες δηλαδή µετά, αφού είχε βουίξει το διαδίκτυο και
συνολικά τα µέσα ενηµέρωσης για το ατύχηµα αυτό, κατά την
εκτίµησή σας, είναι λίγες οι ώρες; Δηλαδή, δεν υπάρχει τεχνικός,
δεν υπάρχει επιθεωρητής την ώρα εκείνη ή οποιαδήποτε ώρα
γίνει το ατύχηµα, να πάει στον χώρο δουλειάς για να κάνει εκτί-
µηση. Τότε, λοιπόν, όλα είναι στη δικαιοδοσία του εργοδότη να
αλλοιώσει, να καλύψει, να συγκαλύψει να κάνει το τέλειο εργο-
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δοτικό έγκληµα. Άρα, λοιπόν, µαζί µε τον εργοδότη κι εσείς έχετε
τις µεγάλες ευθύνες για όλη αυτή την κατάσταση που υπάρχει
σήµερα. Ποια είναι η αιτία των ατυχηµάτων των εργοδοτικών εγ-
κληµάτων; Είναι ακριβώς η πολιτική σας, η πολιτική όλων σας.
Έρχεστε να ικανοποιήσετε τις ανάγκες των επιχειρηµατικών οµί-
λων. 

Είναι κόστος τα µέτρα υγείας και ασφάλειας και δεν θέλετε να
τα επιβάλλετε στην εργοδοσία γι’ αυτό και έχετε απαξιώσει την
Επιθεώρηση Εργασίας και την κοινωνική και το τεχνικό τµήµα.
Τα έχετε απαξιώσει. Η έλλειψη µέτρων προστασίας η ραγδαία
άνοδος των ευέλικτων µορφών απασχόλησης, που είναι δική σας
δουλειά, δική σας υπόθεση -εσείς βάλατε τη σφραγίδα σ’ αυτά-
η αύξηση των ορίων ηλικίας συνταξιοδότησης, οι ανύπαρκτοι αρ-
µόδιοι ελεγκτικοί µηχανισµοί του αστικού κράτους είναι παρά-
γοντες που βρίσκονται πίσω από τα χιλιάδες εργατικά ατυχήµατα
και τις επαγγελµατικές ασθένειες. Προχθές ακόµη εδώ όλοι µαζί
ψηφίσατε την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για απελευθέ-
ρωση των επαγγελµάτων -απαίτηση βέβαια των βιοµηχάνων- και
την κατάργηση της προϋπόθεσης άδειας άσκησης επαγγέλµα-
τος για χειρισµό κλαρκ µε δυνατότητα ανύψωσης έως δυόµισι
τόνους. Μπορείτε να µας πείτε, κύριε Υπουργέ, πόσους εργαζό-
µενους νεκρούς οδηγούς κλαρκ έχουµε; Μπορείτε να µας το
πείτε σήµερα εδώ; Πήγατε και υπογράψετε όλοι σας αυτή την
οδηγία. Κι εσείς το κάνατε. Συµφωνήσατε εδώ. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ: Τώρα το ανέφερα.
Έλεος! 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Είναι, λοιπόν, απόδειξη πως τα µέτρα
υγιεινής και ασφάλειας στην καλύτερη περίπτωση ο κεφαλαι-
οκράτης, τα κόµµατά του, τα λαµβάνει µέχρι του σηµείου που το
κόστος πρόληψης είναι µικρότερο του κόστους του εργατικού
ατυχήµατος ή της επαγγελµατικής ασθένειας. Και σε αυτό συµ-
βάλλετε µε την πολιτική τους. 

Ποιο πλαίσιο είπατε ότι υπάρχει σήµερα! Ελάχιστοι επιθεωρη-
τές εργασίας και ασφάλειας και επιθεωρητές µεταλλείων σε
σχέση µε το σύνολο των χώρων εργασίας. Μπορείτε να µας πείτε
τα στοιχεία, πόσοι χώροι εργασίας ελέγχονται το χρόνο και πόσα
χρόνια απαιτούνται να ελεγχθούν οι χώροι εργασίας; Ο προσα-
νατολισµός των ελέγχων ποιος είναι; Η συµφιλίωση µεταξύ του
εργοδότη και του εργαζόµενου και συχνά µετατόπιση της εργο-
δοτικής ευθύνης στις πλάτες των εργαζοµένων και των τεχνικών
ασφαλείας. Ο εργοδότης βγαίνει λάδι. Η ακόµα µεγαλύτερη υπο-
βάθµιση του ΣΕΠΕ µε τον εκτρωµατικό αντεργατικό νόµο Χατζη-
δάκη που µετέτρεψε τον ΣΕΠΕ σε ανεξάρτητη αρχή ήταν
απαίτηση του ΣΕΒ και το αποτέλεσµα της διαχρονικής συνειδη-
τής υπονόµευσης των αρµοδιοτήτων του από όλες τις µέχρι σή-
µερα κυβερνήσεις. Η υπονόµευσή του αναδεικνύεται µε την
αποψίλωση του προσωπικού και τον προσανατολισµό των ελέγ-
χων. 

Τέλος, για να µην µου κάνει παρατήρηση ο Πρόεδρος, η πολι-
τική όλων των κυβερνήσεων µέχρι σήµερα διατηρεί ένα πλαίσιο
που οδηγεί στην ελλιπή καταγραφή των εργατικών ατυχηµάτων
και την απουσία στην πράξη καταγραφής των επαγγελµατικών
ασθενειών, στην υποβάθµιση του προσανατολισµού της ανα-
γκαίας επιστηµονικής έρευνας στους σχετικούς τοµείς, στη δια-
τήρηση σκοτεινών ελλείψεων στο σχετικό νοµοθετικό πλαίσιο,
στην παραπέρα εµπορευµατοποίηση του ανεπαρκούς και υπο-
βαθµισµένου δηµόσιου τοµέα της υγείας - πρόνοιας στην απου-
σία δηµόσιων υποδοµών εκτίµησης και πρόληψης του
επαγγελµατικού κινδύνου. 

Δεν συµφωνούµε, δεν συναινούµε, δεν ανεχόµαστε αυτή την
εγκληµατική αδιαφορία, αδράνεια, συνενοχή στα εργοδοτικά εγ-
κλήµατα και η απεργία στις 9 του Νοέµβρη έχει συγκεκριµένα αι-
τήµατα των εργαζοµένων, για µέτρα υγείας και ασφάλειας στην
εργασία, προκειµένου οι εργαζόµενοι να γυρίζουν πάλι πίσω στο
σπίτι τους αρτιµελείς. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υφυπουργέ,
έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Επιµένετε, τόσο ο κ. Σκουρλέτης όσο και ο κ. Κατσώτης, ότι
για τα εργατικά ατυχήµατα στη χώρα ευθύνεται η Κυβέρνηση και

οι σκληρές νεοφιλελεύθερες, όπως τις χαρακτήρισε ο κ. Σκουρ-
λέτης, πολιτικές της. 

Περί του νεοφιλελευθερισµού ψάξτε λίγο καλύτερα τον όρο.
Σε µια χώρα που το µισό ΑΕΠ περνάει από την Κυβέρνηση, που
έχουν χιλιάδες εποπτικούς µηχανισµούς ή οτιδήποτε άλλο τέ-
τοιο, να την πεις νεοφιλελεύθερη, νοµίζω ότι τα κόκαλα του Χά-
γιεκ θα τρίζουν µέσα στον τάφο του. Αλλά, ας έρθω στην
ερώτηση.

Προφανώς ταυτίζετε την ανάπτυξη και τα εργαλεία επίτευξής
της µε την καταπάτηση των εργασιακών δικαιωµάτων. Η αντίληψη
µας είναι εντελώς αντίθετη. Για την Κυβέρνηση, η οικονοµική ανά-
πτυξη και η δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας συµβαδίζουν και
πρέπει να συµβαδίζουν µε την προστασία και τη διεύρυνση των
δικαιωµάτων των εργαζοµένων. Οι εργασιακές σχέσεις έχουν αλ-
λάξει πολύ και θα συνεχίσουν να αλλάζουν -λογικό είναι αυτό και
πάντα γίνεται- λόγω της τεχνολογικής προόδου.

Αναφέρετε στις ερωτήσεις σας ότι οι ευέλικτες µορφές απα-
σχόλησης είναι αυτές που ευθύνονται για τα εργατικά ατυχή-
µατα. Να αναφέρω ότι σύµφωνα µε τα τελευταία δηµοσιευµένα
στοιχεία της EUROSTAT η Ελλάδα έχει το δεύτερο χαµηλότερο
ποσοστό µερικής απασχόλησης -είναι ο τυπικός δείκτης για την
ευέλικτη απασχόληση, στο σύνολο της απασχόλησης- είµαστε
στο 9,6% όταν ο µέσος ευρωπαϊκός όρος είναι στο 21% και αν
ίσχυε το επιχείρηµά σας, χώρες που έχουν πολύ µεγάλο τέτοιο
ποσοστό, η Ολλανδία ίσως ήταν τυπικό παράδειγµα, θα έπρεπε
να είναι η κόλαση των εργαζοµένων. Νοµίζω ότι, µάλλον, δεν το
συµµερίζεστε αυτό…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Λάθος κάνετε που δίνετε κίνητρα για
πλήρη απασχόληση στο νοµοσχέδιο;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Κατσώτη, τώρα µιλάω εγώ.

Στη µελέτη για την οποία αναφέρθηκε ο κ. Σκουρλέτης και την
οποία εντελώς τυχαία δεν την είχατε στην ερώτησή σας, αλλά
διάβασα το σχετικό άρθρο στην «ΑΥΓΗ» και πήγα στην πηγή της,
δεν λέει αυτά τα πράγµατα τα οποία λέτε. Έχει τρεις υποδείκτες,
ένας των οποίων είναι οι εργασιακές σχέσεις και οι εργασιακές
συνθήκες, όπου η Ελλάδα είναι στη µέση των χωρών οι οποίες
συµπεριλαµβάνονται στη συγκεκριµένη µελέτη. Η Ελλάδα παίρ-
νει χαµηλό βαθµό γιατί οι χώρες του ΟΟΣΑ οι οποίες συµπερι-
λαµβάνονται στη µελέτη είναι κατά τεκµήριο πλουσιότερες από
την Ελλάδα οπότε και ο µέσος µισθός είναι υψηλότερες στις
χώρες αυτές. Αλλά στις εργασιακές συνθήκες, όπου και το
άρθρο της εφηµερίδος «ΑΥΓΗ» -και εσείς τώρα αναφερθήκατε
επανειληµµένως- η Ελλάδα µόνο κακή βαθµολογία δεν παίρνει
στο σχετικό πίνακα και θα σας ενθάρρυνα να πάτε να τον δείτε
και να τον διαβάσετε προσεκτικά. 

Η διαφορά µας είναι ότι εµείς θέλουµε οι εργαζόµενοι που
δουλεύουν σε ευέλικτες µορφές απασχόλησης να µην είναι ερ-
γαζόµενοι δεύτερης κατηγορίας. Δεν τους αντιµετωπίζουµε ως
θύµατα µιας αρρύθµιστης εργασιακής αγοράς, αλλά ως ισότι-
µους εργαζόµενους που δικαιούνται ό,τι και οι υπόλοιποι εργα-
ζόµενοι. Να θυµίσω εδώ όλες τις ευεργετικές ρυθµίσεις που
προώθησε η παρούσα Κυβέρνηση µέσω του Υπουργείου Εργα-
σίας σε σχέση µε τους εργαζόµενους στις πλατφόρµες, στις
οποίες αναφερθήκατε πριν λίγο, κύριε Σκουρλέτη, όλα τα µέτρα
προστασίας που είναι πια υποχρεωµένοι να τους παρέχουν οι ερ-
γοδότες τους, όλα αυτά µε τα οποία δεν είχατε ασχοληθεί καθό-
λου επί των ηµερών σας. 

Γιατί φοβάστε να βγείτε στο σύγχρονο κόσµο της εργασίας,
να τον παρακολουθήσετε, να τον καταλάβετε και να εξασφαλί-
σετε στους εργαζόµενους αυτούς δίκαιους και ασφαλείς όρους
εργασίας; Η αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου της χώρας,
τους περιλαµβάνει όλους και δη τους πιο ευάλωτους και αυτούς
που είναι πιθανόν να πέσουν θύµατα εργοδοτικών εκβιασµών. 

Μου κάνει τροµερή εντύπωση που η Αντιπολίτευση αρνείται
να δει το αυτονόητο, πως η µετατροπή της Επιθεώρησης Εργα-
σίας σε ανεξάρτητη αρχή θα λειτουργήσει και ήδη λειτουργεί -
και θα δώσω νούµερα γι’ αυτό- µόνο υπέρ της κατοχύρωσης των
δικαιωµάτων των εργαζοµένων. Αποτελεί κεντρικό στόχο της Επι-
θεώρησης Εργασίας η εδραίωση νοοτροπίας πρόληψης του
επαγγελµατικού κινδύνου από τους εργοδότες και τους εργαζό-
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µενους, µέσω των συστηµατικών ελέγχων σε χώρους εργασίας
για την εφαρµογή της νοµοθεσίας για την ασφάλεια και υγεία
στην εργασία, αλλά και των σχετικών ενηµερωτικών δράσεων σε
συνεργασία µε τους κοινωνικούς εταίρους. 

Ας αξιοποιήσουµε τους αριθµούς για να έχουµε µια καλύτερη
δυνατή αποτύπωση της πραγµατικότητας: Σύµφωνα µε τα στοι-
χεία των αρµόδιων υπηρεσιών του ΣΕΠΕ οι διενεργηθέντες έλεγ-
χοι για θέµατα υγείας και ασφάλειας στην εργασία το 2021
αυξήθηκαν 6,5% σε σχέση µε το προηγούµενο έτος και συγκε-
κριµένα το 2021 έγιναν είκοσι πέντε χιλιάδες εννιακόσιοι ογδόντα
τέσσερις έλεγχοι σε επιχειρήσεις όλης της χώρας και ο αριθµός
αυτός είναι ο µεγαλύτερος των τελευταίων επτά ετών, ενώ µόνο
στο πρώτο εξάµηνο, φέτος, έχουν ήδη γίνει δεκαπέντε χιλιάδες
τετρακόσιοι ογδόντα τρεις έλεγχοι.

Μιλάτε για ραγδαία αύξηση των εργατικών ατυχηµάτων και για
ολιγωρία της Κυβέρνησης. Από τα επίσηµα, όµως, στοιχεία που
σας ανέφερα νωρίτερα, δεν προκύπτει η αύξηση µε τους όρους
που τους περιγράφετε. 

Ανέφερα ήδη πού οφείλεται η σχετική αύξηση. 
Πρώτον, στην αύξηση της οικονοµικής δραστηριότητας -µε το

επιχείρηµα που είχατε αναφέρει κι εσείς πριν από µερικά χρόνια,
από αυτά ακριβώς τα έδρανα- και δεύτερον στην αύξηση του επι-
πέδου των αναγγελιών, λόγω της όλο και ευρύτερης απήχησης
της δράσης του ΣΕΠΕ. Να προσθέσουµε σε αυτά και τη µηχα-
νοργάνωση των υπηρεσιών του σώµατος και την αυξηµένη δυ-
νατότητά του για συστηµατικούς ελέγχους. Με άλλα λόγια, τα
ατυχήµατα αναγγέλλονται σε µεγαλύτερο βαθµό απ’ ό,τι στο πα-
ρελθόν.

Το κράτος, σε κάθε περίπτωση, οφείλει να µεριµνά για τη δη-
µιουργία του κατάλληλου ρυθµιστικού πλαισίου και στη συνέ-
χεια, µέσα από τις αρµόδιες υπηρεσίες και την Ανεξάρτητη
Επιθεώρηση Εργασίας, οφείλει να διασφαλίσει ότι το πλαίσιο
αυτό τηρείται απαρεγκλίτως.

Στη χώρα µας, οι νοµοθετικές προβλέψεις των αρµόδιων
Υπουργείων για την πρόληψη των εργατικών ατυχηµάτων υπάρ-
χουν και είναι εκτενείς. Αναφέροµαι στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας
και Ασφάλειας στην εργασία, την υποδοµή που εµπεριέχει όλο
το πλέγµα διατάξεων και αρµοδίων υπηρεσιών -µεταξύ αυτών και
την Επιθεώρηση Εργασίας- που υλοποιούν την εθνική πολιτική
γύρω από τέτοιου είδους ζητήµατα. 

Τέλος, να αναφέρω πως στο σχεδιασµό της Επιθεώρησης Ερ-
γασίας για το έτος 2023 περιλαµβάνονται η στοχευµένη αύξηση
του αριθµού των προληπτικών ελέγχων σε κλάδους δραστηριό-
τητας που εµφανίζουν αύξηση του δείκτη εργατικών ατυχηµάτων
µε βάση τα υπό επεξεργασία στοιχεία -µεταξύ των οποίων στα
οικοδοµικά έργα και στη βιοµηχανία τροφίµων- καθώς και ενη-
µερωτικές δράσεις µε αντικείµενο την ασφάλεια και υγεία στην
εργασία προς επαγγελµατικές ενώσεις των εν λόγω κλάδων. 

Επιπλέον, το προσεχές διάστηµα η ανεξάρτητη αρχή σχεδιά-
ζει, προκειµένου να υλοποιηθεί άµεσα, µια µεγάλη καµπάνια ενη-
µέρωσης µε αντικείµενο την ασφάλεια στην εργασία που θα
απευθύνεται µέσω κοινωνικών δικτύων και άλλων µέσων σε επαγ-
γελµατίες των κλάδων που πλήττονται περισσότερο. 

Προφανώς, ούτε αυτά τα µέτρα µπορούν να οδηγήσουν σε
εξάλειψη των εργατικών ατυχηµάτων. Πουθενά στον κόσµο δεν
το έχουν καταφέρει αυτό. Επιπρόσθετα, νοµίζω ότι αντιλαµβά-
νεστε ότι πουθενά στον κόσµο δεν είναι δυνατόν να υπάρχει ένας
επιθεωρητής σε κάθε χώρο εργασίας, ειδικά σε µια χώρα όπως
η Ελλάδα µε µια θάλασσα µικρών επιχειρήσεων. Είναι πολύ πιο
εύκολο να ελέγξεις µια µεγάλη επιχείρηση, σε ένα µεγάλο εργα-
σιακό χώρο απ’ ότι σε ένα µικρότερο. 

Αν ωστόσο διαπιστωθεί ότι το νοµοθετικό πλαίσιο σε συγκε-
κριµένους εργασιακούς κλάδους χρειάζεται διόρθωση, να είστε
σίγουροι ότι θα το κάνουµε άµεσα και θα προβούµε στις απαι-
τούµενες πρωτοβουλίες, όπως έχουµε κάνει και σε άλλες περι-
πτώσεις όπου αυτό απαιτήθηκε. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να διαβεβαιώσω ότι, επειδή διαφωνούµε
στις παραµέτρους ανάγνωσης του προβλήµατος, αυτό δεν ση-
µαίνει ότι αρνούµαστε την ύπαρξη του προβλήµατος. Ο κεντρι-
κός µας στόχος παραµένει η προστασία των εργαζοµένων εν
ώρα εργασίας µέσα από την όλο και πιο ισχυρή, ανεξάρτητη και

κυρίως παρούσα στους χώρους εργασίας Επιθεώρηση Εργα-
σίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε, κύριε Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθεί από τα άνω δυ-
τικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκε στην έκθεση της
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ και ενηµερώθηκε για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, αντιπροσωπεία της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
Φιλίας Ελβετίας - Ελλάδος.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τώρα θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 53/11-10-2022 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ροδόπης του Κι-
νήµατος Αλλαγής κ. Ιλχάν Αχµέτ προς τον Υπουργό Υποδοµών
και Μεταφορών µε θέµα: «Αποζηµίωση δικαιούχων ιδιοκτητών
απαλλοτριωθεισών εκτάσεων για την κατασκευή οδικού άξονα
Κοµοτηνή - Νυµφαία - Ελληνοβουλγαρικά σύνορα. 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών κ. Γεώργιος Καραγιάννης.

Κύριε Ιλχάν Αχµέτ, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία σας.
ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, το θέµα του κάθετου άξονα είναι πάρα πολύ

γνωστό καθώς έχει προσφέρει πάρα πολλά στην περιοχή.
Όµως δυστυχώς, οι πολίτες ταλαιπωρούνται εδώ και οκτώ

χρόνια. Το 2014 όπως ξέρετε, για να µας ακούσουν και οι συµ-
πολίτες µας, εκδόθηκε µία υπουργική απόφαση µε την οποία
αποφασίστηκε η απαλλοτρίωση των ιδιοκτησιών αυτών των φτω-
χών ανθρώπων, περισσότερων αγροτών σε αυτή την περιοχή.
Αυτοί ήταν περίπου εκατόν τρεις δικαιούχοι. Ο δρόµος ήταν πε-
ρίπου πεντακόσιες εξήντα µία χιλιάδες επτακόσια εβδοµήντα
πέντε τετραγωνικά µέτρα. Ολοκληρώθηκε ο δρόµος και το 2018
οι άνθρωποι προσέφυγαν στο Τριµελές Εφετείο Θράκης, προ-
κειµένου να καθοριστεί η οριστική τιµή µονάδος για να έχουν δη-
λαδή δικαίωµα αποζηµίωσης, αφού έχουν χάσει πλέον την
ιδιοκτησία τους συνταγµατικά. Και βέβαια πολύ νωρίτερα από
την έκδοση της απόφασης του Εφετείου Θράκης έχασαν την
ιδιοκτησία τους, δηλαδή δεν είχαν τη χρήση του ακινήτου και
πολύ αργότερα βέβαια µέχρι και σήµερα παρά τις επίµονες προ-
σπάθειες τόσο των πληρεξουσίων δικηγόρων των συµπολιτών
µας αλλά όσο και των ιδίων που έρχονται στην Αθήνα και παίρ-
νουν τηλέφωνο, δεν έχουν καµµία απάντηση.

Ερωτάστε, κύριε Υπουργέ, πότε σκοπεύετε τελικά να αποζη-
µιώσετε αυτούς τους δικαιούχους και για την απαλλοτρίωση δη-
λαδή το χρήµα που περιµένουν, αλλά πολύ περισσότερο και για
την αποζηµίωση χρήσης του οδικού άξονα. Διότι κατ’ αυτόν τον
τρόπο παραβιάζετε εδώ και οκτώ χρόνια το συνταγµατικό δι-
καίωµα της ιδιοκτησίας των συµπολιτών µας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Θα ήθελα να επισηµάνω ότι πράγµατι αυτός ο τρόπος, τον
οποίον εκφράσατε τώρα, είναι ο τρόπος µε τον οποίον πρέπει να
γίνονται οι επίκαιρες ερωτήσεις και να µην αναλώνονται σε γενι-
κευµένα θέµατα, όπως πολύ σωστά µου κάνατε νόηµα και παρα-
τηρήσατε νωρίτερα, µε άπειρο χρόνο. 

Κύριε Υπουργέ έχετε τον λόγο, για να απαντήσετε στο συνά-
δελφό µας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα προσπαθήσω να είµαι κι εγώ πολύ σύντοµος και περιεκτι-
κός. 

Το θέµα που θέτετε είναι ένα αρκετά θα έλεγα τεχνικό ζήτηµα
που µας έχει απασχολήσει και εµάς στο Υπουργείο Υποδοµών
και Μεταφορών και σε συνεργασία πολλές φορές και µε το
Υπουργείο Δικαιοσύνης. Και πραγµατικά συµµεριζόµαστε την τα-
λαιπωρία που πολλές φορές συµπολίτες µας βιώνουν σε ό,τι
αφορά την ολοκλήρωση µεγάλων έργων υποδοµής. Η αλήθεια
είναι ότι έχει πραγµατικά αναδειχθεί µια αδυναµία του ίδιου του
συστήµατος των απαλλοτριώσεων, η οποία µας απασχολεί. Και
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το επόµενο διάστηµα θα ήθελα να γνωστοποιήσω και στο Σώµα
ότι προτιθέµεθα να επανέλθουµε µε µια στοχευµένη νοµοθετική
παρέµβαση, προκειµένου να κλείσουµε µια σειρά τέτοιου είδους
ζητηµάτων που ταλαιπωρούν τους συµπολίτες µας.

Τώρα σε ό,τι αφορά την ερώτησή σας, αυτό που έχει συµβεί
σε απαλλοτριώσεις του άξονα Κοµοτηνή - Νυµφαία - Ελληνο-
βουλγαρικά Σύνορα είναι δυστυχώς κάτι που έχει συµβεί και σε
άλλα έργα. Η κήρυξη των απαλλοτριώσεων έγινε τον Ιούνιο του
2014 και έως το 2017 είχαν πληρωθεί αυτά που προβλέπονταν
από τη διαδικασία της αναγκαστικής απαλλοτρίωσης µέσω του
άρθρου 7α. Πρόκειται λοιπόν, για περίπου εκατόν ογδόντα οκτώ
ακίνητα και είχαν δοθεί κάτι λιγότερο από 200.000 ευρώ. Το 2018
το Τριµελές Εφετείο Θράκης εξέδωσε απόφαση όπου καθορί-
στηκε απευθείας οριστική αποζηµίωση για τα ακίνητα που απαλ-
λοτριώθηκαν. 

Σύµφωνα µε τον ν.2882/2001, τον Κώδικα Αναγκαστικών Απαλ-
λοτριώσεων Ακινήτων η προθεσµία συντέλεσης των απαλλοτριώ-
σεων είναι δεκαοκτώ µήνες από τη δηµοσίευση της δικαστικής
απόφασης. Η απαλλοτρίωση αυτή όµως, δεν έχει συντελεστεί
έως σήµερα και έχει αρθεί αυτοδίκαια, καθώς η προθεσµία συν-
τέλεσής της ήταν µέχρι 23 Μαΐου του 2019. Μάλιστα οι δικαιού-
χοι που επιθυµούσαν τη διατήρηση της απαλλοτρίωσης θα
µπορούσαν να υποβάλουν αιτήσεις και υπεύθυνες δηλώσεις δια-
τήρησης σε χρονικό διάστηµα ενός έτους από την ηµεροµηνία
λήξης της δεκαοκτάµηνης προθεσµίας συντέλεσης, δηλαδή ως
τις 23 Μαΐου του 2020. 

Στην εν λόγω υπόθεση η προθεσµία αυτή δυστυχώς έχει πα-
ρέλθει, καθώς δεν έγιναν οι παρακάτω ενέργειες. Πρόκειται λοι-
πόν για ένα υπολειπόµενο ποσό περίπου 170.000 ευρώ για όλους
τους δικαιούχους. 

Σήµερα λοιπόν, για το δηµόσιο υφίσταται ένα θέµα που πρέπει
να επιλυθεί, αφού από τη µία ο δρόµος έχει δοθεί σε κυκλοφορία
τα προηγούµενα χρόνια και από την άλλη υπάρχουν ακόµη απαλ-
λοτριώσεις που δεν έχουν συντελεστεί. 

Θα επανέλθω και στη δευτερολογία µου, για να σας πω πώς
πιστεύω ότι µπορούµε να τα αντιµετωπίσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Ιλχάν Αχµέτ,
έχετε τον λόγο για την δευτερολογία σας.

ΙΛΧΑΝ ΑΧΜΕΤ: Κύριε Υπουργέ, δεν θα απαντήσω ως κατά
επάγγελµα νοµικός, προκειµένου να µας καταλάβουν και οι συµ-
πολίτες µας. Έχω µείνει όµως, έκπληκτος και νοµίζω και οι συµ-
πολίτες µας και όλη η Ελλάδα που σας άκουσαν να λέτε ότι ο
δρόµος έχει κατασκευαστεί. Οι άνθρωποι έχουν χάσει τις περι-
ουσίες τους. Βρίσκεται σε ταχεία κυκλοφορία εδώ και οκτώ χρό-
νια και απόφαση απαλλοτρίωσης δεν υφίσταται, διότι χάθηκαν
κάποιες προθεσµίες οι οποίες χάθηκαν πολύ περισσότερο από
καθυστερήσεις του ίδιου του δηµοσίου. Δηλαδή εν τέλει, κύριε
Υπουργέ µας λέτε ότι βρίσκεται όλο το έργο στον αέρα, όταν το
δηµόσιο το ίδιο θέλει να εισπράξει 1 ευρώ από τον πολίτη που
χρωστάει τη ΔΕΗ -ακόµη και 50, 100, 150, 200 ευρώ-, έρχεται και
σου κόβει το ρεύµα. Ζητάει από τον πολίτη να είναι συνεπής και
συνεχώς η ίδια κάνει εξαγγελίες. Όταν δηλαδή του πήρε το χω-
ράφι, του πήρε το ακίνητο και ο άνθρωπος έχει χάσει την ιδιο-
κτησία του, µιλάµε για προθεσµίες, κύριε Υπουργέ; Εδώ υπάρχει
θεµελιώδης παραβίαση του συντάγµατος. Ποια νοµοθετική πρω-
τοβουλία αναφέρετε; 

Είπατε στην αρχή δεν υπάρχει νοµοθετική πρωτοβουλία, ο
νόµος υπάρχει. Ίσως εννοούσατε ότι θα φέρετε νοµοθετική πρω-
τοβουλία γενικά γι’ αυτό το θέµα. Υπάρχει πολιτική βούληση;
Αυτοί οι άνθρωποι τι να κάνουν; Να υποβληθούν ξανά σε έξοδα,
να πάνε ξανά σε δικηγόρους; Και ποιος θα τους ενηµερώσει;
Ποια θα είναι η διαδικασία σήµερα; Να πείτε ξεκάθαρα σε αυ-
τούς τους συµπολίτες και σε άλλες περιοχές. Δηλαδή να ξέρει ο
Έλληνας τι θα γίνει στην Πάτρα µε ένα έργο ή οι συµπολίτες µας,
οι συµπατριώτες µας στη Θράκη; Θα πληρωθούν; Πρέπει να ξα-
ναπάνε σε δικηγόρο; Πρέπει να πάνε ξανά στο δικαστήριο; Τι
πρέπει να γίνει; Εσείς σαν πολιτεία, σαν Υπουργείο τι θα κάνετε;
Αυτά τα 180.000 ευρώ που είπατε; Όσο είναι κοστολογηµένα;
Είναι οριστική απόφαση, δεν έχει υποβληθεί καµµία ένσταση, δεν
έχει πάει πουθενά αλλού. Νοµίζω ότι σε αυτό το πρόβληµα σή-
µερα, εδώ, οφείλετε να δώσετε µια ξεκάθαρη απάντηση και όχι

να µιλάτε για τις προθεσµίες και για το τι θα γίνει. 
Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Σας ευχαριστώ.
Κύριε Ιλχάν, σας ενηµέρωσα και ανέφερα τις ηµεροµηνίες, για

να καταλάβετε ότι αυτή είναι µια υπόθεση που ξεκινάει, όπως
πολύ σωστά αναφέρατε, πριν το 2010. Η κήρυξη των απαλλο-
τριώσεων έγινε το 2014, όπως σας είπα σύµφωνα µε το 7α. Οι
ηµεροµηνίες που χάθηκαν έγιναν πριν τις 23 Μαΐου 2019. 

Τα αναφέρω λοιπόν αυτά, για να σας εξηγήσω, όπως πιστεύω
πολύ καλά το γνωρίζετε και εσείς, ότι αυτή είναι µια υπόθεση του
παρελθόντος. Το πρόβληµα είναι ότι αυτή τη στιγµή υπάρχει ένα
νοµικό κενό που θα προσπαθήσουµε να το κλείσουµε. Γι’ αυτό
σας είπα ότι θα προβούµε σε µια νοµοθετική πρωτοβουλία, διότι
πραγµατικά υπάρχει ένα κενό το οποίο θα πρέπει να προσπαθή-
σουµε να το κλείσουµε το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα.
Το ίδιο το αντιµετωπίζουµε µε τις υπηρεσίες µας, για να δούµε
πώς κλείνει. Να µην το γενικεύουµε το φαινόµενο. Δεν υφίσταται
σε όλες τις απαλλοτριώσεις αυτές. Οι συµπολίτες µας πληρώ-
νονται για τις απαλλοτριώσεις που γίνονται. Αυτό ήταν µια ειδική
περίπτωση. Δυστυχώς, εδώ έχουν ταλαιπωρηθεί οι εκατόν
ογδόντα οκτώ ιδιοκτήτες ακινήτων και γι’ αυτή την ταλαιπωρία
πρόκειται πολύ σύντοµα το ελληνικό δηµόσιο να πάρει µια πρω-
τοβουλία του Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, ώστε να
κλείσει και αυτή την εκκρεµότητα του παρελθόντος. Και να είστε
σίγουροι ότι πολύ σύντοµα αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία θα
την καταθέσουµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Στις επόµενες δύο επίκαιρες ερωτήσεις θα απαντήσει ο

Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, κ. Γεώργιος Γε-
ωργαντάς.

Θα ξεκινήσουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 61/15-10-2022 επί-
καιρη ερώτηση του πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού
Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Χωρίς
σχέδιο η κυβέρνηση για την κλιµατικά απαραίτητη σταδιακή µε-
τάβαση στη φυτική διατροφή». 

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ενώ λοιπόν, µιλάµε όλοι τόσο καιρό για τα σιτηρά της Ουκρα-

νίας, το µεγαλύτερο κοµµάτι των οποίων πάει σε ζωοτροφές,
εδώ πέρα έχουµε ένα τεράστιο ζήτηµα, κλιµατικό, ζήτηµα υγείας
και ζήτηµα ασφάλειας τροφίµων, διατροφικής ασφάλειας.

Για την παραγωγή του βόειου κρέατος χρησιµοποιείται το 60%
της αγροτικής γης παγκοσµίως -και στη χώρα µας είναι τεράστιο
το ποσοστό- και παράγει λιγότερο από το 2% των ωφέλιµων θερ-
µίδων για τον άνθρωπο. Σχεδόν τίποτα! Για να παραχθεί ένα κοµ-
µάτι κρέας καταναλώνεται νερό σε τριάντα µπανιέρες. Η παρα-
γωγή ενός κιλού µοσχαρίσιου κρέατος παράγει εξήντα κιλά αε-
ρίων θερµοκηπίου, ενώ για ένα κιλό αρακά -που επίσης είναι γε-
µάτο σε πρωτεΐνη- µόλις ένα κιλό αερίων. Επίσης, µε βάση την
Ιατρική Σχολή του Χάρβαρντ, η διακοπή από το κόκκινο κρέας -
το να σταµατήσει κάποιος να τρώει κόκκινο κρέας- µπορεί να αυ-
ξήσει το προσδόκιµο ζωής κατά 20%. 

Και δεν είναι µόνο αυτά. Σύµφωνα µε την έρευνα της Οξφόρ-
δης, η στροφή στη φυτική διατροφή -σε µια δίαιτα, που στηρίζε-
ται στα φυτά- θα µπορούσε να απελευθερώσει το 75% της
γεωργικής γης και να µπορούµε άνετα να θρέψουµε τον κόσµο. 

Έχουµε, δηλαδή, ξεκάθαρα, κύριε Υπουργέ, λόγους κλιµατι-
κούς, λόγους υγείας -ξεκάθαρα- λόγους για να µπορέσουµε να
θρέφουµε τον κόσµο στο µέλλον και βέβαια και ηθικούς λόγους,
όσον αφορά την ευζωία των ζώων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ)

Γι’ αυτό, µου κάνει -και µας κάνει εντύπωση- η πλήρης απουσία
οποιασδήποτε πρότασης από την πλευρά της Κυβέρνησης, απέ-
ναντι στα κείµενα του ΟΗΕ, στα κείµενα και στις οδηγίες και στη
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στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που µιλούν ξεκάθαρα -δε-
σµεύουν- για τη σταδιακή µετάβαση στη φυτική διατροφή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Προφανώς, δεν µπορεί να γίνει αυτό από τη µια µέρα στην
άλλη και δεν θα έπρεπε, για διάφορους κοινωνικούς λόγους να
γίνει έτσι απότοµα. Όµως, σε κάθε περίπτωση πρέπει να έχουµε
ένα στάδιο να κινηθούµε προς έναν πιο υγιή κόσµο κλιµατικά,
από άποψη υγείας, από άποψη της δυνατότητας να θρέψουµε
τους πληθυσµούς µας και από άποψη, επίσης, αυτάρκειας. Ένα
τεράστιο κοµµάτι του κρέατος στην Ελλάδα είναι εισαγωγές. 

Οπότε, ζητάµε θετικά κίνητρα υπέρ της φυτικής διατροφής και
της φυτικής παραγωγής. Για παράδειγµα, µειωµένο ΦΠΑ -ξεπερ-
νάει τις αρµοδιότητές σας, αλλά θα ήθελα τη θέση σας και να το
εισηγηθείτε στους συναδέλφους σας που ασχολούνται- στο 6%,
υποχρεωτική περιβαλλοντική επισήµανση, «labeling» -αυτό είναι
δική σας αρµοδιότητα- στα τρόφιµα, αναφορικά µε το αποτύ-
πωµα άνθρακα, για να µπορούµε ακριβώς να κάνουµε -οι πολίτες
δηλαδή- ενηµερωµένες επιλογές και να επιλέγουµε τα τρόφιµα,
τα οποία συνάδουν µε την αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης. 

Επίσης, ζητάµε πρόσβαση σε χορτοφαγική και vegan δια-
τροφή για όλα τα ιδρύµατα -και τα δηµόσια ιδρύµατα- τα πανε-
πιστήµια, νοσοκοµεία, στρατός, σωφρονιστικά κ.τ.λ.. Υπάρχουν
άνθρωποι που έχουν κάνει αυτή την επιλογή και χρησιµοποιούν
αυτό το είδος της διατροφής. Θα πρέπει να έχουν πρόσβαση.
Είναι δικαίωµά τους. Επίσης, το ίδιο σε σχολεία και παιδικούς
σταθµούς. 

Ολοκληρώνω και ευχαριστώ πολύ για την ανοχή, κύριε Πρό-
εδρε. 

Κύριε Υπουργέ, πόσες φορές και εσείς ο ίδιος και ο προκάτο-
χός σας -τον έχω ακούσει πολλές φορές- και ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός έχετε µιλήσει για τη µεσογειακή διατροφή. Η
µεσογειακή διατροφή απέχει πάρα πολύ από το µοντέλο που
προωθείτε αυτή τη στιγµή µε τις ενεργές πολιτικές της Κυβέρ-
νησής σας. 

Να συζητήσουµε λίγο ένα µοντέλο διατροφής, το οποίο παρά-
γει τρόφιµα που τα παράγουµε, µας επιτρέπει να έχουµε νερό
και χώµα και γη για να τα παράγουµε και να είµαστε αυτάρκεις;
Να πάµε λίγο στην ουσία της συζήτησης; Την ίδια στιγµή µας
βοηθάει να αντιµετωπίσουµε τη κλιµατική κρίση, να αντιµετωπί-
σουµε τους κινδύνους για την υγεία και να µπορούµε να έχουµε
βέβαια και καλύτερη ευζωία για τα ζώα, καλύτερη ηθική τριγύρω
µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε Αρ-

σένη. 
Ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, ο κ. Γεωργαντάς, έχει τον

λόγο µε χρόνο αντίστοιχο του κ. Αρσένη.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, πραγµατικά είναι ενδιαφέρουσα η ερώτησή

σας για να µπορέσει να ενηµερωθεί το Σώµα και οι πολίτες για
µια στρατηγική η οποία υλοποιείται και θα υλοποιηθεί πιο συστη-
µατικά από ’δω και πέρα, καθώς όπως γνωρίζετε ως χώρα ακο-
λουθούµε και υλοποιούµε την ευρωπαϊκή στρατηγική της
Πράσινης Συµφωνίας και τη στρατηγική «από το αγρόκτηµα στο
πιάτο». 

Στόχος της συγκεκριµένης στρατηγικής, η οποία έχει εγκριθεί
από τα ευρωπαϊκά όργανα, είναι ακριβώς η κλιµατική ουδετερό-
τητα έως το 2050 και ξεκινάω µε το ένα µέρος της ερώτησής σας
σχετικά µε το αποτύπωµα του άνθρακα που έχει κάθε µία από
τις παραγωγικές δραστηριότητες, είτε είναι κτηνοτροφική είτε
είναι φυτική. 

Ξέρουµε ότι και στις δύο υπάρχει ισχυρό αποτύπωµα άν-
θρακα. Δεν θα κάνω το διαχωρισµό τους αυτή τη στιγµή, αλλά
υπάρχουν οι δυνατότητες, υπάρχουν τα µέσα να περιοριστεί
αυτό το αποτύπωµα του άνθρακα και βεβαίως να πετύχουµε τον
στόχο συνολικά της κλιµατικής ουδετερότητας ως το 2050 και
συγχρόνως τη δηµιουργία ενός βιώσιµου συστήµατος τροφίµων.

Με βάση τους στόχους αυτούς, µε τους οποίους πορευόµαστε
και εµείς, υπάρχουν συγκεκριµένοι ενδιάµεσοι σταθµοί -θα µου

επιτρέψετε να πω- τους οποίους προσπαθούµε να υπηρετή-
σουµε. Μέσα από τους σταθµούς αυτούς ένα πολύ σηµαντικό
µέσο είναι η βιολογική γεωργία, αλλά και κτηνοτροφία. 

Σχετικά µε τη βιολογική γεωργία και κτηνοτροφία, που σί-
γουρα βοηθάει στην υγιεινή διατροφή, αλλά και στο αποτύπωµα
του άνθρακα ως προς τις χρήσεις που γίνονται, ξέρετε ότι αυτή
τη στιγµή βρίσκεται σε εξέλιξη το µεγαλύτερο πρόγραµµα που
υπήρχε ποτέ στη χώρα, ύψους 705 εκατοµµυρίων ευρώ. Μάλι-
στα, σε πολύ µικρό διάστηµα, τον επόµενο µήνα θα αρχίσουµε
να έχουµε και την υλοποίηση ουσιαστικά του προγράµµατος, το
οποίο έχει στον έλεγχό του σχεδόν ολοκληρωθεί. 

Έχουµε ως στόχο τη µείωση της χρήσης φυτοφαρµάκων 50%
ως το 2030, καθώς και των λιπασµάτων. Έχουµε ως στόχο την
αύξηση των εκτάσεων που διατίθενται για βιολογική γεωργία
µόνο, από το 10% περίπου, που είναι αυτή τη στιγµή, στο 25%
του συνόλου της φυτικής καλλιέργειας των γεωργικών εκτάσεων
έως το 2030. Βεβαίως, έχουµε ταυτόχρονα και µέτρα για τη βελ-
τίωση των συνθηκών διαβίωσης των ζώων. 

Έχουµε δυνατότητα τοµεακών παρεµβάσεων που γίνονται και
βεβαίως σε σχέση µε τη µεσογειακή διατροφή -πολύ σωστά την
αναφέρατε και την ξεχωρίσατε- υπάρχουν προγράµµατα µε τα
οποία την προβάλλουµε και µάλιστα όχι απλά την προβάλλουµε. 

Ξέρετε πολύ καλά, γιατί τα παρακολουθείτε, ότι η µεσογειακή
διατροφή έχει εγγραφεί στον αντιπροσωπευτικό κατάλογο για
την προστασία της άυλης πολιτιστικής κληρονοµιάς της ανθρω-
πότητας της UNESCO και έχουν επιλεχθεί επτά εµβληµατικές
κοινότητες των χωρών, που αντικατοπτρίζουν τη διατήρηση της
παράδοσης και αντανακλούν το µεσογειακό τρόπο ζωής. Για την
Ελλάδα η εµβληµατική κοινότητα είναι η Κορώνη. Βεβαίως εκεί
αναφερόµαστε και σε συγκεκριµένα προϊόντα τα οποία επιλέγον-
ται, κατά κύριο λόγο φρούτα, λαχανικά, ψάρι, ελαιόλαδο και
άπαχο κρέας, που ανήκουν στη µεσογειακή διατροφή. Αποτελεί
ένα από τα καλύτερα διατροφικά µοντέλα.

Παράλληλα µε όλα αυτά έχουµε και προγράµµατα -τα οποία
υλοποιούνται- για την υγιεινή διατροφή στα σχολεία µας, στα
οποία γίνεται επιλογή κυρίως φυτικών προϊόντων. 

Ολοκληρώνοντας αυτή την πρώτη τοποθέτησή µου, ήθελα να
σας πω το εξής. Ως κράτος-µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης ακο-
λουθούµε τη στρατηγική συµφωνία «από το αγρόκτηµα στο
πιάτο». Είναι µια συγκεκριµένη στρατηγική η οποία τελικά οδηγεί
τουλάχιστον στην ικανοποίηση του ενός σκέλους του ερωτήµα-
τός σας, σε σχέση δηλαδή µε το αποτύπωµα άνθρακα, γενικό-
τερα την κλιµατική επιβάρυνση η οποία µπορεί να προκαλείται
από τις καλλιεργητικές ή κτηνοτροφικές δραστηριότητες. 

Πραγµατικά η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι το µόνο σηµείο του
πλανήτη που έχει έναν τέτοιο σχεδιασµό, ο οποίος έχει αρχίσει
και υλοποιείται. Οπότε στην Ελλάδα -έχοντας µάλιστα ειδικά
προς τη βιολογική γεωργία ένα πολύ καλό σηµείο αναφοράς, κα-
λύτερο από πολλές άλλες χώρες- είµαστε σίγουροι ότι θα µπο-
ρέσουµε αυτή τη στρατηγική να την υλοποιήσουµε, διατηρώντας
και στοχεύοντας στα υγιεινά προϊόντα και από τις δύο παραγω-
γικές δραστηριότητες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Αρσένη, έχετε τον
λόγο για τρία λεπτά.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, και εγώ βιοκαλλιεργητής είµαι και κάνω και

βιολογικό λάδι, οπότε τα ξέρω πολύ καλά. Είναι πολύ µικρές οι
ενισχύσεις για τη βιολογική καλλιέργεια. 

Είπατε ότι δεν θα διακρίνετε τη φυτική µε τη ζωική διατροφή
όσον αφορά τις κλιµατικές εκποµπές. Όµως είναι τεράστια η δια-
φορά. Αυτή τη στιγµή από την παραγωγή κρέατος, από την κτη-
νοτροφία οι εκποµπές είναι όσες των µεταφορών συνολικά, το
14% των εκποµπών. Είναι τεράστιο, όσο οι µεταφορές. Μπορείτε
να φανταστείτε; Λέµε πόσο ρυπαίνουµε τον πλανήτη µε ένα αε-
ροπλάνο ή µε αυτή τη φρενίτιδα των µεταφορών από Κίνα προς
Ευρώπη κ.λπ..

Το 45% της συνολικής έκθεσης του πλανήτη το εκµεταλλεύον-
ται οι κτηνοτροφικές µονάδες, πάνω από 60% της αγροτικής γης,
το οποίο έχει διπλασιαστεί από το 1990 µε έναν φρενήρη ρυθµό. 

Αν όλοι οι άλλοι τοµείς κάνουν αυτό που πρέπει για να µει-
ώσουµε τις εκποµπές µέχρι το 2050 και µείνει µόνο η κτηνοτρο-
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φία, τότε αυτή θα καταλάβει το 80% των επιτρεπόµενων εκποµ-
πών. Μπορείτε να το φανταστείτε; Οπότε, είναι συγκλονιστικές
οι διαφορές µεταξύ ζωικής και φυτικής παραγωγής. Και αν δεν
το εντοπίσουµε σύντοµα –και δεν βλέπω να έχετε κάποιο σχέδιο,
δεν άκουσα οποιοδήποτε σχέδιο προς αυτή την κατεύθυνση-
τότε θα γίνουν δύο τινά: 

Πρώτον, θα φέρετε –γιατί τα µέτρα θα ληφθούν- τους κτηνο-
τρόφους έτσι και αλλιώς προ τετελεσµένων κρίσεων στις οποίες
δεν θα µπορέσουν να αντιδράσουν, χωρίς τη δυνατότητα να προ-
ετοιµαστούν, να εκπαιδευτούν, να έχουν χρηµατοδότηση για τη
µετάβαση σε άλλους τοµείς. Δηλαδή, θα τους οδηγήσετε µε την
ασφάλεια ότι «το τώρα θα συνεχίσει για πάντα» στο κενό. 

Δεύτερον, αναφερθήκατε στη βιολογική γεωργία και είπατε ότι
ο στόχος είναι -ισχύει αυτός ο στόχος- 50% µείωση των φυτο-
φαρµάκων και των λιπασµάτων µέχρι το 2030. Σε επτά χρόνια!
Εσείς ως Υπουργός αυτή τη στιγµή νιώθετε ότι έχουµε προχω-
ρήσει ουσιαστικά σε αυτό τον στόχο; Εκτός αν εννοείτε πως µας
οδήγησε εκεί πέρα η ακρίβεια. Αλλά, υπάρχει κάποιο µέτρο πο-
λιτικής το οποίο να µας οδηγεί σε αυτό τον στόχο, δηλαδή να
δίνει ουσιαστική στήριξη στους ανθρώπους για τη µετάβαση στη
βιολογική καλλιέργεια; Μας αναφέρατε το καινούργιο πρό-
γραµµα. 

Πόσοι άνθρωποι από αυτό το πρόγραµµα έκαναν µετάβαση
από τη συµβατική στη βιολογική και πόσοι είναι οι βιοκαλλιεργη-
τές στην πράξη που επιτέλους παίρνουν τα χρήµατα της επιδό-
τησης πίσω και ίσως και κάτι παραπάνω; Γι’ αυτό µιλάµε, το
κόστος επιδότησης και κάτι ακόµη να καλύπτεται. 

Οπότε, θέλουµε απτές πολιτικές για ένα πρόβληµα το οποίο
είναι και πρόβληµα κλιµατικό, γιατί το κλίµα, παρά τις κρίσεις που
βιώνουµε, είναι η µεγάλη υπαρξιακή κρίση που έχουµε απέναντί
µας ως Ελλάδα και ως ανθρωπότητα. Είναι και θέµα υγείας. Και
νοµίζω ότι µε τόσο υποχρηµατοδοτούµενο Εθνικό Σύστηµα
Υγείας θα έπρεπε να µην χάνουµε ούτε µια ευκαιρία να προστα-
τεύουµε την υγεία των πολιτών. Και βέβαια, είναι και θέµα ηθικής
όσον αφορά το πώς µεταχειριζόµαστε τα ζώα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, θα επαναλάβω µόνο τη φράση που είπα και

πριν, ότι ο στόχος της στρατηγικής που ακολουθούµε εντός της
Ευρωπαϊκής Ένωσης «από το αγρόκτηµα στο πιάτο» είναι ενιαίος
ως προς την κλιµατική ουδετερότητα που θέλουµε να επιτύχουµε
στην παραγωγή των τροφίµων τόσο ζωικής όσο και φυτικής πα-
ραγωγής. Και οι δυνατότητες υπάρχουν για να γίνει αυτό και στις
δύο αυτές διαφορετικές δραστηριότητες. Είναι, λοιπόν, ένας συ-
νολικός στόχος τον οποίο προσπαθούµε να υπηρετήσουµε ως
Ευρωπαϊκή Ένωση, ως κράτη-µέλη, τα οποία έχουν αποφασίσει
ότι είναι αναγκαίο να συµβεί αυτό, να περιοριστούν οι εκποµπές,
να περιοριστεί το αποτύπωµα του άνθρακα και να µπορέσουµε
να βρούµε εκείνες τις πρακτικές οι οποίες θα µας οδηγήσουν σε
αυτό το αναγκαίο αποτέλεσµα µε τα ενδιάµεσα βήµατα, όπως τα
περιγράψαµε. 

Και βεβαίως, επειδή κάνατε µια αναφορά στη χρήση των λιπα-
σµάτων, υπάρχει στόχος συγκεκριµένος µέχρι το 2030. Μπορεί
να είναι επτά χρόνια µόνο, όµως, σε όλη την Ευρώπη είµαστε στο
ίδιο σηµείο αφετηρίας περίπου. Ξέρετε πολύ καλά ότι αυτή την
περίοδο -άλλωστε τώρα θα ξεκινήσει ουσιαστικά η εφαρµογή της
στρατηγικής αυτής- πρέπει να στηρίξουµε και την αναγκαία πα-
ραγωγή η οποία θα µπορέσει να αποµακρύνει ακόµα περισσό-
τερο τον οποιοδήποτε κίνδυνο επισιτιστικής κρίσης. 

Υπάρχουν, όµως, προγράµµατα προς την σωστή κατεύθυνση,
αυτή του τελικού στόχου του 2050, της βιολογικής γεωργίας και
κτηνοτροφίας των 705 εκατοµµυρίων. Νοµίζω ότι είναι εµβληµα-
τικό, µε την έννοια ότι για πρώτη φορά δίνεται τόσο µεγάλο
βάρος στη βιολογική γεωργία και κτηνοτροφία και µάλιστα –εδώ
θα συµφωνήσω µαζί σας- στην ουσιαστική βιολογική καλλιέργεια
και κτηνοτροφία. Και πρέπει εδώ να δούµε ακριβώς πώς εξελίσ-
σεται το πρόγραµµα. 

Απλά για να έχουµε και µια εικόνα, θα αναφέρω εδώ συνο-

λικά, κύριε συνάδελφε, ότι στην Ελλάδα από τις εξακόσιες τέσ-
σερις χιλιάδες πεντακόσιες δεκαοκτώ εκµεταλλεύσεις ποσοστό
85% απ’ αυτές έχουν παραγωγική εξειδίκευση φυτικής παρα-
γωγής, 12% έχουν εξειδίκευση ζωικής, µε τις µεγαλύτερες σε
µέγεθος εξ αυτών να είναι οι κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις µε
πρόβατα, και ποσοστό 3% έχουν παραγωγική εξειδίκευση µι-
κτής φυτικής και ζωικής παραγωγής και εκµεταλλεύσεις µη τα-
ξινοµούµενες. 

Φαίνεται, λοιπόν, καθαρά ότι στην Ελλάδα υπάρχει πάντα µια
κατεύθυνση προς τη φυτική παραγωγή. Το αναφέρω απλά ως
ένα στοιχείο ενδεικτικό, για να ξέρουµε το περιβάλλον στο οποίο
ζούµε σε ποιες εκµεταλλεύσεις στηρίζεται. Και βεβαίως, είναι
πολύ γνωστό ότι ειδικά ως προς τις ανάγκες που υπάρχουν για
κρέας οι εισαγωγές που γίνονται στη χώρα µας είναι σε πάρα
πολύ µεγάλο ποσοστό. 

Τα προγράµµατα υγιεινής διατροφής τα οποία προβάλλει το
Υπουργείο µας και στηρίζει µέσα από τη διανοµή τροφίµων σε
σχολεία ή οπουδήποτε αλλού στηρίζονται κατά βάση στη φυτική
παραγωγή. 

Σας είπα, όµως, και το επαναλαµβάνω ότι η στόχευση είναι να
υπηρετήσουµε όλοι τη συµφωνία ουσιαστικά που έχει γίνει για
να φτάσουµε σε ένα µηδενικό αποτύπωµα στο σύνολο των καλ-
λιεργειών και στις φυτικές και τις κτηνοτροφικές. Και αυτό τον
στόχο προσπαθούµε πραγµατικά να υπηρετήσουµε µε όσο το
δυνατόν καλύτερο τρόπο, προβάλλοντας βεβαίως ταυτόχρονα
τα θετικά αποτελέσµατα της µεσογειακής διατροφής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Θα συζητήσουµε τώρα την πέµπτη µε αριθµό 67/17-10-2022
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Πέλλας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεοδώρας Τζάκρη, µε
θέµα: «Κατανοµή του αποθεµατικού κρίσης εξαιτίας της ουκρα-
νικής κρίσης σε όλους τους αγρότες του τοµέα των οπωροκη-
πευτικών». 

Κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο κατ’ αρχάς για δύο λεπτά. 
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, βάσει του Κανονισµού 1306 του 2013 και συγ-

κεκριµένα βάσει του άρθρου 25 αυτού δηµιουργήθηκε το απο-
θεµατικό κρίσης σε επίπεδο της Ευρωπαϊκής Ένωσης για την
περαιτέρω ενίσχυση του πρωτογενή τοµέα στις περιπτώσεις των
σοβαρών κρίσεων που πλήττουν, όχι µόνο την αγροτική παρα-
γωγή, αλλά και τη διανοµή των προϊόντων του πρωτογενούς
τοµέα. 

Μπορώ να σας πω µάλιστα ότι το αποθεµατικό αυτό δηµιουρ-
γείται βάσει των παρακρατήσεων των άµεσων ενισχύσεων σε
όλους τους αγρότες της Ευρωπαϊκής Ένωσης κάθε χρόνο, σε
αυτούς που λαµβάνουν περισσότερες από 2.000 ευρώ άµεσες
ενισχύσεις και κατανέµεται στα κράτη-µέλη βάσει του µηχανι-
σµού της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας. 

Για το 2021 το ποσό αυτό ανέρχεται στα 500 εκατοµµύρια και
εξαιτίας του γεγονότος ότι δεν αξιοποιήθηκε για τον σκοπό για
τον οποίο συγκεντρώθηκε, προβλέφθηκε η κατανοµή, η επι-
στροφή του δηλαδή στα κράτη-µέλη και περαιτέρω στους ίδιους
τους αγρότες. 

Εδώ θα σας πω, κύριε Υπουργέ, ότι από το 2014 που προβλέ-
φθηκε αυτός ο µηχανισµός και µέχρι σήµερα δεν έχει πραγµα-
τικά χρησιµοποιηθεί για τους σκοπούς για τους οποίους
συγκεντρώθηκαν τα χρήµατα αυτά, παρά το γεγονός ότι ο πρω-
τογενής τοµέας αντιµετώπισε και αντιµετωπίζει κατά καιρούς
πολύ σοβαρές κρίσεις, από τις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλα-
γής πάνω στις καλλιέργειες µέχρι και αυτό το τραγικό εµπάργκο
του 2014, που επηρέασε και επηρεάζει ακόµα την ελληνική πα-
ραγωγή, κυρίως των φρούτων και των οπωροκηπευτικών. 

Το 2022 βγήκε αυτός ο κατ’ εξουσιοδότηση κανονισµός 467
του 2022 για την επιστροφή των ποσών αυτών προς τα κράτη-
µέλη, όπως είπαµε. Σύµφωνα, λοιπόν, µε αυτά που λέγονται σε
αυτόν τον κατ’ εξουσιοδότηση κανονισµό, τα κράτη-µέλη µπο-
ρούν να κατανείµουν το ποσό που τους αντιστοιχεί για την ενί-
σχυση των τοµέων που έχουν σοβαρή στρέβλωση στην αγορά
εξαιτίας της πολύ σοβαρής αύξησης των εισροών ή σε κάθε πε-
ρίπτωση, εξαιτίας των εµπορικών περιορισµών. 
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Και επίσης, προβλέπεται, κύριε Υπουργέ, όπως πολύ καλά
γνωρίζετε, ότι θα µπορούσε αυτή η ενίσχυση στην κυριολεξία να
ενισχυθεί περαιτέρω µε κρατικούς πόρους µέχρι το ανώτατο
όριο του 200% του κατανεµηθέντος ποσού και στην περίπτωση
τη δική µας να φτάσουµε µέχρι το ποσό των 79 εκατοµµυρίων,
υπό τον όρο ότι αυτά τα χρήµατα θα κατανεµηθούν µε όρους αν-
τικειµενικούς και αµερόληπτους και ότι αυτές οι πληρωµές δεν
θα προκαλούν στρεβλώσεις στον ανταγωνισµό. 

Εσείς, όµως, µε την απόφαση που εκδώσατε τον Οκτώβριο κα-
τανείµατε ουσιαστικά τα 23,6 εκατοµµύρια που αντιστοιχούν στη
χώρα µας σε είκοσι χιλιάδες τριακόσιους παραγωγούς, ουσια-
στικά δηλαδή στα µέλη των οµάδων παραγωγών του τοµέα των
οπωροκηπευτικών που υλοποιούν περιβαλλοντικές δράσεις στον
στόχο «περιβάλλον» των επιχειρησιακών τους προγραµµάτων ή
σε αµπελοκαλλιεργητές οι οποίοι ακολουθούν βιολογικές µεθό-
δους καλλιέργειας. 

Το ερώτηµα που προκύπτει εποµένως και που γι’ αυτό σας
έκανα την ερώτηση, κύριε Υπουργέ, είναι: 

Πρώτον, γιατί δεν αυξήσατε, όπως προβλέπει ο κανονισµός,
το αποθεµατικό στο τριπλάσιο, δηλαδή στα 79 εκατοµµύρια,
ώστε να ενισχύσετε όσο το δυνατόν περισσότερους παραγω-
γούς που πλήττονται πραγµατικά σοβαρά από τις επιπτώσεις της
ουκρανικής κρίσης εξαιτίας του κλεισίµατος των αγορών της
Λευκορωσίας και της Ουκρανίας, µε αποτέλεσµα την αδυναµία
της διάθεσης των προϊόντων τους; 

Δεύτερον, γιατί επιλέξατε να κατανείµετε το ποσό αυτό µόνο
στα µέλη των οµάδων παραγωγών και όχι στο σύνολο των µελών
του οπωροκηπευτικού τοµέα –θα το πω κατ’ αυτή την έννοια-
προκαλώντας µε αυτό τον τρόπο έντονη δυσφορία και αγανά-
κτηση στον αγροτικό κόσµο, ο οποίος, εν πάση περιπτώσει, αι-
σθάνεται ότι από αυτή σας την απόφαση έχει αδικηθεί
κατάφωρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Κυρία συνάδελφε, όπως γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά, η Ευρωπαϊκή Επιτροπή έδωσε τη δυνατότητα ενίσχυσης
των παραγωγών λόγω της ενεργειακής κρίσης που προέκυψε
κατά βάση από τον πόλεµο στην Ουκρανία και σε αυτή την από-
φαση υπήρχαν πολλές δυνατότητες αξιοποίησης, οι οποίες εξα-
κολουθούν να υπάρχουν και αυτό το διάστηµα. 

Θα σηµειώσω εδώ το εξής. Τρεις είναι οι τρόποι µε τους οποί-
ους µπορούµε να βοηθήσουµε τους αγρότες και τους κτηνοτρό-
φους µας λόγω της κρίσης που έχει προκύψει. Ο ένας ήταν
αυτός, ο τρόπος τον οποίο περιγράψατε, δηλαδή απευθείας από
το αποθεµατικό κρίσης. Εδώ να σηµειωθεί, για να γίνει κατα-
νοητό από όλους, ότι τα µοναδικά χρήµατα τα οποία έχουν δοθεί
απευθείας από ευρωπαϊκούς πόρους -οι οποίοι δεν είναι ακριβώς
ευρωπαϊκοί, είναι µε την ανταποδοτικότητα που υπάρχει από τις
εισφορές του κάθε κράτους-µέλους- είναι αυτά τα 26.300.000
ευρώ από το σύνολο των 500 εκατοµµυρίων που δόθηκαν σε όλα
τα κράτη-µέλη. 

Το δεύτερο είναι η δυνατότητα που µας δόθηκε από το Πρό-
γραµµα Αγροτικής Ανάπτυξης από τον δεύτερο πυλώνα να πά-
ρουµε ένα ποσοστό, το 5%, και να το διαθέσουµε για ενίσχυση
των παραγωγών µας. Η Ελλάδα επέλεξε αυτό να το κάνει µε τους
κτηνοτρόφους. Είναι τα περίφηµα 89 εκατοµµύρια, τα οποία ανα-
φέρονται, τα οποία µπορεί να ήταν χρήµατα του ΠΑΑ, αλλά είναι
χρήµατα τώρα που θα χρησιµοποιηθούν γι’ αυτόν τον συγκεκρι-
µένο τοµέα. 

Και το τρίτο και σηµαντικότερο που µέχρι σήµερα ουσιαστικά
εξελίσσεται στη χώρα είναι η ενίσχυση των παραγωγών µας από
εθνικούς πόρους, από χρήµατα των Ελλήνων φορολογουµένων. 

Αυτά είναι λοιπόν τα τρία πλαίσια. Και θα θυµίσω ότι από τους
εθνικούς πόρους είχαµε την καταβολή του 2% από τον τζίρο για
τις ζωοτροφές. Έτσι είχαµε την καταβολή της επιστροφής του
ειδικού φόρου κατανάλωσης, τα 73 εκατοµµύρια. Έτσι έχουµε
την τροπολογία που ψηφίστηκε και θα υλοποιηθεί για την επιδό-
τηση 60 εκατοµµυρίων για την αγορά λιπασµάτων. Έτσι είχαµε
από εθνικούς πόρους την ενίσχυση για το πετρέλαιο κίνησης µε
τα 15 λεπτά έκπτωση στην αντλία. Έτσι είχαµε την ενίσχυση η

οποία έγινε στην τιµή του ηλεκτρικού ρεύµατος. Άρα, εθνικοί
πόροι, άρα ΠΑΑ, άρα το Ταµείο Κρίσεων της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. 

Πράγµατι, το Ταµείο Κρίσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε
αυτά τα 26.300.000 ευρώ έδινε τη δυνατότητα να αποφασιστεί η
στήριξη από την πλευρά της χώρας συγκεκριµένου τοµέα παρα-
γωγικής δραστηριότητας ο οποίος έχει υποστεί µείωση του ει-
σοδήµατος λόγω της κρίσης και βεβαίως έδινε τη δυνατότητα να
αυξηθεί αυτό το ποσό έως 200%, δηλαδή δύο φορές επιπλέον,
για να µπορέσει να δοθεί στη στήριξη των παραγωγών. 

Αυτό εν τοις πράγµασι -και θα αναφέρω µόνο αυτό αυτή τη
στιγµή, στη δευτερολογία µου θέλω να πω και κάποια άλλα πράγ-
µατα-, κύριε Πρόεδρε, έχει γίνει. Και έχει γίνει, γιατί χρησιµοποι-
ούµε εθνικούς πόρους για να ενισχύσουµε τον πρωτογενή τοµέα,
χρησιµοποιούµε εθνικούς πόρους για να πληρώσουµε τα λιπά-
σµατα, για να πληρώσουµε τις ζωοτροφές, για να πληρώσουµε
την επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης. 

Μπορεί να µην έγινε ακριβώς στο µέτρο αυτό, όπως είχαµε τη
δυνατότητα, γιατί ακριβώς το σχετικό άρθρο 2 του κανονισµού
2022/467 της 22ας Μαΐου έλεγε ότι τα κράτη-µέλη µπορούν να
χορηγούν πρόσθετη εθνική ενίσχυση για τα µέτρα που λαµβά-
νονται δυνάµει του άρθρου 1, µε ανώτατο όριο το 200%. Δηλαδή,
υπήρχε η δυνατότητα µε αυτό το άρθρο στα 26 εκατοµµύρια να
προστεθούν, αν ήθελε το κράτος-µέλος, και εθνικοί πόροι, όπως
επίσης διατηρούσε το κράτος-µέλος και τη δυνατότητα να αξιο-
ποιήσει εθνικούς πόρους για να στηρίξει µέσω άλλου προγράµ-
µατος τον πρωτογενή τοµέα στη χώρα. 

Αυτή είναι η πρώτη απάντηση που θέλω να δώσω, δηλαδή ότι
ουσιαστικά χρησιµοποιούµε και αξιοποιούµε εθνικούς πόρους
για να στηρίξουµε και το κάνουµε µε πολλαπλάσιο ποσό από
αυτό που προβλεπόταν στη συγκεκριµένη αυτή παράγραφο,
µέχρι 200%, δηλαδή στα 26 εκατοµµύρια. Τα χρήµατα που έχουν
δοθεί για τη στήριξη των αγροτών είναι πολλαπλάσια του ποσού
το οποίο προβλεπόταν στο συγκεκριµένο άρθρο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κυρία Τζάκρη, έχετε τον
λόγο.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, τις προηγούµενες µέρες
οι αγρότες διαδήλωσαν και διαµαρτυρήθηκαν µπροστά από τις
πύλες της Διεθνούς Έκθεσης Θεσσαλονίκης εν όψει και της 29ης
AGROTICA. Ξέρετε, διαµαρτύρονται εξαιτίας της εκτόξευσης
πραγµατικά του κόστους των εισροών, µιλάµε για φάρµακα, λι-
πάσµατα, σπόρους, αλλά και εξαιτίας της ενέργειας, δηλαδή των
καυσίµων και του ηλεκτρικού ρεύµατος και εξαιτίας του ότι που-
λούν τα προϊόντα τους σε εξευτελιστικές τιµές, αν κατορθώσουν
να τα πουλήσουν κι αυτά.

Γιατί πολύ καλά γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι αυτή τη στιγµή
υπάρχουν αγροτικά προϊόντα, τα κάστανα που τα παράγουν και
στην πατρίδα σας, τα ακτινίδια, τα µήλα, που δεν βρίσκουν αγο-
ρές για να διατεθούν µετά το κλείσιµο των αγορών της Λευκο-
ρωσίας και ουσιαστικά δηλαδή της Ρωσίας, της Ουκρανίας και
της Αιγύπτου. 

Επίσης, διαµαρτύρονται, κύριε Υπουργέ, εξαιτίας του γεγονό-
τος ότι οι καταναλωτές τελικά αγοράζουν τα προϊόντα σε πολ-
λαπλάσιες τιµές από αυτές που τα πωλούν οι ίδιοι εξαιτίας του
κυκλώµατος των ενδιάµεσων µεσαζόντων, µε τέτοιον τρόπο
ώστε και οι καταναλωτές να επιβαρύνονται, αλλά και οι ίδιοι να
µην µπορούν να καλύψουν ούτε καν το κόστος παραγωγής τους,
όχι να έχουν κάποιο κέρδος από την ενασχόλησή τους αυτή. 

Εσείς τι κάνατε ακριβώς εδώ; Επιλέξατε να κατανείµετε ευρω-
παϊκά κονδύλια που όπως σας είπα, γνωρίζετε κι εσείς πώς δη-
µιουργήθηκε αυτό το αποθεµατικό, µε παρακρατήσεις
ουσιαστικά των άµεσων ενισχύσεων των ίδιων των παραγωγών.
Επιλέξατε αντί να τριπλασιάσετε το ποσό και να το πάτε στα 79
εκατοµµύρια µε εθνικούς πόρους για να ενισχύσετε όσο το δυ-
νατόν µεγαλύτερο αριθµό αγροτών που πλήττονται πραγµατικά
βάναυσα από τις επιπτώσεις της ουκρανικής κρίσης και δεν µπο-
ρούν να διαθέσουν τα προϊόντα τους, επειδή όπως σας είπα προ-
ηγουµένως έκλεισε και η Ρωσία και η Λευκορωσία και η
Ουκρανία. Επιλέξατε αποσπασµατικά να τα δώσετε µόνο σε εί-
κοσι χιλιάδες τριακόσους παραγωγούς αυτά τα 26,3 εκατοµµύ-
ρια που αντιστοιχούν στη χώρα µας. Την ίδια στιγµή, βεβαίως,
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πρέπει να σας πω ότι αυτές οι κατηγορίες, κύριε Υπουργέ, ούτως
ή άλλως ενισχύονται είτε γιατί συµµετέχουν σε επιχειρησιακά
προγράµµατα είτε γιατί θα συµµετέχουν σε προγράµµατα βιο-
λογικής γεωργίας. 

Με τον τρόπο τον οποίον επιλέξατε να κατανείµετε ουσιαστικά
κοινοτικούς πόρους και κοινοτικά κονδύλια, αφού δεν συµµετείχε
σε αυτό ο εθνικός παραλογισµός, τι κάνατε, κύριε Υπουργέ; Δι-
χάσατε τους αγρότες, τους αντιµετωπίζετε ως αγρότες άλφα και
βήτα κατηγορίας και το κυριότερο που έχω να σας πω εδώ είναι
ότι επιλέξατε να ενισχύσετε µόνο είκοσι χιλιάδες αγρότες αντί
να ενισχύσετε τριακόσιες χιλιάδες αγρότες που είναι όλος ο το-
µέας των οπωροκηπευτικών. 

Να σας πω κάτι; Κάνατε κάποιον απολογισµό αυτής σας της
απόφασης; Επιλέξατε εσείς να ενισχύσετε µόνο τους οργανωµέ-
νους παραγωγούς. Να σας πω καταρχήν ότι η οργάνωση του
αγροτικού τοµέα είναι της τάξεως του 10% και ο τοµέας των
οπωροκηπευτικών θεωρείται από τους πιο καλά οργανωµένους.
Εσείς επιλέξατε να τα δώσετε µόνο στα µέλη των οργανώσεων
παραγωγών. 

Επίσης, διαβάσατε στον κανονισµό ότι οι προκύπτουσες πλη-
ρωµές δεν πρέπει να προκαλούν στρεβλώσεις στον ανταγωνι-
σµό. 

Και κάτι άλλο, κύριε Υπουργέ. Στις 23-3-2022 εκδόθηκε ο κατ’
εξουσιοδότηση κανονισµός και θα µπορούσατε πραγµατικά να
διαβουλευτείτε µε όλους ώστε να προβείτε σε µια δίκαιη απόφαση
και να πάρετε τις σωστές αποφάσεις. Εσείς, όπως σας καταγγέλ-
λει και η ΕΘΕΑΣ, δεν µιλήσατε µε κανέναν. Διαβουλευτήκατε µόνο
µε τον εαυτό σας και το δώσατε κατά το δοκούν µόνο σε αυτές
τις κατηγορίες που σας είπα, δηλαδή ουσιαστικά µόνο στα µέλη
των οργανώσεων παραγωγών που ακολουθούν ουσιαστικά µέτρα
προστασίας του περιβάλλοντος και στους καλλιεργητές οι οποίοι
ακολουθούν φιλοπεριβαλλοντικές µεθόδους και µεθόδους βιολο-
γικής καλλιέργειας. Σε αυτούς και µόνο. Κι αφήσατε απ’ έξω ολό-
κληρο τον κόσµο. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, αν δεν πιστεύετε εµένα, ρωτήστε πραγ-
µατικά τα στελέχη και τους Βουλευτές του κόµµατός σας στην
Πέλλα και στην Ηµαθία αν έχουν γίνει αποδέκτες της έντονης δυ-
σφορίας που έχετε προκαλέσει και της αγανάκτησης των αγροτών
µε αυτή σας την απόφαση. 

Εσείς ξέρετε τι επιλέξατε και γιατί αδιαφορείτε για όλα αυτά;
Επιλέξατε να τους αφήσετε να παλεύουν µόνοι τους απέναντι σε
αντιξοότητες, απέναντι σε αυτή όπως σας είπα προηγουµένως την
εκτόξευση του κόστους παραγωγής και εξαιτίας της αύξησης των
τιµών της ενέργειας, ηλεκτρικό ρεύµα και καύσιµα και εξαιτίας της
αύξησης των τιµών των εισροών, φάρµακα, λιπάσµατα, σπόροι.

Επίσης, τους αφήσατε απροστάτευτους να µην µπορούν να δια-
θέσουν καν τα προϊόντα τους. Εγώ, κύριε Υπουργέ, σας το είπα
και κατά τη διάρκεια της προηγούµενης ερώτησής µας. Δεν έχω
ξαναθυµηθεί τέτοια τρισάθλια χρονιά για τον αγροτικό τοµέα σαν
τη φετινή. Καµµία καλλιέργεια, ξεκινώντας από το κεράσι και φτά-
νοντας µέχρι σήµερα στο ακτινίδιο, δεν πήγε καλά. Υπάρχουν τε-
ράστια προβλήµατα στη διάθεση των προϊόντων. Όταν κατορθώ-
σουν αυτοί οι ελάχιστοι να δώσουν τα προϊόντα τους, τελικά τα δί-
νουν σε εξευτελιστικές τιµές. Όχι απλά δεν βγάζουν κέρδος, όπως
είπα και στην πρωτολογία µου, δεν καλύπτουν ούτε καν το κόστος
παραγωγής. Εποµένως, σε αυτή τη συγκυρία θα έπρεπε να στα-
θείτε µε έναν τρόπο ακριβοδίκαιο. Να µην ενισχύσετε δηλαδή κά-
ποιους όπως αντιλαµβάνεστε έναντι όλων των άλλων, που είναι
και οι περισσότεροι. 

Νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι πραγµατικά µπορείτε να κάνατε
αξιοποίηση και των εθνικών πόρων. Είναι µια δυνατότητα την
οποία σας τη δίνει ο ίδιος ο Ευρωπαϊκός Κανονισµός. Σπάνια ο ευ-
ρωπαϊκός κανονισµός δίνει τη δυνατότητα για τη χρήση εθνικών
πόρων, γιατί σε αυτές τις περιπτώσεις θεωρούνται τα περισσό-
τερα State Aid, κρατικές ενισχύσεις. Θα µπορούσατε να το κάνετε,
να βάλετε δηλαδή ουσιαστικά χρήµατα από τον κρατικό προϋπο-
λογισµό, να τριπλασιάσετε το κονδύλιο και να ικανοποιήσετε τον
µεγαλύτερο δυνατό αριθµό των παραγωγών ακόµη και µε ένα
συγκεκριµένο ποσό. Είναι νοµίζω η συγκυρία τέτοια που πρέπει,
κύριε Υπουργέ, να το σκεφτείτε σοβαρά και να προβείτε πραγµα-
τικά στην καταβολή του. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Σας ευχαριστώ, κυρία

Τζάκρη. 
Κύριε Υπουργέ, εννοείται ότι έχετε τον διπλάσιο χρόνο, αν τον

θέλετε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Τον θέλω.
Τον θέλω γιατί πρέπει να περιγράψω τη συνεχή στήριξη των

αγροτών η οποία γίνεται καθ’ όλη τη διάρκεια όχι µόνο της ενερ-
γειακής κρίσης αλλά και της κλιµατικής. Και δεν είναι µια περι-
γραφή αόριστη η οποία θα γίνει εδώ πέρα. Γιατί είναι πάρα πολύ
ωραίο, ξέρετε, να αναφερόµαστε έτσι σε στερεότυπα, αλλά τε-
λικά τα µετρήσιµα αποτελέσµατα είναι αυτά τα οποία καταλαβαί-
νει ο κόσµος και πάνω απ’ όλα οι αγρότες µας. 

Στοιχείο πρώτο, κύριε Πρόεδρε: Από τον Ιανουάριο του 2021
µέχρι και σήµερα ο ΕΛΓΑ σε αυτές τις ζηµίες που περιγράφηκαν
-που σωστά περιγράφηκαν ως ζηµίες- έχει σταθεί δίπλα σε κάθε
αγρότη στη χώρα καταβάλλοντας 490 εκατοµµύρια ευρώ, το µε-
γαλύτερο ποσό µε πολύ µεγάλη απόσταση που δόθηκε ποτέ σε
παρόµοια περίοδο. Ο ΕΛΓΑ κατέβαλε 490 εκατοµµύρια ευρώ,
έχοντας εισπράξει από τις εισφορές των αγροτών λιγότερα από
τα µισά από αυτά τα χρήµατα τα οποία αναφέρω.

Βεβαίως, έχει σηµασία να πω και κάτι εδώ. Για πρώτη φορά σε
διάφορους νοµούς πληρώσαµε και αποζηµίωση για τον παγετό
στο λεγόµενο προανθικό στάδιο. Κύριε Πρόεδρε, έχουµε δώσει
ήδη 10 εκατοµµύρια γι’ αυτό µετά από απόφαση της ελληνικής
Βουλής. Θα µπορούσαµε να δώσουµε και περισσότερα, αλλά κά-
ποιοι συνάδελφοι Βουλευτές που κόπτονται για τους αγρότες,
τελικά µε τον δηµόσιο λόγο τους, µε τις αναφορές τους, µε τις
καταγγελίες τους, εµποδίζουν τον ΕΛΓΑ σε αυτή την πολύ κρί-
σιµη και ξεχωριστή συγκυρία να πληρώσει πραγµατικά και να
αποζηµιώσει τους Έλληνες αγρότες. Και γι’ αυτό το προανθικό
στάδιο στις περιοχές τις οποίες ενδιέφερε, µία από αυτές είναι
και η Πέλλα, δεν πληρώθηκε στο ποσό που θα µπορούσε, αλλά
θα το ξεπεράσουµε το επόµενο διάστηµα και θα ικανοποιήσουµε
εκεί τους αγρότες. 

Πάµε τώρα σε σχέση µε το τι χρησιµοποιήθηκε από εθνικούς
πόρους ή όχι. Κύριε Πρόεδρε, από την αρχή του 2022 έχουν
δοθεί για τη στήριξη των αγροτών λόγω της ουκρανικής κρίσης
τουλάχιστον 500 εκατοµµύρια ευρώ. Και αυτό αναφέρεται και
στα χρήµατα που δώσαµε για τη στήριξη στο πετρέλαιο κίνησης
και στην επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης και στην
αγορά των ζωοτροφών και τώρα στην αγορά των λιπασµάτων και
στη συµµετοχή για τη µείωση των ποσών που απαιτούνταν για
την ηλεκτρική ενέργεια. Είναι µια συνεχής στήριξη που γίνεται
από εθνικούς πόρους. Τα µοναδικά χρήµατα, όπως επανέλαβα
πριν, τα οποία ήρθαν από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή ήταν αυτά
τα 26 εκατοµµύρια από τα αποθεµατικά κρίσης.

Επειδή, όµως, πρέπει να λέµε εδώ πέρα και όλη την αλήθεια
και όχι τη µισή, στο άρθρο 1 του συγκεκριµένου κανονισµού 467
της επιτροπής της 23 Μαρτίου του 2022 αναφέρεται ότι: «Τα
µέτρα που λαµβάνονται από τα κράτη-µέλη συµβάλλουν στην
επισιτιστική ασφάλεια ή στην αντιµετώπιση ανισορροπιών της
αγοράς και στηρίζουν τους γεωργούς που ασκούν µία ή περισ-
σότερες από τις ακόλουθες δραστηριότητες που επιδιώκουν αυ-
τούς τους στόχους. Παράδειγµα, κυκλική οικονοµία. Παρά-
δειγµα, µέθοδοι παραγωγής φιλικές προς το περιβάλλον και το
κλίµα». 

Δεν ήταν αυθαίρετη η επιλογή των οµάδων παραγωγών οι
οποίες έχουν φιλοπεριβαλλοντικές δράσεις και συµµετέχουν σε
συγκεκριµένα προγράµµατα. Ήταν µία κατεύθυνση η οποία δό-
θηκε ως επιλογή από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και, βεβαίως, την
ενέκρινε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Γιατί, ακριβώς επειδή µιλάµε
για χρήµατα από ευρωπαϊκούς πόρους, η όποια διάθεσή τους δί-
νεται µετά από έγκριση από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Αν έβλεπε
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή οποιαδήποτε στρέβλωση ή οποιαδήποτε
παραβίαση του κανονισµού, δεν θα µας επέτρεπε να δοθούν
αυτά τα χρήµατα. 

Όµως εµείς, κύριε Πρόεδρε, το είπαµε και το εννοούµε, στε-
κόµαστε δίπλα σε όλους τους αγρότες. Και πράγµατι υπάρχουν
αγρότες σε πολλούς νοµούς. Ένας από αυτούς είναι και η
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Πέλλα. Ένα από τα προϊόντα είναι τα οπωροκηπευτικά στα οποία
έχουµε ζηµιές και έχουµε µείωση του εισοδήµατος των αγροτών
για πολλούς λόγους µέσα στους οποίους βέβαια συµπεριλαµβά-
νεται και ο περιορισµός των εξαγωγών προς τις χώρες που βρί-
σκονται σε πόλεµο, όπως είναι η Ουκρανία και η Λευκορωσία.
Εµείς, όπως έχουµε ήδη δεσµευτεί, το επόµενο διάστηµα και
αφού µπορέσουµε και προσδιορίσουµε αυτή τη ζηµιά, έτσι όπως
πρέπει να γίνει, θα έρθουµε και θα καλύψουµε όλους τους αγρό-
τες για τις ζηµιές αυτές, για τη µείωση του εισοδήµατός τους.

Ήδη, κύριε Πρόεδρε, από 17 Οκτωβρίου έχει σταλεί προς τις
ΔΑΟΚ των νοµών -έχω πρόχειρα µπροστά µου- Ηµαθίας και Πέλ-
λας επιστολή από τον κ. Πολύδωρα, τον προϊστάµενο της Γενι-
κής Διεύθυνσης Γεωργίας, προκειµένου να διερευνηθεί η
απώλεια εισοδήµατος των παραγωγών λόγω των καιρικών συν-
θηκών και της ουκρανικής κρίσης για προϊόντα που αναφέρονται,
όπως είναι τα ροδάκινα, τα νεκταρίνια, τα κεράσια, τα βερίκοκα,
τα δαµάσκηνα, τα µήλα. Και µε την κατάληξη από τις ΔΑΟΚ της
συγκεκριµένης απώλειας εισοδήµατος να έρθει η πολιτεία και να
στηρίξει για µία ακόµη φορά, όπως έκανε όλο αυτό το διάστηµα,
όποιους αγρότες έχουν απώλεια εισοδήµατος εξαιτίας της ου-
κρανικής κρίσης και των κλιµατικών αλλαγών που δεν προβλέ-
πονται  από τον κανονισµό του ΕΛΓΑ, για να ξεκαθαρίζω τα
πράγµατα. 

Ήµασταν, λοιπόν, κοντά στους αγρότες µε συγκεκριµένα µε-
τρήσιµα νούµερα, µε συγκεκριµένα ποσά που δόθηκαν όλο αυτό
το διάστηµα. Είναι τα περισσότερα που δόθηκαν ποτέ διαχρο-
νικά. Και προκαλώ οποιονδήποτε έχει οτιδήποτε άλλο να υπο-
στηρίξει, να έρθει να µου το πει. Και, βεβαίως, δίνουµε και από
εθνικούς πόρους χωρίς όµως να ξεφεύγουµε από τους δηµοσιο-
νοµικούς στόχους µας, ακριβώς επειδή και στοχευµένες είναι οι
παρεµβάσεις µας και επίκαιρες είναι και γίνονται προς την ου-
σιαστική πραγµατικά κατεύθυνση, δηλαδή τη στήριξη του παρα-
γωγού σε µια δύσκολη περίοδο.

Και, βεβαίως, η «AGROTICA» -να το σηµειώσω και αυτό και να
κλείσω, κύριε Πρόεδρε,- η οποία ολοκληρώθηκε χθες, ήταν η πιο
επιτυχηµένη διαχρονικά όλων των εποχών µε χίλιους εξακόσιους
πενήντα εννέα εκθέτες, µε συµµετοχή σαράντα εννέα χωρών. Και
πράγµατι ήταν µια γιορτή του αγροτικού κόσµου ο οποίος βλέπει
την κρίση, βλέπει τη στήριξη της πολιτείας, αλλά βλέπει και τις
ευκαιρίες και την αναβάθµιση του πρωτογενούς τοµέα όχι µόνο
στη χώρα µας. Συνολικά και παγκόσµια πλέον ο πρωτογενής το-
µέας παίρνει τον ρόλο που του αξίζει, όχι µόνο ως πυλώνας της
οικονοµίας αλλά ως µια συνθήκη αναγκαία για την κοινωνική συ-
νοχή.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ και την κ.

Τζάκρη και τον κ. Γεωργαντά. 
Οι επόµενες δύο ερωτήσεις είναι του κ. Συντυχάκη. 
Θα συζητηθεί πρώτα η έβδοµη µε αριθµό 72/17-10-2022 επί-

καιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη
προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Για την
αύξηση της τακτικής επιχορήγησης µε βάση τις σηµερινές ανάγ-
κες της Οµοσπονδίας». 

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού κ.
Ελευθέριος Αυγενάκης.

Τον λόγο έχει ο κ. Συντυχάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υφυπουργέ, η αθλητική οικογένεια βρίσκεται σε πολύ

κρίσιµο σηµείο και δικαιολογηµένα βέβαια, χωρίς υπερβολή, θέ-
τουν ζήτηµα επιβίωσης. Στην παρούσα επίκαιρη σας αναφέ-
ρουµε τα σοβαρά και σηµαντικά προβλήµατα που µαστίζουν τον
χώρο της γυµναστικής, την Ελληνική Γυµναστική Οµοσπονδία,
τα σωµατεία, τους αθλητές και εργαζόµενους εξαιτίας των σο-
βαρών οικονοµικών προβληµάτων. Είναι µια κατάσταση τραγική
εξαιτίας της διαχρονικής πολιτικής πετσοκόµµατος των κρατικών
επιχορηγήσεων. 

Η κατάσταση έχει επιδεινωθεί ιδιαίτερα µετά την ανακοίνωση
των τακτικών επιχορηγήσεων που προβλέπει µείωση του τακτι-
κού προϋπολογισµού της Ελληνικής Γυµναστικής Οµοσπονδίας

κατά 31% σε σχέση µε την περσινή. Δηλαδή από 950.000 ευρώ
σε 658.000. Αφού πρώτα, κύριε Υφυπουργέ, µειώσατε την τα-
κτική επιχορήγηση, στη συνέχεια προσθέσατε το ποσό του «Στοι-
χήµατος» παρουσιάζοντας µία αύξηση 19%, δηλαδή οι αλχη-
µείες. Η καταβολή όµως του ποσού από το «Στοίχηµα» δεν
αφορά τον τακτικό προϋπολογισµό, αλλά την ενίσχυση των εθνι-
κών οµάδων και µόνον µετά και την περιπέτεια της πανδηµίας.
Ένα ποσό που κανείς δεν ξέρει το ύψος του ή αν θα υπάρχει την
επόµενη χρονιά, πέρα από το γεγονός ότι νοµιµοποιεί τον τζόγο
ως δήθεν αποκούµπι του αθλητισµού. 

Βέβαια σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να συµψηφιστεί στο
ποσό της τακτικής επιχορήγησης και ούτε βέβαια µπορεί να την
αντικαταστήσει. Εκτός βέβαια εάν πράγµατι το πάτε εκεί -που
εκεί από ότι δείχνουν τα πράγµατα το πάτε- να αντικαταστήσετε,
δηλαδή, την κρατική επιχορήγηση µε τον τζόγο, όπου το ύψος
του ποσού θα καθορίζεται από τα έσοδα του τζόγου και κάποια
στιγµή βέβαια θα κοπεί και αυτή.

Στην Ελληνική Γυµναστική Οµοσπονδία, όµως, ακυρώνετε
έναν ολόκληρο κοστολογηµένο σχεδιασµό. Η ΕΓΟ µη γνωρίζον-
τας τη µείωση στην επιχορήγηση, υλοποιούσε πρόγραµµα ανά-
πτυξης και λειτουργίας σε ολυµπιακά και µη ολυµπιακά
αθλήµατα µε βάση την ανακοίνωση για τις επιχορηγήσεις που
είχε γίνει το 2021 και ανερχόταν στο ποσό των 950.000 ευρώ.
Πρόκειται για εννέα αθλήµατα της γυµναστικής µε τις αντίστοι-
χες εθνικές οµάδες. Μιλάµε για τριακόσια πενήντα σωµατεία µε
δέκα χιλιάδες εν ενεργεία αθλητές. Σε επίπεδο ανάπτυξης αυτής
της χρονιάς η οµοσπονδία αύξησε τους εθνικούς αγώνες κατά
50%, παίρνοντας υπ’ όψιν ότι το 2022 είναι το πρώτο έτος εφαρ-
µογής των κριτηρίων πρόκρισης για τους Ολυµπιακούς Αγώνες
του 2024. 

Για πρώτη φορά η Ελληνική Ρυθµική Γυµναστική κατέκτησε τρία
µετάλλια σε παγκόσµιο κύπελλο και είναι ένα πρώτο βήµα για τον
µεγάλο στόχο που είναι η πρόκριση στους Ολυµπιακούς Αγώνες
του 2024. Μεγάλη συµβολή σε αυτόν τον στόχο θα έχουν και οι
επόµενες διοργανώσεις Παγκοσµίου Κυπέλλου που θα γίνουν στο
κλειστό ολυµπιακό γυµναστήριο του Φαλήρου τον Μάρτιο του
2023 και του 2024. Επίσης στις εθνικές οµάδες των ολυµπιακών
αθληµάτων οι αθλητές και οι αθλήτριες εντάσσονται από πάρα
πολύ µικρή ηλικία, την ηλικία των δεκατριών ετών και αυτό γιατί
υπάρχουν µόνο δύο κέντρα υψηλών επιδόσεων σε Αθήνα και Θεσ-
σαλονίκη. Αυτό σηµαίνει ένα πολύ υψηλό κόστος λειτουργίας:
ενοίκια, διαµονή, διατροφή, µεταφορά και ούτω καθεξής. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Τι µέτρα προτίθεστε να
πάρετε έτσι, ώστε να αυξηθεί η τακτική επιχορήγηση στο ύψος
των πραγµατικών αναγκών που έχει η Ελληνική Γυµναστική Οµο-
σπονδία;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ.
Τον λόγο έχει ο κ. Αυγενάκης.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, να σας ευχηθώ πρώτα από όλα περαστικά,

να είστε γερός, µιας και η ερώτηση είχε προγραµµατιστεί να
απαντηθεί σε προηγούµενο χρόνο αλλά λόγω της γνωστής ασθέ-
νειας αναβλήθηκε. 

Τώρα θέλω να πω ότι πραγµατικά χαίροµαι για την ερώτηση
που µου θέσατε αναφορικά µε τις επιχορηγήσεις των αθλητικών
οµοσπονδιών µας και εν προκειµένω της Ελληνικής Οµοσπον-
δίας Γυµναστικής. Είναι µια εξαιρετική αφορµή, κύριοι συνάδελ-
φοι, να δούµε µε συντοµία και νηφαλιότητα τι έχει πετύχει η
Κυβέρνησή µας για την οικονοµική ενίσχυση των αθλητικών οµο-
σπονδιών απέναντι σε αντίξοες συνθήκες για τη χώρα µας αλλά
και τον κόσµο ολόκληρο. 

Επιτρέψτε µου να σας θυµίσω ότι η επιχορήγηση των αθλητι-
κών οµοσπονδιών βασίζεται πλέον σε ένα σύστηµα που η δικιά
µας η Κυβέρνηση επινόησε, τόλµησε να το εφαρµόσει, φυσικά
µε τη συµβολή και µε τις βελτιωτικές προτάσεις, χρήσιµες, από
τους εκπροσώπους των οµοσπονδιών και πλέον έχει καθιερωθεί
στο αθλητικό µας οικοσύστηµα. Και αναφέροµαι στο πρόγραµµα
«ΧΙΛΩΝ», δηλαδή ενός συστήµατος αξιολόγησης µε µετρήσι-
µους δείκτες για τις αθλητικές οµοσπονδίες. 
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Είναι κάτι που ακουγόταν συχνά-πυκνά τις τελευταίες δεκαε-
τίες αλλά κανείς δεν είχε τα κότσια να το κάνει. Εµείς το είπαµε,
το κάναµε και το κάναµε µαζί µε την µε την αθλητική κοινότητα
της χώρας µας. Ποτέ δεν είχε γίνει ολοκληρωµένη προσπάθεια
για να εφαρµοστεί αυτό το µοντέλο της αξιοκρατίας. Υπήρξαν
ηµιτελείς προσπάθειες, οι οποίες κάπου σκόνταφταν και τελικά
έσβηναν άδοξα. Εµείς το καταφέραµε. 

Ναι η αρχική του εφαρµογή είχε τις ατέλειές της. Και έτσι συµ-
βαίνει, αγαπητοί συνάδελφοι, σε κάθε τι καινοτόµο. Δουλέψαµε
όµως. Δουλέψαµε σε συνεργασία µε όλες τις αθλητικές οµο-
σπονδίες, επεξεργαστήκαµε τις προτάσεις τους και βελτιώσαµε
τους δείκτες ώστε να ανταποκρίνονται πιστά στην επικρατούσα
κατάσταση. Και λάβαµε τα εύσηµα από αυτές για τη συνέπεια
λόγων και έργων, άρα και από τη συγκεκριµένη οµοσπονδία.

Καταθέτω στα Πρακτικά τη σχετική ανακοίνωση µε όλα όσα
περιγράφονται µέσα στο κείµενο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Με βάση, λοιπόν, το πρόγραµµα «ΧΙΛΩΝ» έγινε και η επιχορή-
γηση για το έτος 2022 σε δύο δόσεις. Η επιχορήγηση βασίστηκε
στα στοιχεία που κατέθεσε η οµοσπονδία και ελέγχθηκαν και
αξιολογήθηκαν στην πορεία από τις υπηρεσίες µας. Οι δε επιχο-
ρηγήσεις κατανοούµε ότι δεν είναι κάθε χρόνο σταθερές και
ούτε επιδιώκουµε να είναι µε το πρόγραµµα «ΧΙΛΩΝ» σταθερές.
Θέλουµε να είναι εξελισσόµενες και κυρίως να υπάρχουν στοι-
χεία ανταγωνιστικά γνωστά σε όλους εκ των προτέρων, ώστε να
είναι διαρκώς βελτιούµενος. 

Είναι µονόδροµος, αν θέλουµε να πετύχουµε επιτέλους συν-
θήκες διαφάνειας σε ένα ζήτηµα µέχρι πρότινος πολύ σκοτεινό,
να βάζουµε κανόνες και πρώτοι εµείς να τους στηρίζουµε. Να
θυµηθούµε πάλι µε τι κριτήρια δίνονταν οι επιχορηγήσεις στους
προέδρους των οµοσπονδιών; Ότι µοιράζονταν, δηλαδή, τα χρή-
µατα µε βάση το ποιος παράγοντας ήταν περισσότερο συµπαθής
ή αντιπαθής στο Υφυπουργείο; Ότι οι οµοσπονδίες ιδιαίτερα λι-
γότερο προβεβληµένων αθληµάτων συνήθως έµεναν στο περι-
θώριο ως Β’ κατηγορίας αθλήµατα; Αυτές οι νοσηρές πρακτικές
τελείωσαν µε το πρόγραµµα «ΧΙΛΩΝ» και δεν µπορεί να τις αµ-
φισβητήσει κανένας µας, γιατί το ξεχάσατε να το αναφέρετε.

Το 31ο Ευρωπαϊκό Επιστηµονικό Συνέδριο Επιχειρησιακής
Έρευνας µας είχε επικροτήσει ως παράδειγµα καλής πρακτικής
ενός δηµοσίου φορέα που αξιοποιεί επιστηµονικές µεθόδους
αξιολόγησης για το έργο του. Δεν επιτρέπεται να µπαίνουν σκιές
στην εφαρµογή του για µικροκοµµατικά συµφέροντα. Το
«ΧΙΛΩΝ» ήρθε για να µείνει. Θα απαντήσω στο δεύτερο µέρος
στα υπόλοιπα τα οποία µε ρωτήσατε.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κ. Συν-

τυχάκης.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, δεν απαντή-

σατε όµως στο βασικό και καίριο ερώτηµα, άλλωστε γι’ αυτό κα-
ταθέσαµε και τη σχετική επίκαιρη ερώτηση. Μπορεί µία
οµοσπονδία µεγέθους όπως είναι η ΕΓΟ, η Ελληνική Γυµναστική
Οµοσπονδία, να επιβιώσει µε τα ψίχουλα; Προφανώς όχι. Και σε
αυτό θα πρέπει να απαντήσετε, γιατί µειώσατε την κρατική επι-
χορήγηση κατά 31% στη συγκεκριµένη οµοσπονδία. 

Επικαλείστε την αξιοκρατία του συστήµατος αξιολόγησης
«ΧΙΛΩΝ» µε µετρήσιµους δείκτες, όπως λέτε, που αποτελεί, κατά
τη γνώµη µας, το κυβερνητικό άλλοθι για την καταβολή της χρη-
µατοδότησης. Δηλαδή, αξιολογείσαι θετικά; Έχεις επιχορήγηση.
Αξιολογείσαι αρνητικά; Δεν έχεις επιχορήγηση ή σταδιακά µει-
ώνεται µέχρι εξαφάνισης και ούτω καθεξής. Καµµία αξιοκρατία
µέχρι τώρα, καµµία αξιολόγηση, όπως λέγατε, στις οµοσπονδίες.
Εσείς τα λέγατε… ότι «θα κάνουµε αξιολόγηση». Απλά είναι το
τυράκι στη φάκα, για να κόψετε σταδιακά την κρατική επιχορή-
γηση. 

Μάλιστα λέγατε ότι στο πλαίσιο της διαφάνειας θα δηµοσιο-
ποιούσατε την αξιολόγηση όλων των οµοσπονδιών από το πρό-
γραµµα «ΧΙΛΩΝ», βάσει του οποίου ορίζεται το ύψος τακτικής

επιχορήγησης της κάθε αθλητικής οµοσπονδίας. Πείτε µας, λοι-
πόν, ποιες οµοσπονδίες αξιολογούνται και πώς. Τι θα πάρει η
κάθε µία οµοσπονδία από αυτό το πρόγραµµα; Δεν µας έχετε πει
µέχρι σήµερα. 

Με τα 658.000 ευρώ µειωµένα, όπως λέω, κατά 31% πραγµα-
τικά µπορεί να επιβιώσει µία οµοσπονδία, όταν 400.000 είναι
µόνο για τη µισθοδοσία µε τρία τµήµατα συν ένα ολυµπιακό, µε
συµµετοχές σε αθλητικές διοργανώσεις εντός και εκτός χώρας;
Είναι επίσης γνωστό ότι τα σωµατεία συντηρούνται, µιλάµε τώρα
για ενοικιάσεις χώρων, µισθοδοσία, προπονητές, συµµετοχή
στους αγώνες κ.λπ., από συνδροµές των γονέων. Η µείωση
ωστόσο των εσόδων από αυτές τις συνδροµές και άλλους πό-
ρους λόγω κρίσης, ακρίβειας, πανδηµίας έχει ως συνέπεια τη
µείωση των αναγκών απασχόλησης προπονητών, προπονητριών
και άλλων εργαζοµένων. 

Η ΕΓΟ υπολόγισε τον σχεδιασµό της έχοντας ως βάση, σας
το είπα και στην πρωτολογία, την επιχορήγηση του 2021 και έτσι
κάνουν τον σχεδιασµό τους όλες οι οµοσπονδίες. Λαµβάνουν,
φυσικά, υπ’ όψιν ότι θα έχουν και χρηµατοδότηση από το «Στοί-
χηµα». Αυτός ο σχεδιασµός µιλούσε για συµµετοχή σε αγώνες,
για προπονητικά camp στο εξωτερικό και στο εσωτερικό δεδο-
µένου µάλιστα ότι το 2022 είναι το πρώτο έτος εφαρµογής των
κριτηρίων πρόκρισης για τους Ολυµπιακούς Αγώνες του 2024. 

Βέβαια θα µπορούσαµε να µιλάµε αρκετή ώρα, γιατί τα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζουν οι οµοσπονδίες, στην προκειµένη
περίπτωση η ΕΓΟ, είναι και προβλήµατα υποδοµών, στέγης.
Καλά τα λόγια, αλλά στην πράξη όµως τι γίνεται. Το τεράστιο
πρόβληµα της γυµναστικής, τόσο στην ανάπτυξη του αθλήµατος
όσο και για τις υψηλές επιδόσεις, είναι η έλλειψη κατάλληλων
αθλητικών εγκαταστάσεων. Θα επανέλθουµε βέβαια µε σχετική
ερώτηση σε σχέση µε τα θέµατα της στέγης, της τεχνικής υπο-
δοµής και πάει λέγοντας. 

Σε κάθε περίπτωση τα όσα συµβαίνουν σήµερα, κατά την
άποψη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, είναι το αποτέ-
λεσµα των πολιτικών στον αθλητισµό που έχουν εφαρµόσει σή-
µερα όχι µόνο η δική σας Κυβέρνηση, αλλά και όλες οι
προηγούµενες κυβερνήσεις, το συνεχίζει φυσικά η σηµερινή της
Νέας Δηµοκρατίας, οι οποίες όλες ως πάγια τακτική είχαν και
έχουν µέσω της αυξανόµενης µιζέριας η πολιτεία απλώς να βγά-
ζει την υποχρέωση για τη στήριξη του αθλητισµού. Η πολιτική
της υποχρηµατοδότησης και η απεµπόληση οποιασδήποτε κρα-
τικής ευθύνης για στήριξη του ερασιτεχνικού αθλητισµού µάς
δείχνει ακριβώς ποια είναι η στόχευση της Κυβέρνησης, δηλαδή
η ακόµα µεγαλύτερη εµπορευµατοποίηση του αθλητισµού και
απλά η προβολή της βιτρίνας και τίποτα περισσότερο. 

Ο αθλητικός κόσµος, λοιπόν, πρέπει να πάει και θα πάει ενάν-
τια σε αυτά τα σχέδια της Κυβέρνησης, κατά την άποψή µας. Η
λύση είναι µία, δεν µπορεί να είναι πολλές. Είναι η σταθερή κρα-
τική χρηµατοδότηση στο ύψος κάθε φορά των πραγµατικών
αναγκών των οµοσπονδιών και των σωµατείων. Δεύτερον, η κρα-
τική ευθύνη για την ύπαρξη σύγχρονων δοµών και υποδοµών,
που να καλύπτουν τις ανάγκες του λαού της κάθε περιοχής και
φυσικά να βελτιώνονται συνεχώς και, τέλος, να καταργηθεί ο τζό-
γος και η νοµιµοποίησή του στη συνείδηση του λαού. Δεν µπορεί
να καθορίζεται η ύπαρξη του αθλητισµού από τον τζόγο. Είναι
απαράδεκτο όχι µόνο για τους οικονοµικούς λόγους, αλλά και
από άποψη αξιών. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Τον λόγο έχει ο κύριος

Υφυπουργός.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Αγαπητέ συνάδελφε, άκουσα µε πολλή προσοχή
τα όσα είπατε. Διαφωνώ όµως. Διαφωνώ µε τον τρόπο που προ-
σπαθείτε να παρουσιάσετε την κατάσταση. Την αλήθεια τη λένε
τα νούµερα και δεν λένε ψέµατα. Εκεί στο Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας θεωρώ ότι έχετε ένα πρόβληµα µε την πρόσθεση και
µε τα ποσοστά και θα σας το αποδείξω αµέσως τώρα. Μη γε-
λάτε, παρακαλώ.

Η οικονοµική ενίσχυση αποκλειστικά και µόνο των πενήντα
τριών αθλητικών οµοσπονδιών για το έτος 2022 ανέρχεται σε
23.813.143 ευρώ και είναι αυξηµένη κατά 37,25% σε σχέση µε το
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2021 καθώς τους διατίθενται επιπλέον 6.462.943 ευρώ. Κατα-
θέτω στα Πρακτικά τη λίστα µε τη χρηµατοδότηση της κάθε οµο-
σπονδίας σε σύγκριση µε το περσινό έτος. Δείτε προσεκτικά,
παρακαλώ πολύ, και είµαι βέβαιος ότι θα αναθεωρήσετε τα όσα
είπατε λίγο πριν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Πράγµατι η Ελληνική Γυµναστική Οµοσπονδία έλαβε ως τα-
κτική επιχορήγηση το ποσό των 658.483 ευρώ σε δύο δόσεις.
Καταθέτω στα Πρακτικά και τις δύο αποφάσεις, που επιβεβαι-
ώνουν το ποσό το οποίο σας ανέφερα µόλις τώρα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-
τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Κύριε Συντυχάκη, η Ελληνική Γυµναστική Οµοσπονδία κατα-
τάσσεται έκτη στη σειρά χρηµατοδότησης των αθλητικών οµο-
σπονδιών, λαµβάνοντας συνολικά το ποσό του 1.131.302 ευρώ
έναντι των 900.000 ευρώ που είχε λάβει το 2021. Δηλαδή, πολύ
απλά, για να καταλάβετε -σας το λέω πολύ αργά και σταθερά-
έχει αύξηση κατά 19,8% σε σχέση µε την περσινή σεζόν…

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Και το «Στοίχηµα» µέσα;
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και

Αθλητισµού): Δεν σας διέκοψα.
Και, βεβαίως, δεν πρόκειται να υπάρξει οποιαδήποτε κατάρ-

γηση ούτε µείωση στη συνολική χρηµατοδότηση που θα παίρνει
από το κράτος. Αύξηση είχε κατά 19%, όχι µείωση, που επικαλεί-
στε. Άρα, παρακαλώ πολύ, όχι ψέµατα την ώρα που τα νούµερα
µιλούν και είναι αδιάσειστα. 

Δεν θα σταθώ δε στην προσπάθεια που κάνετε να υποβαθµί-
σετε την πηγή της χρηµατοδότησης των αθλητικών µας φορέων
από τη φορολόγηση των κερδών του «Στοιχήµατος», παρουσιά-
ζοντάς το τη µία ως αµφίβολο αν θα καταβληθεί ξανά και από
την άλλη ως τέχνασµά µας για να καταργήσουµε την τακτική επι-
χορήγηση. Όχι βέβαια. Ποιος σας τα είπε αυτά; Έχετε µεγάλη
φαντασία. 

Πρόκειται για µια τεράστια ανάσα για τη βάση της αθλητικής
µας οικογένειας και τις εθνικές µας οµάδες, που µας κάνουν υπε-
ρήφανους µε τις επιδόσεις τους. Τα χρήµατα δε από το «Στοί-
χηµα» αφορούσαν όντως τις εθνικές οµάδες όλων των
αθληµάτων που καλλιεργεί και η συγκεκριµένη οµοσπονδία. Άρα
λιγότερο βάρος από την τακτική επιχορήγηση και µεγαλύτερη
ελάφρυνση µέσα από το «Στοίχηµα» για τις εθνικές οµάδες και
όλα αυτά τα οποία τις ακολουθούν. Δεν µπορείτε να υποβαθµί-
ζετε µια τεράστια οικονοµική ενίσχυση της τάξεως των 62 εκα-
τοµµυρίων συνολικά ευρώ.

Πείτε µου, σας παρακαλώ: Πότε είδατε να λαµβάνει ο ελληνι-
κός αθλητισµός στο σύνολό του τέτοιο επιπλέον ποσό, ώστε να
το βάζετε σε µια διαδικασία συγκρίσεων και υποκαταστάσεων; 

Σε ό,τι αφορά την καθιέρωσή του, να σας καθησυχάσω. Το
µέτρο είναι µόνιµο και διαρκούς χαρακτήρα και νέα χρηµατοδό-
τηση προγραµµατίζεται να δοθεί τον Ιανουάριο εµπροσθοβαρώς
για τα έσοδα που θα εισπραχθούν το 2023. Θα το επαναλάβω:
Τον Ιανουάριο θα λάβουν όλες οι οµοσπονδίες, όλα τα επαγγελ-
µατικά και ερασιτεχνικά αθλήµατα, όλα τα ερασιτεχνικά αθλητικά
σωµατεία που είναι εγγεγραµµένα στο µητρώο χρηµατοδότηση
από τα κέρδη των στοιχηµατικών εταιρειών. Το έχει ήδη επιση-
µάνει άλλωστε και ο καλός συνάδελφος Υπουργός Οικονοµικών
κ. Σταϊκούρας και καταθέτω στα Πρακτικά, για να ενηµερωθείτε,
και τη σχετική ανακοίνωση βάσει της οποίας δεσµεύεται και το
Υπουργείο Οικονοµικών, που έχει τον µηχανισµό συγκέντρωσης
αυτών των χρηµάτων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Το µέτρο που εσείς υποτιµάτε, οι ίδιες οι αθλητικές οµοσπον-
δίες το επαίνεσαν αναγνωρίζοντας την αξία του και µάλιστα µε
κοινή ανακοίνωση. Ανάµεσα σε αυτές που συνυπογράφουν είναι
και η ίδια η οµοσπονδία που σήµερα εσείς επικαλείστε ότι τάχα
µου αµφισβητεί. Είναι η ίδια η Ελληνική Γυµναστική Οµοσπονδία.
«Οι αθλητικές οµοσπονδίες της χώρας χαιρετίζουν θερµά και εκ-
φράζουν τη µεγάλη ικανοποίηση τους προς τον Υφυπουργό
Αθλητισµού και συνολικά την Κυβέρνηση για την υλοποίηση µε
συνέπεια του εξαιρετικά σηµαντικού προγράµµατος οικονοµικής
στήριξης του ερασιτεχνικού αθλητισµού στο σύνολό του», κ.λπ..
«Ευρισκόµενοι σε περίοδο κατά την οποία οι εθνικές µας οµάδες
προετοιµάζονται για σηµαντικές διοργανώσεις, οι οµοσπονδίες
νιώθουν την έµπρακτη στήριξη της πολιτείας και µπορούν να πα-
ρέχουν στους αθλητές τους τις καλύτερες δυνατές συνθήκες
προετοιµασίας προς την εκπλήρωση των υψηλών αγωνιστικών
στόχων. Σε εποχές µε σηµαντικές ιδιαιτερότητες για τη χώρα µας
αλλά και όλο τον κόσµο το Υφυπουργείο Αθλητισµού και η Κυ-
βέρνηση αποδεικνύουν την έµφαση που δίνουν στον αθλητισµό
και τους ευχαριστούµε.».

Καταθέτω για τα Πρακτικά την επίσηµη ανακοίνωση, κοινή
ανακοίνωση όλων των οµοσπονδιών και της Ελληνικής Γυµναστι-
κής Οµοσπονδίας.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού
κ. Ελευθέριος Αυγενάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Είναι ασχολίαστος ο χαρακτηρισµός της χρηµατοδότησης ως
αποκούµπι του αθλητισµού, διότι αυτό που εσείς προσπαθείτε
να το περάσετε στα ψιλά η δικιά µας η Κυβέρνηση, µε τη στήριξη
του ίδιου του Πρωθυπουργού, του Κυριάκου Μητσοτάκη, και των
αρµοδίων εξαιρετικών συναδέλφων έχει ως παράδειγµα στήρι-
ξης των διεθνών αθλητριών και αθλητών για ακόµα εντονότερη
ανάπτυξη κάθε αθλήµατος, ανεξαρτήτως δηµοφιλίας, για να ση-
κώσουν οι εθνικές µας αποστολές ακόµα ψηλότερα την Ελλάδα
στις διεθνείς διοργανώσεις, στο παγκόσµιο γίγνεσθαι. 

Και επειδή βάλατε κι άλλα θέµατα, όπως των εγκαταστά-
σεων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Δεν τα αφήνουµε τα
υπόλοιπα θέµατα;

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού και
Αθλητισµού): Σε επόµενη ερώτηση που τυχόν καταθέσετε, είµαι
στη διάθεσή σας να απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. 

Οι επόµενες πέντε ερωτήσεις αφορούν το Υπουργείο Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας. Θα απαντήσει σε αυτές ο Υφυπουργός κ.
Νικόλαος Ταγαράς. 

Ξεκινάµε µε την τρίτη µε αριθµό 68/17-10-2022 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Για την εγκα-
τάσταση υβριδικών σταθµών παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας
στα Αστερούσια Περιφερειακής Ενότητας Ηρακλείου Κρήτης». 

Ας κάνουµε όλοι µια προσπάθεια να κρατάµε τον χρόνο.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ και πάλι, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, µε βάση τη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώ-

σεων για το έργο εγκατάστασης υβριδικών σταθµών παραγωγής
ηλεκτρικής ενέργειας της εταιρείας «ΑΚΤΙΝΑ ΚΡΗΤΗΣ Α.Ε.»,
προβλέπεται η εγκατάσταση ανεµογεννητριών και φωτοβολταϊ-
κών και των συνοδών τους έργων σε επτά θέσεις συνολικής έκτα-
σης ενός εκατοµµυρίου οκτακοσίων ογδόντα εννέα χιλιάδων
τετραγωνικών µέτρων στους πρόποδες της ανατολικής πλευράς
των Αστερουσίων, σε περιοχές των Δήµων Μινώα Πεδιάδος και
Αρχανών - Αστερουσίων. Γι’ αυτή την ιδιωτική επένδυση υπάρ-
χουν εντονότατες αντιδράσεις φορέων και συλλογικών οργάνων,
όπως του Δηµοτικού Συµβουλίου Αρχανών - Αστερουσίων, που
επισηµαίνουν τις µη αναστρέψιµες συνέπειες, το περιβαλλοντικό
και οικονοµικό πλήγµα που θα δεχθεί η περιοχή, που είναι µονα-
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δικής φύσης και πολιτιστικής κληρονοµιάς και τοπίου και από το
2020 έχει ενταχθεί στο Παγκόσµιο Δίκτυο Αποθεµάτων Βιόσφαι-
ρας της UNESCO. 

Η εγκατάσταση υβριδικών σταθµών παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας σε µια τέτοιας ιδιαίτερης σηµασίας περιοχή θα υπο-
θηκεύσει την οικονοµική της δραστηριότητα, διώχνοντας αγρό-
τες, κτηνοτρόφους, µελισσοκόµους, αλλάζοντας τις χρήσεις γης.
Σηµειωτέον, τµήµατα των περιοχών ενδιαφέροντος των έργων
βρίσκονται εντός περιοχής αναζήτησης γεωργικής γης πρώτης
προτεραιότητας. Επίσης, θα πλήξει και θα προσβάλει ανεπανόρ-
θωτα το περιβάλλον, αλλοιώνοντας την ιστορική, αρχαιολογική,
οικολογική φυσιογνωµία του και προξενώντας συνολικά ανεπα-
νόρθωτη ζηµιά, µόνο και µόνο για να εξυπηρετηθούν τα κέρδη
των οµίλων που θα εµπλακούν στην επένδυση. 

Από αυτή την άποψη, είναι πρόκληση το γεγονός ότι η πλει-
οψηφία της Επιτροπής Περιβάλλοντος της Περιφέρειας Κρήτης
γνωµοδότησε θετικά για τη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων
του έργου, µολονότι η γνωµοδότηση της αρµόδιας υπηρεσίας,
της Διεύθυνσης Περιβάλλοντος και Χωρικού Σχεδιασµού, ήταν
αρνητική. Εξίσου προκλητικές είναι και οι ουσιαστικές ελλείψεις
της ίδιας της µελέτης, µε συνέπεια την υποβάθµιση των περιβαλ-
λοντικών επιπτώσεων του έργου. Δεν γίνεται, όµως, καµµία ανα-
φορά στην άµεση γειτνίαση, για παράδειγµα. Η ελάχιστη
απόσταση µίας από αυτές από τις θέσεις -Χουλί - Μετόχι, όπως
λέγεται- της εγκατάστασης του υβριδικού σχεδιάζεται περίπου
τριακόσια µέτρα από τις περιοχές του δικτύου «NATURA 2000». 

Όλα, λοιπόν, τα παραπάνω επιβεβαιώνουν τις συνέπειες για
τον λαό της πολιτικής της πράσινης ανάπτυξης και της απελευ-
θέρωσης της ενέργειας που προωθούν όλες οι κυβερνήσεις, οι
οποίες συνάµα διαµορφώνουν το έδαφος µε το σχετικό νοµικό
οπλοστάσιο, το οποίο θωρακίζει την επιχειρηµατική δράση,
ακόµα και σε προστατευόµενες περιοχές, µετατρέποντας το πε-
ριβάλλον σε εµπόρευµα και κερδοφόρα διέξοδο στα εκµεταλ-
λευτικά τους σχέδια. 

Για όλα αυτά, κύριε Υπουργέ, σας ρωτάµε ποια είναι τα µέτρα
που προτίθεται να πάρει η Κυβέρνηση, ώστε να αποτραπεί ακόµα
ένα έγκληµα των επιχειρηµατικών οµίλων της λεγόµενης «πρά-
σινης οικονοµίας», όπως αυτό της εγκατάστασης του υβριδικού
σταθµού στην περιοχή των Αστερουσίων του Ηρακλείου Κρήτης. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Βίτσας): Κύριε Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, χαίροµαι για την ευαισθησία σε θέµατα

που αφορούν στην προστασία του περιβάλλοντος και της περιο-
χής σας. Να πω ότι, λόγω των χαρακτηριστικών, σε ό,τι αφορά
την περιβαλλοντική αδειοδότηση για τη συγκεκριµένη δραστη-
ριότητα υπάγεται στην κατηγορία Α2 και η περιβαλλοντική αδει-
οδότηση ανήκει στην αρµοδιότητα της Αποκεντρωµένης
Διοίκησης Κρήτης από την αρµόδια υπηρεσία. Αυτή τη στιγµή
που µιλάµε βρίσκεται στη φάση της διαβούλευσης και όταν ολο-
κληρωθεί η διαβούλευση και υπάρξουν οι απαντήσεις από τους
φορείς προς τους οποίους έχει απευθυνθεί, για να εκφράσουν
την άποψή τους, θα αξιολογηθούν όλες οι παρατηρήσεις, όλες
οι προτάσεις όλων των φορέων, θεσµικών αλλά και κοινωνικών.
Διότι είναι η δηµόσια διαβούλευση, όπως γνωρίζετε και εσείς.

Είναι αλήθεια ότι είναι πλησίον, δεν είναι εντός περιοχής προ-
στατευόµενης «NATURA 2000», αλλά είναι σε µικρή απόσταση,
περίπου τριακόσια πενήντα µέτρα από τα όρια αυτής της περιο-
χής. Kαι γι’ αυτό και χρήζει περαιτέρω, αν θέλετε, µελετών,
όπως, για παράδειγµα, ειδικής οικολογικής αξιολόγησης, όπως
προβλέπεται από την ισχύουσα νοµοθεσία. 

Αυτή τη στιγµή που µιλάµε υπάρχουν φορείς -και θα ανα-
φερθώ σε ποιους- που έχουν απαντήσει θετικά, όπως και φορείς
που έχουν απαντήσει αρνητικά µε το έγγραφο που πολύ πρό-
σφατα πήραµε και από την Αποκεντρωµένη Διοίκηση Κρήτης.
Συγκεκριµένα: Η Εφορεία Αρχαιοτήτων Ηρακλείου έχει οµόφωνα
θετική γνωµοδότηση. Η Υπηρεσία Νεοτέρων Μνηµείων και Τεχνι-
κών Έργων Κρήτης έχει δώσει θετική, υπό όρους, γνωµοδότηση.
Η Εφορεία Παλαιοανθρωπολογίας - Σπηλαιολογίας Νοτίου Ελ-

λάδος γνωµοδότησε θετικά, µε όρους. Το Υπουργείο Τουρισµού
εξέφρασε θετική άποψη. Η Διεύθυνση Δασών Ηρακλείου και η
Διεύθυνση Συντονισµού και Επιθεώρησης Δασών έχουν απαντή-
σει θετικά, µε όρους που θέτουν. Το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας
το ίδιο. Η Διεύθυνση Υδάτων της Αποκεντρωµένης Διοίκησης
Κρήτης δεν έχει εκφράσει αντιρρήσεις και βάζει προϋποθέσεις
για την κατασκευή του έργου. Η Υπηρεσία Πολιτικής Αεροπορίας
έχει γνωµοδοτήσει θετικά. Όσον αφορά την Περιφέρεια Κρήτης,
εδώ υπάρχουν στοιχεία που χρήζουν περαιτέρω συµπλήρωσης.
Οι δήµοι, όµως, ο Δήµος Αρχανών και Αστερουσίων έχει εκφρά-
σει οµόφωνα αρνητική θέση, όπως και ο Δήµος Μινώα Πεδιάδας
το ίδιο. Αυτά είναι τα ισχύοντα µέχρι σήµερα. 

Και επειδή είπα ότι είναι σε εξέλιξη οι γνωµοδοτήσεις στη φάση
της διαβούλευσης, µόλις ολοκληρωθούν -και σύντοµα θα ολοκλη-
ρωθούν- θα έχουµε την αξιολόγηση από την αρµόδια επιτροπή της
αποκεντρωµένης διοίκησης της περιφέρειας. Οφείλουν όµως να
λάβουν υπ’ όψιν, όπως και να ’χει, και σε περίπτωση που θα προ-
χωρήσει η διαδικασία, ακριβώς λόγω της εγγύτητας προς τα όρια
της προστατευόµενης περιοχής, να υπάρξει και ειδική οικολογική
αξιολόγηση, όπως από το θεσµικό πλαίσιο που προβλέπεται. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Αυτά τα εισαγωγικά για το πού βρισκόµαστε. Θα συµπληρώσω
όµως στη δευτερολογία µου. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Καλησπέρα σας και από εµένα, καλή εβδοµάδα.
Ορίστε, κύριε Συντυχάκη.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Ακριβώς αυτό, κύριε Υπουργέ, το ότι φέρνουµε για συζήτηση

το συγκεκριµένο θέµα οφείλεται στο γεγονός ότι βρίσκεται σε
µία φάση διαβούλευσης. Άρα υπάρχουν τα περιθώρια να ανα-
στραφεί το συγκεκριµένο κλίµα και να παρθεί πίσω η συγκεκρι-
µένη επένδυση, να µπει δηλαδή εµπόδιο στην εγκατάσταση
αυτού του υβριδικού πάρκου. 

Το γεγονός ότι λέτε ότι υπάρχουν περιθώρια να εξεταστούν οι
µελέτες, να γίνουν παρατηρήσεις επί αυτών κ.λπ. το κρατάµε. Σε
κάθε περίπτωση όµως πρέπει να λάβετε υπ’ όψιν σας ότι πριν απ’
όλα αντιδρούν οι κάτοικοι της περιοχής, δηλαδή αντιδρά ο λαός.
Υπάρχουν φορείς που λέτε ότι συµφωνούν µε την επένδυση.
Υπάρχουν όµως και φορείς που λένε ότι δεν συµφωνούν µε την
επένδυση. Και οι φορείς που λένε ότι δεν συµφωνούν µε τη συγ-
κεκριµένη επένδυση κατά κύριο λόγο είναι αυτοί που έχουν την
άµεση επαφή και επικοινωνία µε τον λαό. Αυτό, λοιπόν, θα πρέπει
να ληφθεί σωστά σοβαρά υπ’ όψιν. Και το λέµε αυτό διότι οι
«πράσινοι» επενδυτές στην κυριολεξία θα τα σαρώσουν όλα σε
αυτή την περιοχή.

Εσείς παραδεχτήκατε στην πρωτολογία σας ότι βρίσκεται σε
πολύ µικρή απόσταση από περιοχή «NATURA», στα τριακόσια πε-
νήντα µέτρα. Άρα, λοιπόν, είναι βάσιµες οι καταγγελίες, οι υπο-
ψίες ότι αυτή η περιοχή θα υποστεί ανεπανόρθωτη βλάβη. Και
µιλάµε για µία περιοχή µοναδικής φυσικής και πολιτιστικής κλη-
ρονοµιάς και τοπίου, η οποία από το 2000 έχει ενταχθεί στο παγ-
κόσµιο δίκτυο αποθεµάτων βιόσφαιρας της UNESCO. 

Επιβεβαιώθηκε και µε την απόφαση αυτής της επιτροπής πε-
ριβάλλοντος η υποκρισία της πλειοψηφίας του περιφερειακού
συµβουλίου που παρουσίασε την ειδική περιβαλλοντική µελέτη
των περιοχών του δικτύου «NATURA» Κεντρικής και Ανατολικής
Κρήτης «NATURA 2000» τάχα ως φιλοπεριβαλλοντική, ενώ στην
πραγµατικότητα και οι περιοχές «NATURA» θυσιάζονται σε αυτό
που λέµε «καπιταλιστική κερδοφορία». 

Τώρα, η εγκατάσταση του υβριδικού σταθµού, που έχει ένα
µέγεθος φαραωνικό, θα έλεγα, αν µου επιτρέπεται η έκφραση
αυτή, µε την πρόβλεψη ανεµογεννητριών και φωτοβολταϊκών, µε
όποια έργα συνοδεύονται κ.λπ., δεν θα καλύπτει καµµία ενεργει-
ακή ανάγκη του νησιού. Καµµία. Υπηρετεί απλά επενδυτικούς
σχεδιασµούς των ενεργειακών οµίλων που σκοπό έχουν αποκλει-
στικά το κέρδος, αλλά θα προκληθεί και µη αναστρέψιµη περι-
βαλλοντική υποβάθµιση από τη διάνοιξη τεράστιων δρόµων και
θεµελίων για την τοποθέτηση των ανεµογεννητριών, µε ό,τι αυτό
συνεπάγεται. 
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Πίσω από τέτοιες επενδύσεις, όπως και πίσω από την ενεργει-
ακή φτώχεια, είναι η πολιτική της απελευθέρωσης της ενέργειας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, που φυσικά έχουν υπηρετήσει, υπη-
ρετούν και υλοποιούν διαχρονικά όλες οι κυβερνήσεις τα τελευ-
ταία χρόνια. Είναι πολιτική της πράσινης µετάβασης. Οδηγεί
στην απαξίωση ενεργειακών πηγών και τα λεγόµενα «αντισταθ-
µιστικά οφέλη», τα οποία ακούγονται για να δελεάσουν τον
κόσµο, στην πραγµατικότητα είναι το «τυράκι στη φάκα», που
στοχεύει στην ενσωµάτωση αιτηµάτων, στην εξαγορά ενός τµή-
µατος των κατοίκων που αντιδρούν µέσα από την παρέµβαση το-
πικών παραγόντων µε την κατασκευή διαφόρων έργων από την
ανάδοχο εταιρεία µε τη µορφή συνήθως των χορηγιών. Βέβαια,
αυτές οι τεράστιες κατασκευές στην πορεία θα γίνουν κουφάρια,
κύριε Υπουργέ, χωρίς καµµία µελέτη αποκατάστασης της περιο-
χής µετά από χρονικό διάστηµα λίγων χρόνων και µε ελεγχόµενη
ποσότητα παραγόµενης ενέργειας, η οποία κάθε χρόνο θα βαίνει
µειούµενη. 

Θα µου πείτε, υπάρχει πρόταση; Βεβαίως. Το ΚΚΕ έχει πρό-
ταση, αλλά δεν χωράει στη στρατηγική αντίληψη της απελευθέ-
ρωσης για την ενέργεια. Εµείς µιλάµε για αξιοποίηση όλων των
µορφών ενέργειας. Δεν τις ξορκίζουµε. Το αντίθετο µάλιστα.
Απλά το ερώτηµα που προκύπτει -και εδώ είναι η θεµελιακή δια-
φορά µας- είναι ενεργειακή ανάπτυξη, πράσινη µετάβαση για
ποιον; Θα είναι για τους πολίτες; Θα είναι για τους αγρότες, για
τους εργαζόµενους συνολικά, για τα λαϊκά στρώµατα ή θα είναι
για κάποιους µονοπωλιακούς οµίλους που πάλι λυµαίνονται τον
πλούτο αυτής της χώρας και καταστρέφουν το περιβάλλον και
τη γη;

Για άλλη µια φορά, λοιπόν, σας λέµε: Αποτρέψετε αυτό το έγ-
κληµα. Αν δεν το κάνετε εσείς, προφανώς θα το κάνει ο ίδιος ο
λαός της περιοχής, για να υπερασπίσει τη γη του, το περιβάλλον
και τη ζωή του. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Συντυχάκη.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε και εσείς τον λόγο για τρία

λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, σέβοµαι τις θέσεις και τις απόψεις που εκ-

φράσατε πριν από λίγο. Θέλω να µοιραστώ µαζί σας, επειδή ει-
δικά για τα θέµατα τα ενεργειακά αυτή η περίοδος έχει επιφέρει
πολλές δυσκολίες σε θέµατα κόστους ενέργειας και κατ’ επέ-
κταση κόστους σε αγαθά που αφορούν την ίδια την ύπαρξή µας.
Μιλάµε για ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Μιλάµε για αιολικά
φωτοβολταϊκά πάρκα. Σε αυτό αναφέρεστε και εσείς σήµερα.
Υπάρχουν περιοχές όπου απαγορεύεται τέτοια δραστηριότητα.
Υπάρχουν όµως και περιοχές -είναι και αυτή- όπου επιτρέπεται
και αν είναι κοντά σε προστατευόµενες περιοχές, µε πρόσθετους
όρους προστασίας, ώστε να µπορέσουµε να παράξουµε ενέρ-
γεια, αλλά να προστατεύσουµε και µια περιοχή που πράγµατι
έχει ιδιαιτερότητες και χρήζει περαιτέρω προστασίας. Γι’ αυτό
είπα ότι οι αποφάσεις που έχουν οι θετικές γνωµοδοτήσεις εµ-
περιέχουν και προτάσεις ακριβώς στην κατεύθυνση της προστα-
σίας λόγω εγγύτητας µε την περιοχή που αναφέρατε. Αλλά δεν
απαγορεύει. Σε κάθε περίπτωση θα αξιολογηθούν, όταν όλες οι
γνωµοδοτήσεις πάνε στην αρµόδια επιτροπή για να αποφασίσει,
στην Αποκεντρωµένη Διοίκηση Κρήτης.

Θέλω να σας πω ότι µέχρι το ’30 θα πρέπει να προσθέσουµε
από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και από άλλες πηγές φιλικές
προς το περιβάλλον περίπου 9 γιγαβάτ. Το 90% από αυτόν τον
στόχο πρέπει να καλυφθεί από αιολικά και φωτοβολταϊκά. Και
είναι κρίσιµο, όχι µόνο για να έχουµε δυνατότητα παραγωγής
ενέργειας, αλλά να έχουµε και ασφάλεια στη διάρκεια και την
παροχή για ενέργεια, διότι έχουµε και από αλλού µε αυτά που
εξελίσσονται, αλλά υπάρχει κίνδυνος -και έχουµε ζήσει- περιορι-
σµών, για να µην πω και περικοπών. 

Όλα αυτά, λοιπόν, από τη µία µάς κάνουν για λόγους εθνικής
ασφάλειας ή ασφάλειας ενέργειας. Διότι οι ανανεώσιµες πηγές
σε όλες τις πτυχές, πέρα από τη δυνατότητα παραγωγής µε φι-
λικές προς το περιβάλλον µεθόδους και αξιοποιώντας τα ιδιαί-

τερα χαρακτηριστικά µας, ακριβώς επειδή είναι εντός των ορίων
της πατρίδας µας, είναι και ασφαλείς ως διαδικασία συνέχισης
και παραγωγής, να µην κινδυνεύουµε να µας κόψουν, δηλαδή,
τη ροή παραγωγής για θέµατα ενέργειας.

Και θέλω επιπλέον να αναφέρω, επειδή πράγµατι το θέµα της
προστασίας είναι κυρίαρχο, ότι είκοσι τρεις ειδικές περιβαλλον-
τικές µελέτες είναι σε εξέλιξη σε όλες τις προστατευόµενες πε-
ριοχές στην πατρίδα µας και τελικά για την κάθε µια µε
προεδρικό διάταγµα θα πρέπει να οριστούν και χρήσεις, ποιες
δραστηριότητες επιτρέπονται, υπό ποιους όρους, για να υπάρξει
ακριβώς αυτό στο οποίο αναφερθήκατε πριν, ένας πρόσθετος
επικαιροποιηµένος όρος ασφάλειας και  προστασίας αυτών των
περιοχών. Και ό,τι χρήσεις οριστούν για δραστηριότητες από
αυτές τις ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες κατισχύουν των
όποιων άλλων χρήσεων για τις προστατευόµενες περιοχές που
θα οριστούν από τα τοπικά και ειδικά πολεοδοµικά σχέδια που
γνωρίζετε -το έχω αναφέρει πολλές φορές- ότι εξελίσσονται, για
να βάλουµε τάξη στον χώρο, προστατεύοντας το περιβάλλον,
αλλά και δίνοντας ευκαιρίες ανάπτυξης, µε όρους όµως και γνω-
ρίζοντας από πριν ότι αυτή η ισορροπία θα τηρηθεί. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε. 
Καλή συνέχεια, κύριε Συντυχάκη. 
Πάµε στην επόµενη ερώτηση. Είναι η πρώτη µε αριθµό 56/12-

10-2022 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ευ-
βοίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μιλτιάδη
Χατζηγιαννάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας,
µε θέµα: «Ασφυκτική η κατάσταση µε τη διαχείριση των απορ-
ριµµάτων της κεντρικής και νότιας Εύβοιας». 

Κύριε Χατζηγιαννάκη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε
δύο λεπτά για το ξεκίνηµά σας. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε το µεγάλο πρόβληµα που έχει δη-
µιουργηθεί µε τη διαχείριση των στερεών αποβλήτων της Στε-
ρεάς Ελλάδας από τον φορέα διαχείρισης της περιοχής τον
«ΦΟΔΣΑ Στερεάς Ελλάδας Α.Ε.». 

Το πρόβληµα, κυρίως, εντοπίζεται στη διαχείριση των στερεών
αποβλήτων του µεγαλύτερου µέρους της Εύβοιας. Γνωρίζετε
σύµφωνα µε τον εθνικό σχεδιασµό, από το 2016 κιόλας, αλλά και
τον περιφερειακό σχεδιασµό, κατ’ επέκταση, ποιος ήταν ο στό-
χος για τα στερεά απόβλητα της Εύβοιας. Έτσι είχαµε κινηθεί
και εµείς τότε ως Γενική Συνέλευση του φορέα διαχείρισης, του
ΦΟΔΣΑ Στερεάς Ελλάδας, αλλά και εν συνεχεία, µετά το 2019,
η καινούργια διοίκηση και οι καινούργιες δηµοτικές αρχές που
εκπροσωπούν τους δήµους - µέλη του ΦΟΔΣΑ. 

Όλοι είχαν εντοπίσει ότι η διαχείριση των απορριµµάτων της
κεντρικής και νότιας Εύβοιας πρέπει να γίνει µε βάση τον σχεδια-
σµό που έκανε λόγο για µονάδα επεξεργασίας απορριµµάτων στη
Χαλκίδα και καινούργιο κύτταρο, διότι το υπάρχον είχε ήδη κορε-
στεί από το 2020 και φαινόταν ότι ήταν ζήτηµα χρόνου να κλείσει.
Αυτό, δυστυχώς, συνέβη λίγες ηµέρες πριν, στις 5 Σεπτεµβρίου,
οπότε και οριστικά σταµάτησε να δέχεται απορρίµµατα, µε απο-
τέλεσµα εκατό χιλιάδες τόνοι απορριµµάτων ετησίως να είναι
«στον αέρα» και να υποχρεώνονται αυτή τη στιγµή οι Δήµοι Χαλ-
κιδέων, κυρίως, µε εξήντα χιλιάδες τόνους απορριµµάτων, Διρ-
φύων - Μεσσαπίων, µε δεκαπέντε χιλιάδες τόνους, και οι Δήµοι
Κύµης - Αλιβερίου και οι Δήµοι Καρύστου να πηγαίνουν στους
ΧΥΤΑ Τρικάλων. Εκεί µεταφέρουν οι δύο πρώτοι τα απορρίµµατά
τους, ο τρίτος στον ΧΥΤΑ Ιστιαίας και ο τέταρτος στον ΧΥΤΑ Άµ-
φισσας. Ενδιαµέσως γνωρίζετε ότι µε απόφαση του Υπουργού,
του κ. Σκρέκα, είχε επιλεγεί προσωρινά η λύση της Θήβας και µετά
από αντιδράσεις αλλάξατε τις αποφάσεις.

Αντιλαµβάνεστε το µείζον ζήτηµα. Ενώ από τον Δεκέµβριο του
2020 έχει κατατεθεί η πρόταση χρηµατοδότησης για τη µονάδα
επεξεργασίας απορριµµάτων αλλά και για το καινούργιο κύτταρο
ΧΥΤΥ της Χαλκίδας, δυστυχώς µέχρι σήµερα δεν έχει προχωρή-
σει κάτι, οπότε είναι «στον αέρα» όλος ο σχεδιασµός. Δευτε-
ρευόντως αυτό φυσικά έχει δηµιουργήσει ένα επιπρόσθετο,
τεράστιο πρόβληµα στους δήµους για τη µεταφορά των απορ-
ριµµάτων -δεν ξέρουµε για πόσο χρόνο ακόµα- και ένα επιπρό-
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σθετο κόστος στους δηµότες, το οποίο υπερβαίνει τα 6 εκατοµ-
µύρια. Μόνο για τον Δήµο Χαλκίδας το επιπρόσθετο κόστος υπο-
λογίζεται σε 4 εκατοµµύρια σε ένα έτος για τη µεταφορά, εάν
συνεχίσουν να πηγαίνουν στα Τρίκαλα.

Το ερώτηµα είναι: Τι γίνεται µε τον σχεδιασµό της ΜΕΑ Χαλκί-
δας και αν προτίθεσθε για όσο χρονικό διάστηµα χρειαστεί,
µέχρι να λυθεί αυτό το ζήτηµα, να καλύψετε τα έξοδα της µετα-
φοράς, την αύξηση του κόστους δηλαδή, όπως έχει γίνει σε
πάρα πολλές άλλες περιοχές της Ελλάδας, όπως λόγου χάριν
σε αρκετά από τα Ιόνια Νησιά, στη Δυτική Ελλάδα, όπως Περι-
φέρεια Πελοποννήσου, όπου έχει γίνει σε πάρα πολλές περιπτώ-
σεις εκεί που δεν υπήρχε διαχείριση απορριµµάτων; Το ρωτάµε
φυσικά αυτό, για να µην αναγκαστούµε να δούµε σκηνές όπως
αυτές που βλέπαµε στη Δυτική Ελλάδα µε τα σκουπίδια σε διά-
φορες µεγάλες πόλεις, όπως στον Πύργο και σε άλλες πόλεις,
στην Αχαΐα και στα νησιά του Ιονίου, στη Χαλκίδα και στην υπό-
λοιπη Εύβοια.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας κ. Νικόλαος Ταγαράς.
Κύριε Ταγαρά, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, άλλο ένα µεγάλο θέµα, από τα µεγαλύ-

τερα, που καθυστερήσαµε διαχρονικά να λύσουµε είναι το θέµα
της διαχείρισης των απορριµµάτων. 

Επειδή είχα την τιµή να υπηρετήσω την αυτοδιοίκηση σε όλα
τα επίπεδά της για πολλά χρόνια, γνωρίζω καλά και το πρόβληµα
αλλά και την αιτία καθυστέρησης. Διότι, ενώ όλοι συµφωνούσαµε
στις µεθόδους επεξεργασίας, στην απαίτηση να λύσουµε τα προ-
βλήµατα που αφορούν στη διαχείριση των απορριµµάτων, όταν
φθάναµε στο τέλος και έπρεπε να επιλέξουµε τον χώρο που
έπρεπε να γίνει αυτή η εγκατάσταση, άρχιζαν οι επαναστάσεις.
Τα ξέρετε και εσείς, γιατί τα έχετε ζήσει.

Έτσι φτάσαµε τώρα σε ένα δύσκολο σηµείο, γιατί πρέπει να
βρεθεί λύση. Δεν µπορεί άλλο να καθυστερήσει. Η απαίτηση για
προστασία είναι καθολική και νοµίζω ότι είναι ευθύνη όλων µας,
αναλαµβάνοντάς την, να δώσουµε διεξόδους.

Σε ό, τι αφορά το συγκεκριµένο θέµα που θέσατε, να σας ενη-
µερώσω πού ακριβώς βρίσκεται το θέµα της χρηµατοδότησης,
το οποίο, όπως ξέρετε, συνδυάζεται και αλληλοεπιδρά και εξαρ-
τάται και από την ωριµότητα και ετοιµότητα της όλης µελέτης
για το έργο και την περιβαλλοντική του αδειοδότηση.

Σε ό,τι αφορά το θέµα της χρηµατοδότησης, θέλω να πω ότι
υπεβλήθη από τον ΦΟΔΣΑ Στερεάς Ελλάδας, στις 30-12-2020,
στην Ειδική Υπηρεσία Διαχείρισης του Επιχειρησιακού Προγράµ-
µατος –στο ΥΜΕΠΕΡΑΑ- το πρόγραµµα «Υποδοµές Μεταφορών,
Περιβάλλον και Αειφόρος Ανάπτυξη». Το ύψος χρηµατοδότησης
του αιτήµατος είναι περίπου 48.506.000 ευρώ.

Η πρόταση βρίσκεται σε διαδικασία αξιολόγησης από την Ει-
δική Υπηρεσία Διαχείρισης του ΥΜΕΠΕΡΑΑ του συγκεκριµένου
προγράµµατος. Χρειάζεται να υπάρχει επικαιροποιηµένη περι-
βαλλοντική αδειοδότηση, γιατί υπάρχουν θέµατα που αφορούν
στη διασφάλιση της απαιτούµενης γης, καθώς επίσης και θέµατα
που αφορούν -όπως είπα- στην περιβαλλοντική αδειοδότηση, η
οποία υπεβλήθη στις 12-10-2021. Υπεβλήθη ως φάκελος τροπο-
ποίησης της ισχύουσας απόφασης έγκρισης περιβαλλοντικών
όρων. Υπήρχε ΑΕΠΟ, υπεβλήθη αίτηµα τροποποίησης, όµως
επειδή ήταν ουσιώδεις οι αλλαγές και όχι επουσιώδεις, στις 30-
11-2021 επεστράφη ο φάκελος και ζητήθηκε υποβολή µελέτης
περιβαλλοντικών επιπτώσεων.

Η νέα, λοιπόν, µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων που
έπρεπε να ακολουθήσει εξαρχής την όλη διαδικασία περιβαλλον-
τικής αδειοδότησης υποβλήθηκε στις 17-6-2022. Αυτή τη στιγµή
που µιλούµε, είναι στη φάση διαβούλευσης, άρα και συλλογής
γνωµοδοτήσεων από τους φορείς που εµπλέκονται σε όλη τη
διαδικασία. Όταν ολοκληρωθεί η διαβούλευση, ανάλογα και µε
ό,τι περιγράφεται, θα εκδοθεί η καινούργια απόφαση έγκρισης
περιβαλλοντικών όρων και αµέσως τότε θα αξιολογηθεί και η

πρόταση που εκκρεµεί για χρηµατοδότηση. Είπα ότι για να υπάρ-
ξει χρηµατοδότηση και έγκριση για τέτοιο έργο, πρέπει να υπάρ-
χει ωριµότητα σε ό,τι αφορά το έργο, συµπεριλαµβανοµένης της
περιβαλλοντικής αδειοδότησης.

Σε αυτό το σηµείο βρισκόµαστε σήµερα. Πιστεύω ότι γρήγορα
θα ολοκληρωθεί η απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων,
για να µπορέσει να αξιολογηθεί αµέσως από την επιτροπή στο
ΥΜΕΠΕΡΑΑ που εκκρεµεί και να δώσει λύση στο µόνιµο πρό-
βληµα. Μέχρι τότε, βέβαια, γνωρίζω -γνωρίζετε και εσείς- ότι
µέχρι να φτιαχτεί η νέα µονάδα πρέπει να βρούµε λύσεις -και
συµφωνώ απόλυτα µαζί σας- συνεργαζόµενοι µε όλους. Τα έχω
κάνει αυτά που σας λέω, γιατί έχουµε περάσει από τέτοιες δύ-
σκολες στιγµές. Και εδώ υπάρχει η συνεργασία των φορέων της
αυτοδιοίκησης και υπάρχει και η πολιτεία, από την πλευρά µας,
ώστε να µπορέσουµε, συντονίζοντας, να βρούµε διέξοδο, για να
µην παρατηρούνται προβλήµατα σαν και αυτά που λέτε στους
δρόµους και τέτοιες εικόνες που δεν περιποιούν τιµή σε κανέναν
µας.

Γι’ αυτό υπάρχει συνεργασία και µε τη Θεσσαλία αλλά και µε
Θήβα, σε ό,τι αφορά τις ποσότητες -αν πρέπει να πάνε περισσό-
τερες εδώ ή λιγότερες εκεί-, επειδή αυτά λειτουργούν στη φάση
της µετάβασης ως συγκοινωνούντα δοχεία. Σε κάθε περίπτωση
και ανάλογα µε το αν καλύπτεται ο χώρος προς τον οποίο απο-
στέλλεται και δεν µπορεί να χωρέσει άλλα ή εάν υπάρχουν κά-
ποιοι άλλοι χώροι –αναφέροµαι στο µεταβατικό στάδιο-, είµαστε
εδώ για να συνεννοηθούµε και να συνεργαστούµε, ώστε να κα-
τασκευαστεί γρήγορα το έργο που θα λύσει το πρόβληµα. Μέχρι
τότε, όµως, πρέπει να δώσουµε λύση προσωρινά, αλλά µε ασφά-
λεια για τη διαχείρισή τους.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Κύριε Χατζηγιαννάκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΧΑΤΖΗΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, το ζήτηµα

που δηµιουργείται, επειδή το γνωρίζετε, τα διαχρονικά αίτια των
προβληµάτων της διαχείρισης των στερεών αποβλήτων δυστυ-
χώς είναι γνωστά σε όλους µας και πράγµατι οι ευθύνες είναι
διαχρονικές. Έχουν να κάνουν, κυρίως, µε την ελληνική πολιτεία,
χωρίς όµως και οι φορείς της τοπικής αυτοδιοίκησης να έχουν
λιγότερες ευθύνες και στην Εύβοια, εγώ θα έλεγα, όχι µόνο στην
υπόλοιπη Ελλάδα.

Εδώ, όµως, έχουµε το συγκεκριµένο πρόβληµα ότι και ο
ΠΕΣΔΑ, ο παλιός του 2016 και ο εθνικός σχεδιασµός -προφανώς
βγήκε κατόπιν του εθνικού σχεδιασµού- προέβλεπε τη διαχείριση
αυτή µε τα έργα που τελικά προτάθηκαν και κατατέθηκε το 2020.
Πρέπει υποχρεωτικά να εξασφαλιστεί η χρηµατοδότηση, γιατί
εάν δεν εξασφαλιστεί η χρηµατοδότηση σε τόσο µεγάλο έργο
προφανώς θα αναζητηθούν άλλες λύσεις οι οποίες θα επιβαρύ-
νουν τους δηµότες της Εύβοιας και µιλάω για ΣΔΙΤ. Εκτός αν
είναι πρόθεση της Κυβέρνησης -να µας το πει- να αποκλείσει τα
ευρωπαϊκά συγχρηµατοδοτούµενα προγράµµατα στα έργα του
ΦΟΔΣΑ Στερεάς Ελλάδας και να προχωρήσουµε στη σύµπραξη
δηµοσίου και ιδιωτικού, το οποίο καταλαβαίνετε ότι έχει και µε-
γαλύτερο κόστος για τους πολίτες.

Εδώ, όµως, το ζήτηµα είναι το εξής. Στην καινούργια προγραµ-
µατική σύµβαση, στο καινούργιο ΕΣΠΑ δεν είναι επιλέξιµοι οι
χώροι υγειονοµικής ταφής. Τουλάχιστον είδαµε τώρα ότι στην τε-
λευταία τροποποίηση ότι υπάρχει µια διαφοροποίηση για αποµα-
κρυσµένες περιοχές. Αλλά στη Χαλκίδα δεν νοµίζω να µπορεί να
χαρακτηριστεί αποµακρυσµένη περιοχή. Άρα υπάρχει κίνδυνος
τουλάχιστον το έργο που µας ενδιαφέρει κύρια -δεν είναι η µο-
νάδα επεξεργασίας, όπως καταλαβαίνετε, είναι το κύτταρο, γιατί
αυτό θα δώσει τη λύση- αν δεν γίνουν γρήγορα οι διαδικασίες -
και εµείς τα λέγαµε, επειδή έχω µιλήσει και εγώ ο ίδιος προσωπικά
µε το ΥΜΕΠΕΡΑΑ, από το καλοκαίρι έχω κάνει συνάντηση µε τη
διεύθυνση του ΥΜΕΠΕΡΑΑ- µήπως ξεχωρίσουν και τα έργα, χρη-
µατοδοτηθεί ένα πολύ µικρότερο ως υποέργο ή τουλάχιστον να
επιτραπεί η δηµοπράτηση του έργου τόσο της Χαλκίδας όσο και
της Θήβας που ξέρετε ότι είναι και αυτό υπό τη διαδικασία το
τρίτο κύτταρο ΧΥΤΑ, ούτως ώστε να έχουµε έναν ορίζοντα κά-
ποιων µηνών, να ξέρουµε ότι θα λυθεί το συγκεκριµένο ζήτηµα
της απόθεσης των απορριµµάτων της Εύβοιας.
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Γνωρίζετε πολύ καλά ότι θα είναι πάρα πολύ δύσκολο να τε-
λειώσει µέχρι να υλοποιηθεί το έργο. Δηλαδή, ακόµα και να εγ-
κριθεί µέχρι τέλος του ’23, είναι πάρα πολύ δύσκολο. Το λογικό
είναι να γίνει γέφυρα, αν δεν προλάβουµε τις διαδικασίες και να
πάει στο επόµενο, πράγµα που είναι αµφίβολο αν µπορεί να γίνει
στα κύτταρα. Οπότε αν είναι στον σχεδιασµό του Υπουργείου
αφ’ ενός να µην περάσουµε σε συµπράξεις δηµοσίου-ιδιωτικού
στα συγκεκριµένα έργα, άρα να εξασφαλιστεί η χρηµατοδότηση
και το γνωρίζετε ότι η νοµοθεσία µάς επιτρέπει να γίνει ακόµα
και τώρα η ένταξη υπό τον όρο στην υπογραφή, όταν βγει ο δια-
γωνισµός στον αέρα, να υπάρχουν όλες οι περιβαλλοντικές δια-
δικασίες. Έχει γίνει σε πάρα πολλούς ΦΟΔΣΑ της Ελλάδος, έχει
γίνει και στον ΦΟΔΣΑ Αττικής τέτοιου είδους διαδικασία και νο-
µίζω ότι αν είναι η πρόθεση της Κυβέρνησης και του Υπουργείου
να χρηµατοδοτηθεί πράγµατι το έργο της Χαλκίδας, µπορούν να
ξεκινήσουν από τώρα οι διαδικασίες, είτε να σπάσει το έργο σε
κύτταρο και µετά σε µονάδα επεξεργασίας είτε σε µια ενιαία χρη-
µατοδότηση να ξεκινήσουν οι διαδικασίες, ώστε να είµαστε βέ-
βαιοι ότι δεν θα κρατήσει πολύ, ότι δεν θα απενταχθεί το έργο,
θα εξασφαλιστεί η χρηµατοδότηση και δεν θα αναγκαστούµε να
πάµε σε άλλες λύσεις που θα είναι δυσβάσταχτες για τους πολί-
τες της Εύβοιας.

Τέλος, θα χρηµατοδοτηθεί το κόστος µεταφοράς; Αν είναι η
πρόθεση του Υπουργείου αυτή, σε τι βαθµό θα χρηµατοδοτη-
θούν; Γιατί όπως σας είπα πριν, µόνο το βάρος σε έναν χρόνο
της µεταφοράς των απορριµµάτων -που απ’ ό,τι φαίνεται δεν θα
το γλιτώσουµε- ξεπερνάει τα 6 εκατοµµύρια. Άρα και χρηµατο-
οικονοµικά το έργο στα 48 εκατοµµύρια καταλαβαίνετε ότι είναι
απολύτως συµβατό. Δηλαδή δεν µπορούν ούτε οι «JASPER» -
γιατί έχουµε ακούσει πάρα πολλές δικαιολογίες και πάρα πολλά
θέµατα πάνω στη συγκεκριµένη χρηµατοδότηση- να αιτιολογή-
σουν για ποιον λόγο πρέπει να πληρώνουν οι πολίτες της Εύ-
βοιας 6 εκατοµµύρια τον χρόνο για τη µεταφορά τους µόνο,
δηλαδή το έξτρα κόστος, ενώ µπορούν να χρηµατοδοτηθούν µε
συγχρηµατοδοτούµενο έργο και να γίνει και να είναι πολύ πιο
σωστό και περιβαλλοντικά αλλά και πρακτικά.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ορίστε, κύριε Ταγαρά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, είναι κρίσιµο να ολοκληρωθεί η περιβαλ-

λοντική αδειοδότηση. Συµφωνώ µαζί σας. Και ό,τι χρειάζεται και
αν µπορούµε να βοηθήσουµε, όπου µπορούµε, να ολοκληρωθεί,
διότι έτσι θα επιταχυνθεί και η διαδικασία αξιολόγησης για τη µο-
νάδα την οποία συζητούµε. Μέχρι τότε πρέπει όλοι µας να είµα-
στε σε ετοιµότητα για να συµβάλουµε γρήγορα σε οτιδήποτε
χρειαστεί για να µην καθυστερούµε άλλο.

Ξέρετε, δεν εξηγήσαµε και δεν λέγαµε όλη την αλήθεια -θα γυ-
ρίσω λίγο στα προηγούµενα, για να επανέλθω στα σηµερινά και
στη συνέχεια να ολοκληρώσω-, δεν είπαµε στον πολίτη όταν αν-
τιδρούσαµε για τη θέση που θα γίνει η µονάδα επεξεργασίας ότι
όσο πιο µακριά τη στείλουµε, τόσο µεγαλύτερο και το κόστος
της µεταφοράς. Γιατί και εξαγωγή µπορούµε να κάνουµε τα
απορρίµµατα. Άλλοι τα ζητούν, γιατί έχουν λύσει το πρόβληµα
τους, γιατί υποκρύπτεται και στην πραγµατικότητα όφελος µέσω
της επεξεργασίας. Το λέω αυτό για να είµαστε όλοι συνεννοη-
µένοι και να γνωρίζουµε ότι προστασία σηµαίνει και κόστος που
θα αναλάβουµε και όσο πιο µακριά τα στείλουµε, τόσο µεγαλύ-
τερο θα είναι το κόστος. Αυτό το λέω ως οριζόντια αναφορά,
γιατί είµαστε όλοι αντίθετοι ως προς τη θέση.

Σε ό,τι αφορά το ερώτηµά σας αν θα καλυφθεί, αυτό που
µπορώ να σας πω αυτή τη στιγµή είναι ότι δεν προβλέπεται κά-
λυψη για τη µεταφορά των απορριµµάτων από την κεντρική και
νότια Εύβοια προς τις δύο κατευθύνσεις που θα πάνε. Είναι ένα
θέµα που δεν είµαι έτοιµος να σας δώσω απάντηση από πλευράς
κάλυψης κόστους αυτή τη στιγµή. Όµως θα επαναλάβω -και σε
αυτό θα σταθώ- ότι το κρίσιµο είναι να µην πάµε σε παρατάσεις.
Κάποιες µικρές είµαι βέβαιος ότι θα δοθούν. Ο Φεβρουάριος και
ο Μάρτιος προς τις δύο κατευθύνσεις είναι πολύ κοντινός χρόνος.

Γι’ αυτό είπα να επιταχύνουµε τη διαδικασία των αδειοδοτήσεων
και της ωρίµανσης περιβαλλοντικά του συγκεκριµένου έργου -και
εγώ από την πλευρά µου θα πιέσω-, ώστε να ολοκληρωθεί η επε-
ξεργασία και η αξιολόγηση της πρότασης και η χρηµατοδότηση
του έργου -και των δύο που αναφερθήκατε και εσείς-, για να λύ-
σουµε µεγάλα, σηµαντικότατα, διαχρονικά προβλήµατα.

Το αν θα είναι µε σύµπραξη δηµόσιου ή ιδιωτικού τοµέα από
πλευράς χρηµατοδότησης, ποιο θα είναι το κόστος, επειδή γίνε-
ται και στην Πελοπόννησο αυτή τη στιγµή και εξελίσσεται ένα
ανάλογο έργο, νοµίζω ότι ο ΦΟΔΣΑ αλλά και οι αυτοδιοικήσεις
Α’ και Β’ βαθµού γνωρίζουν τις ιδιαιτερότητες, θα εκτιµήσουν τα
δεδοµένα και θα πάρουν την απόφαση που κρίνουν ότι είναι συµ-
φέρουσα για τους πολίτες, ενηµερώνοντας βεβαίως και λέγον-
τας ολόκληρη την αλήθεια και για το κόστος που τελικά θα
επιµεριστεί σε όλους τους πολίτες, για να γνωρίζουν και τι εκ-
προσωπούν, αλλά και τι ευθύνη αναλαµβάνουν.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ. 
Καλή συνέχεια, κύριε Χατζηγιαννάκη.
Συνεχίζουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 65/17-10-2022 επίκαιρη

ερώτηση του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Παράνοµες
αδειοδοτήσεις κατασκευής υδροηλεκτρικού φράγµατος στον
Ερύµανθο Αχαΐας».

Κύριε Αρσένη, καλησπέρα σας, καλή εβδοµάδα. Έχετε δύο
λεπτά.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, στην Πελοπόννησο υπάρχουν πάνω από εκατό

άδειες για µικρά υδροηλεκτρικά µέχρι 10 MW. Σχεδιάζετε να τα
εγκαταστήσετε σε ρέµατα και ποτάµια, όπως ο Λούσιος, ο επι-
βαρυµένoς από τις πυρκαγιές σε Αχαΐα, Ηλεία και Αρκαδία, ο
Ερύµανθος που υδροδοτεί τον Πύργο, ο Ελισσώνας, ο Μυλάον-
τας, ο Αροάνιος, ο Τράγος, η Νέδα, ο Αλφειός. Το 41% των πραγ-
µάτων αυτών θέλετε να το βάλετε σε «NATURA».

Ήδη δεκαοκτώ υδροηλεκτρικά βρίσκονται υπό αδειοδότηση
στον Ερύµανθο που θα διαταράξουν ανεπανόρθωτα την οικολο-
γική ισορροπία µε επιπτώσεις και στη δηµόσια υγεία, ενώ θα έχει
επιπτώσεις και στους καταρράκτες της Νέδας, της Νεµούτας,
του Τρίτωνα κ.λπ..

Τον Ιούλιο το περιφερειακό συµβούλιο της αποκεντρωµένης
διοίκησης γνωµοδότησε θετικά κατά πλειοψηφία για την κατα-
σκευή και τη λειτουργία φράγµατος στη Τεθρέα της Τριταίας
Ερυµάνθου στην Αχαΐα και εκδόθηκε απόφαση στις 31 Αυγού-
στου για έγκριση περιβαλλοντικών όρων για το έργο. όµως, εδώ
πέρα έχουµε και τον αγροτοκτηνοτροφικό σύλλογο Δήµου Ερυ-
µάνθου και τον Πολιτιστικό Σύλλογο Αλεποχωριτών «Ο Ερύµαν-
θος» να έχουν καταθέσει προσφυγή ενώπιον του Υπουργού κατά
της συγκεκριµένης ΑΕΠΟ για πάρα πολύ απλούς και συγκεκρι-
µένους λόγους.

Έχουµε παράνοµη συγκρότηση συνεδρίασης και γνωµοδότη-
σης για το θέµα του ΠΕΣΠΑ µε συµµετοχή µέλους στο συµβού-
λιο µε διπλή ιδιότητα: προέδρου και µέλους. Και παράνοµη
έκδοση της ΑΕΠΟ του έργου. Η τελική και κρίσιµη σύµφωνα µε
την ισχύουσα νοµοθεσία γνωµοδότηση του ΠΕΣΠΑ για το έργο
υπογράφηκε από τον πρόεδρό του ο οποίος ταυτόχρονα ήταν
και ο τελικός υπογράφων της ΑΕΠΟ του έργου µε διαφορετική
ιδιότητα.

Δεδοµένου ότι ο κατακερµατισµός των υδάτινων σωµάτων,
των ρεµάτων, των ποταµών είναι αντίθετος µε την ευρωπαϊκή
οδηγία για τα ύδατα, η πρόσφατη έκθεση της επιτροπής εµπει-
ρογνωµόνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη βιώσιµη χρηµατο-
δότηση ζητάει να αποφεύγεται εντελώς η κατασκευή µικρών
υδροηλεκτρικών κάτω των 10 MW, καθώς αυτή οδηγεί σε αύξηση
των κατακερµατισµών των ποταµών. Η νέα στρατηγική της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για τη βιοποικιλότητα µε ορίζοντα το 2030
προβλέπει την άρση εµποδίων και φραγµάτων. Να βγάλουµε
αυτά που υπάρχουν, όχι να βάλουµε καινούργια, ώστε να απο-
κατασταθεί η ελεύθερη ροή τους σε µήκος είκοσι πέντε χιλιάδων
χιλιοµέτρων. Μέχρι το 2030 θα πρέπει να τα βγάλετε κι εσείς βά-
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ζετε καινούργια; Η πρόσφατη καταδίκη στο Ευρωπαϊκό Δικαστή-
ριο τον Δεκέµβρη του 2020 µας ζητάει, κύριε Πρόεδρε, να στα-
µατήσουµε να εγκαθιστούµε οποιοδήποτε τέτοιο έργο, είτε ΑΠΕ
είτε τουριστικά, µέσα σε περιοχές «NATURA» χωρίς τα σχέδια
διαχείρισης. Κι εδώ µιλάµε πάλι για περιοχές χωρίς σχέδια δια-
χείρισης.

Ερωτάται ο Υπουργός αν ήταν σύννοµη η σύνθεση των µελών
του περιφερειακού συµβουλίου περιβαλλοντικής αδειοδότησης,
του ΠΕΣΠΑ. Θα προβείτε στις απαραίτητες ενέργειες προκειµέ-
νου να ακυρωθεί η ΑΕΠΟ; Αν δεν είναι σύµφωνη προφανώς και
σύννοµη η σύνθεση πώς είναι σύννοµη και σχετική η γνωµοδό-
τηση του ΠΕΣΠΑ; Δεσµεύεστε να συµµορφωθείτε µε την οδηγία-
πλαίσιο για τα νερά και την πρόσφατη έκθεση της επιτροπής
εµπειρογνωµόνων της Ευρωπαϊκής Ένωσης για τη βιώσιµη χρη-
µατοδότηση και την νέα στρατηγική της Ευρωπαϊκής Ένωσης
για τη βιοποικιλότητα µε ορίζοντα το 2030 και άρα να απορρί-
ψετε αυτά τα έργα;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Και σ’ αυτή θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας, κ. Νικόλαος Ταγαράς.
Κύριε Ταγαρά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, σέβοµαι την ευαισθησία για θέµατα που

αφορούν στην προστασία του περιβάλλοντος. Το έχω πει πολλές
φορές. Έχοντας ταυτόχρονα, όµως, και ως στόχο να καλύ-
πτουµε και ανάγκες που είναι απαραίτητες. Άλλωστε περνάµε
πολλά και κοστίζουν πολύ αυτά που εξελίσσονται στις µέρες µας.
Αφορούν στον τρόπο, στα εργαλεία και τα µέσα παραγωγής
ενέργειας. Πληρώνουµε τίµηµα µεγάλο. Άρα η αξιοποίηση των
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στην πατρίδα µας και αφού δια-
θέτουµε φυσικά αγαθά είναι στόχος µεγάλος προστατεύοντας,
όµως, ταυτόχρονα και το περιβάλλον, όπως και εσείς αναφέρατε.

Είπατε για εκατό άδειες στην Πελοπόννησο για µικρά υδροη-
λεκτρικά έργα. Πράγµατι. Δεν σηµαίνει, όµως, ότι όλα λειτουρ-
γούν ή ότι όλα αυτά θα λειτουργήσουν στο τέλος. Αυτή τη στιγµή
που µιλούµε δεκατέσσερα έργα συνολικής ισχύος 34,63 MW
έχουν άδεια λειτουργίας. Οκτώ συνολικής ισχύος 22,92 MW
έχουν άδεια εγκατάστασης. Ένα έργο 1,4 MW έχει έγκριση πε-
ριβαλλοντικών όρων. Τα υπόλοιπα πενήντα δύο, ισχύος συνολι-
κής 104,53 MW, βρίσκονται σε αρχικό στάδιο αδειοδοτικής
διαδικασίας. Και το λέω αυτό γιατί όπως και εσείς γνωρίζετε η
πιο κρίσιµη φάση στη διαδικασία εξέλιξης από την αίτηση για πα-
ραγωγή ενέργειας -βεβαίως άδειας παραγωγού- µέχρι την κατα-
σκευή και τη λειτουργία είναι η περιβαλλοντική αδειοδότηση. Εάν
δεν συντρέχουν οι προϋποθέσεις που πρέπει και επιβάλλονται
από το θεσµικό πλαίσιο ακόµα κι έχει πάρει άδεια παραγωγού ή
βεβαίωση παραγωγού δεν προχωράει η δραστηριότητα για να
ολοκληρωθεί. Αυτό το λέω γιατί ξέρετε και εσείς ότι η πιο κρίσιµη
φάση είναι η περιβαλλοντική αδειοδότηση.

Σε ό,τι αφορά στην νοµιµότητα, στην έκδοση απόφασης έγ-
κρισης περιβαλλοντικών όρων και στον διπλό ρόλο του προ-
έδρου, ως πρόεδρος της επιτροπής και ως µέλος, γνωρίζετε ότι
έχει υπάρξει προσφυγή από τους φορείς στους οποίους αναφερ-
θήκατε προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας για να
ελεγχθεί η νοµιµότητα λόγω της ιδιαιτερότητας που αναφέρεται
και στην προσφυγή. Αυτή είναι στη νοµική υπηρεσία, στο νοµο-
θετικό του Υπουργείο Περιβάλλοντος για να επεξεργαστεί όλα
αυτά τα οποία τίθενται στην προσφυγή που υπάρχει και να αξιο-
λογηθεί αν νοµίµως συγκροτήθηκε και νοµίµως πάρθηκε η από-
φαση για την έκδοση της ΑΕΠΟ. Είµαστε στη φάση, λοιπόν, του
ελέγχου και της πρότασης από την πλευρά του νοµοθετικού του
Υπουργείου. Η πρόταση αυτή έχει ασκηθεί στις 29 Σεπτεµβρίου.
Ο χρόνος απάντησης από πλευράς Υπουργού είναι µέχρι τις 29
Νοεµβρίου, ένα µήνα περίπου ακόµη. Είναι, όπως είπα, σε φάση
αξιολόγησης στο νοµοθετικό. Και θα υπάρξει εισήγηση από τη
νοµική υπηρεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος για την έκδοση της απόφασης.

Σε ό,τι αφορά στα θέµατα που αφορούν την προσαρµογή στην

οδηγία για τα ύδατα 2060, για να µην πάρω χρόνο από την πρω-
τολογία, θα συνεχίσω στη δευτερολογία για να σας απαντήσω
και πιστεύω να σας καλύψω και σε αυτό. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υφυπουργέ. 
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τι να µε καλύψετε; Σοβαρά; Σας ζητάω κοινο-

βουλευτικό έλεγχο, σας καλώ εδώ και δεν θα απαντήσατε γιατί
δεν έχει αποφανθεί η νοµική υπηρεσία; Αυτό µου λέτε; Ο κοινο-
βουλευτικός έλεγχος είναι ανεξάρτητη διαδικασία. Είστε παλιός
κοινοβουλευτικός. Θα έπρεπε να το ξέρατε. Έχετε υποχρέωση
να µας πείτε και µέσα στο χρονικό διάστηµα που σας δίνει ο Κα-
νονισµός της Βουλής, αν είναι σύννοµο ή παράνοµο το ότι βγήκε
µια απόφαση από ένα διοικητικό όργανο χωρίς να τηρούνται οι
προϋποθέσεις, µε διπλούς ρόλους. Προφανώς και θα περίµενα
να το πείτε εδώ στη Βουλή. Δεν είναι ένας µήνας που είναι η άλλη
διαδικασία. Εδώ στη Βουλή έχετε µια βδοµάδα. Γι’ αυτό είναι οι
επίκαιρες ερωτήσεις και γι’ αυτό κάθε κόµµα έχει τόσες λίγες για
να σταχυολογεί και να επιλέγει τα επείγοντα. Προφανώς σας πε-
ρίµενα να έρθετε εδώ µε απάντηση.

Βέβαια δώσατε την απάντηση. Λέτε: «Τι να κάνουµε; Υπάρχουν
οι περιβαλλοντικοί κανόνες της Ευρωπαϊκής Ένωσης αλλά πρέ-
πει να παραγάγουµε και ρεύµα». Θα µας το πείτε αυτό εσείς που
µαζί µε την προηγούµενη κυβέρνηση ενώ όλος ο κόσµος µιλάει
για απανθρακοποίηση εσείς µιλούσατε για απολιγνιτοποίηση και
τα κάνατε όλα φυσικό αέριο. Φτάσαµε να παράγουµε το 60% του
ρεύµατος από φυσικό αέριο. Και τώρα τι θα µας πείτε; Πανικός.
Δεν υπάρχει περιβάλλον. Όλα να τα ισοπεδώσουµε. Αυτό µας
λέτε. Έχετε υποχρέωση, ναι ή όχι, να άρετε εµπόδια σε ποτάµια
και ρέµατα, δηλαδή φράγµατα, µέχρι το 2030 που λέει η στρα-
τηγική; Εδώ έχουµε µια παράνοµη απόφαση. Ο µόνος λόγος που
µπορώ να καταλάβω για τον οποίον χρονοτριβείτε είναι για να
φέρετε κάποια τροπολογία να την κάνει νόµιµη. Δεν µπορώ να
το ερµηνεύσω αλλιώς. Το ότι δεν γνωρίζετε την κοινοβουλευτική
διαδικασία δεν µπορώ να το δεχτώ. Το ότι ήρθατε εδώ να µας
πείτε: «περιµένετε, θα απαντήσουµε στην ένσταση» δεν µπορώ
να το δεχτώ γιατί είναι κοινοβουλευτική διαδικασία πάγια και
γνωστή. Άρα το µόνο που µπορώ να υποθέσω είναι ότι ετοιµά-
ζετε να το µαγειρέψετε, να φέρετε µια τροπολογία που να νοµι-
µοποιείτε την παρανοµία. Θέλουµε ξεκάθαρες απαντήσεις.

Έχουµε µια κατά συρροή παράβαση της ευρωπαϊκής νοµοθε-
σίας. Παραβιάζετε καταδικαστικές αποφάσεις. Μπορεί να µη σας
ενδιαφέρει, αλλά ενδιαφέρει εµάς. Γιατί τα εκατοντάδες εκατοµ-
µύρια πρόστιµο υπολογίζονται στο µισό δισεκατοµµύριο από
αυτή την καταδικαστική απόφαση τα οποία θα κληθούµε να πλη-
ρώσουµε επειδή µετά την καταδικαστική απόφαση εσείς κάνετε
τα πάντα για να µη συµµορφωθείτε µε την καταδίκη. Θα τα πλη-
ρώσουν πάλι οι φορολογούµενοι.

Δεν θα τα πληρώσουν ούτε οι ωφελούµενοι που ευνοείτε µε
τις εγκρίσεις τις παράνοµες ούτε αυτοί που παίρνουν τις αποφά-
σεις. Οι φορολογούµενοι θα τα πληρώσουν πάλι.

Συµµορφωθείτε µε τους Ευρωπαίους εµπειρογνώµονες που
ζητάνε να παύσει η κατασκευή των µικρών υδροηλεκτρικών, συµ-
µορφωθείτε µε τη στρατηγική που ζητάει την άρση των εµπο-
δίων, συµµορφωθείτε µε τους ευρωπαϊκούς κανόνες για τις
περιοχές «NATURA». Σας ζητάµε τα αυτονόητα.

Όταν είναι για ιδιωτικοποιήσεις, για το χρηµατιστήριο ενέρ-
γειας κ.λπ., µάς λέτε: «είναι ευρωπαϊκές οδηγίες, δεν µπορούµε
να τις παραβιάσουµε», όταν είναι για το περιβάλλον, µια χαρά τις
παραβιάζετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Ταγαρά,
έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Αγαπητέ συνάδελφε, για να ξεκαθαρίζουµε τα πράγµατα: Μου
ζητάτε δηλαδή εµένα, όταν δεν έχει ολοκληρωθεί θεσµικά η
βάση του πλαισίου, που υπάρχει και είµαστε υποχρεωµένοι να
ακολουθήσουµε, να σας απαντήσω άµεσα; Όταν υπάρχει προ-
σφυγή για θέµατα που εσείς λέτε ότι δεν είναι σύννοµα, οφείλει
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να ολοκληρωθεί η διαδικασία από το νοµοθετικό του Υπουρ-
γείου. Δεν είµαι νοµικός ούτε αποφασίζω για όλα. Για τέτοιες πε-
ριπτώσεις και σε περίπτωση προσφυγής υπάρχει µια
συγκεκριµένη διαδικασία που ακολουθείται και είναι σε εξέλιξη.
Θα εισηγηθεί η νοµοθετική υπηρεσία, το νοµοθετικό του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος προς τον Υπουργό και ο Υπουργός θα
πάρει την απόφαση επί της προσφυγής. Δεν αποφασίζει από
µόνος του ο Υπουργός. Δεν προβλέπεται κάτι τέτοιο. 

Αν θέλετε την απάντηση, όταν λήξει η προθεσµία µπορείτε να
υποβάλετε επερώτηση και να πάρετε και την απάντηση ολοκλη-
ρωµένη. Αλλά επειδή υποβάλατε εσείς χθες το ερώτηµα, δεν ση-
µαίνει ότι εµείς σήµερα θα υποκαταστήσουµε υπηρεσίες και
θεσµικές διαδικασίες που προβλέπονται. Θα υπάρξει απάντηση.
Δεν έχουµε τίποτα να κρύψουµε από κανέναν. Αν υπάρξει εκ των
υστέρων έγκριση για παρανοµία, εδώ θα είστε να την καταγγεί-
λετε. Δεν υπάρχει. 

Αυτά σε ό,τι αφορά το θέµα γιατί δεν είµαστε έτοιµοι να δώ-
σουµε απάντηση στο αν είναι σύννοµη η απόφαση έκδοσης πε-
ριβαλλοντικών όρων για τους λόγους που αναφέρονται στην
προσφυγή. Όταν ολοκληρωθεί, θα πάρετε απάντηση γραπτή,
επίσηµη. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά το θέµα της ενέργειας: Ξέρετε, πληρώ-
νουµε τίµηµα µεγάλο και µε τρόπους παραγωγής που σίγουρα θί-
γουν το περιβάλλον. Γι’ αυτό και πάµε στις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, που είναι τρόπος παραγωγής φιλικός προς το περιβάλ-
λον. Γιατί αν θέλουµε ρεύµα, πρέπει από κάπου να το µαζέψουµε,
να το παραγάγουµε, εκτός κι αν πούµε: «Δεν θέλουµε, πάµε στις
σπηλιές». Και πάµε τον τρόπο παραγωγής που υπήρχε µέχρι σή-
µερα να τον αλλάξουµε και γίνονται µέγιστα βήµατα για να µπο-
ρούµε να παραγάγουµε από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.

Είπατε για την αποφυγή και να ξεπεράσουµε όλα αυτά που
µας οδηγούν σε θέµατα καταστροφής του περιβάλλοντος και την
απανθρακοποίηση. Πράγµατι, ξεκινήσαµε πρώτοι. Ήρθε ο πόλε-
µος και τα άλλαξε όλα. Και δεν λέµε «αλλάζουµε στόχο», ο στό-
χος παραµένει «ανανεώσιµες πηγές». Λέµε, όµως, µέχρι όλα να
οµαλοποιηθούν -γιατί είναι ρευστά και αβέβαια- ότι πρέπει να λά-
βουµε µέτρα για να µπορούµε να υπηρετήσουµε τις ανάγκες µας
και οι ανανεώσιµες πηγές ενέργειας δεν είναι µόνο ότι είναι φι-
λικές στο περιβάλλον, αλλά επειδή παράγονται εντός εθνικών
ορίων, δεν είµαστε εξαρτηµένοι από κανέναν. 

Μην είµαστε, λοιπόν, µηδενιστές. Σέβοµαι την ευαισθησία σας
για την προστασία του περιβάλλοντος, αλλά όλα αυτά που συ-
ζητούµε κάπου πρέπει να γίνουν. Δεν µπορούµε να απαγορεύ-
σουµε παντού. Προστασία δεν σηµαίνει πλήρης απαγόρευση
παντού. Υπάρχουν περιοχές όπου απαγορεύονται τα πάντα,
αλλά δεν απαγορεύονται τα πάντα παντού. 

Αυτά είχα να πω σε ό,τι αφορά το θέµα του µίγµατος και τα
ενεργειακά στα οποία αναφερθήκατε.

Σε ό,τι αφορά δε την οδηγία 2060 για τα ύδατα, έχει κάποιους
κανόνες και την έχουµε κάνει αποδεκτή. Όµως δεν είναι παντού
τα ίδια. Είναι οριζόντιοι κανόνες και αναφορές. Κάθε περιοχή έχει
και τα δικά της χαρακτηριστικά. Η ίδια η οδηγία προβλέπει, µάλι-
στα -στο άρθρο 4.7- κάποιες εξαιρέσεις µε συγκεκριµένους κανό-
νες που αφορούν και στην περιοχή όπου αναφέρεστε και είµαστε
υποχρεωµένοι να τους λάβουµε υπ’ όψιν, λαµβάνοντας υπ’ όψιν
την ιδιαιτερότητα της περιοχής. Μην είµαστε, λοιπόν, αφοριστικοί. 

Ξέρετε ότι είµαι προσεκτικός στις λέξεις µου, αλλά ταυτό-
χρονα, όµως, αναγνωρίζουµε ότι υπάρχει µια ανάγκη που πρέπει
να υπηρετήσουµε κάτω από δύσκολες συνθήκες -αυτά τα λέω
για να είναι σε γνώση όλων µας- συνδυάζοντας και προσθέτον-
τας τα σχέδια διαχείρισης λεκανών απορροής, που για πρώτη
φορά είχα την τιµή το 2014 ως Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος να υπογράψω. Έγινε µια πρώτη αναθεώρηση το 2017
και αυτή τη στιγµή είναι σε εξέλιξη µία δεύτερη αναθεώρηση -
που πιστεύω ότι το γνωρίζετε- ακριβώς, επειδή τα πράγµατα κι-
νούνται δυναµικά και πρέπει να προσαρµοζόµαστε λαµβάνοντας
µέτρα, όπου απαιτείται, πριν συµβούν δύσκολες καταστάσεις.
Αυτά εξελίσσονται και εµείς προσαρµοζόµαστε και προς τις οδη-
γίες, αλλά και προς τα νέα δεδοµένα που προκύπτουν. 

Από αυτό το σηµείο, όµως, µέχρι να αποκλείσουµε τα πάντα
από παντού, υπάρχει µια διαφορά. Δεν θέλω να πω περισσότερα.

Είπα σέβοµαι την αγωνία σας και την ευαισθησία σας, αλλά πρέ-
πει αυτά που είναι απαραίτητα για την πατρίδα µας και την ασφά-
λειά της να έχουµε το θάρρος να τα κάνουµε, προστατεύοντας,
αλλά και αναπτύσσοντας όλα τα αγαθά τα οποία έχουµε να δια-
χειριστούµε από την πλευρά τη δική µας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Πάµε και στην επόµενη επίκαιρη ερώτηση, µε τους ίδιους πρω-

ταγωνιστές, πάλι σε περιοχή «NATURA».
Θα συζητηθεί η όγδοη, µε αριθµό 66/17-10-2022 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών
του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Αναγκαστική απαλλοτρίωση
σε δηµόσια γη για χάρη ιδιωτικής εταιρείας για κατασκευή φω-
τοβολταϊκού πάρκου στο Μενοίκιο Όρος Σερρών εντός Περιο-
χών Άνευ Δρόµων (ΠΑΔ) και περιοχής «NATURA»».

Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, για να µην ξεφεύγουµε από το θέµα, πάµε στη

συνέχεια, στο Μενοίκιο. Βάζετε ένα φωτοβολταϊκό όσο η ίδια η
πόλη των Σερρών. Όση είναι η έκταση της πόλης των Σερρών,
τέτοιο φωτοβολταϊκό βάζετε και µάλιστα πάνω σε µια περιοχή
που ανακοίνωσε στον ΟΗΕ ο κ. Μητσοτάκης ότι θα προστατευτεί
στο πλαίσιο των περιοχών χωρίς δρόµους. Στη συνέντευξη
Τύπου µε τις περιβαλλοντικές οργανώσεις είπε ο κ. Αµυράς ότι
θα ζητήσει να προστατευτούν και αυτές οι πενήντα πέντε περιο-
χές -και είναι η τρίτη σε σηµασία από τις πενήντα πέντε. Σε αυτήν
την περιοχή, που µε παρέµβαση του Διευθυντή Βιοποικιλότητας
του Υπουργείου σας κ. Δηµόπουλου, εγκρίνετε πρώτα την περι-
βαλλοντική και τώρα προχωράτε πλέον σε µέτρα αναγκαστικής
απαλλοτρίωσης. 

Δεν πρόλαβε να στεγνώσει το µελάνι στη φωτογραφική τρο-
πολογία που είχατε φέρει πριν από ένα-δύο µήνες για τις αναγ-
καστικές απαλλοτριώσεις για τις ΑΠΕ και τώρα ξεκινάτε την
αναγκαστική απαλλοτρίωση σε υψόµετρο χιλίων εξακοσίων µέ-
τρων, σε µια περιοχή «NATURA», δηµοτικών και ιδιωτικών γαιών,
χωρίς να έχει ενηµερωθεί καν ο δήµος. Και µάλιστα στο ΦΕΚ που
βγάζετε, στην ουσία προκύπτει ότι θα αποζηµιωθεί ο δήµος ή οι
ιδιώτες στο 1/1000 της αντικειµενικής αξίας της γης. Σαν να
ήταν, όχι τέσσερις χιλιάδες εκατό στρέµµατα, αλλά σαν να ήταν
πραγµατικά τέσσερις χιλιάδες εκατό τετραγωνικά. 

Εσείς εδώ πέρα µας είπατε ξεκάθαρα στην προηγούµενη
απάντησή σας ότι «προσαρµοζόµαστε στις ευρωπαϊκές οδηγίες»
-λες και είναι θέµα προσαρµογής- «αλλά και στα νέα δεδοµένα».

Δηλαδή, όταν οι ευρωπαϊκές οδηγίες σας υπαγορεύουν «κάντε
καρτέλ», «πουλήστε ενέργεια στους ιδιώτες», «δώστε τη ΔΕΗ»,
«βάλτε τη ΔΕΗ να επιδοτεί τους ιδιώτες για να την αγοράσουν»,
εκεί λέτε «Τι να κάνουµε, το λέει η Ευρώπη». Όταν οι ευρωπαϊκές
οδηγίες σας λένε «απαγορεύονται οι εγκαταστάσεις ΑΠΕ είτε
είναι φωτοβολταϊκά είτε είναι ανεµογεννήτριες σε περιοχές
«NATURA» αν υπάρχει η παραµικρή πιθανότητα αρνητικής επί-
πτωσης σε αυτές», η δέουσα εκτίµηση. Κι εδώ έχουµε τον φορέα
διαχείρισης να λέει «είναι καταστροφική αυτή η επένδυση», η Δι-
εύθυνση Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος της Περιφερειακής Ενό-
τητας Σερρών να λέει «όχι, είναι επιβλαβής για το περιβάλλον και
τη «NATURA»», το Τµήµα Περιβάλλοντος του Δήµου Σερρών να
λέει «είναι επιβλαβής», το δηµοτικό συµβούλιο κ.λπ., και όσοι
συµµετείχαν στη διαβούλευση στην πράξη και εσείς το προχω-
ράτε παράνοµα.

Θέλουµε δηλαδή να µας πείτε πάρα πολύ απλά αν θα ανακα-
λέσετε την απόφαση αυτή, αν ισχύει ότι η πληρωµή της απαλλο-
τρίωσης θα γίνει σε τιµή χίλιες φορές µικρότερη από την
αντικειµενική αξία βάσει του ΦΕΚ, αν αφού αγνοήσατε τις αρνη-
τικές γνωµοδοτήσεις του φορέα διαχείρισης της προστατευόµε-
νης περιοχής «NATURA», µε ποιο τρόπο έγινε η δέουσα εκτίµηση
που είναι η δική σας υποχρέωση -είναι δική σας υποχρέωση, όχι
από το χρηµατιστήριο ενέργειας, υπάρχουν υποχρεώσεις που
δεν σας βολεύουν-, µε βάση το άρθρο 6 παράγραφος 3 της οδη-
γίας 9243 της ΕΟΚ για τις «NATURA», για τη διαχείριση των φυ-
σικών οικοτόπων και της άγριας χλωρίδας και πανίδας. 
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Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Ορίστε κύριε Ταγαρά, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς, το «χίλιες φορές µικρότερη

αξία» δεν ξέρω από πού προκύπτει, δεν το γνωρίζω. Δεν υφίστα-
ται τέτοιο θέµα. Χίλιες φορές µικρότερη αξία, επειδή θα παρα-
χωρηθεί δια µέσου του δηµοσίου κ.λπ.. Αν έχετε κάποιο στοιχείο,
να µου το δώσετε και εµένα γιατί εγώ δεν το γνωρίζω. Και δεν
υφίσταται τέτοια διάκριση. 

Τώρα σε ό,τι αφορά τη θέση, είπατε περιοχή «NATURA», εί-
πατε και µόνος σας ότι ακριβώς επειδή είναι προστατευόµενη
περιοχή, γιατί δεν υπάρχει πλήρης απαγόρευση, υπάρχουν όροι.
Το θέµα είναι αν υφίστανται όροι και αν τηρούνται οι όροι εκεί
που προβλέπεται να γίνει υπό όρους. 

Σε ό,τι αφορά την απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων
για το έργο που αναφέρεστε, η απόφαση αυτή εκδόθηκε στις 22
Φεβρουαρίου του 2022 από την Αποκεντρωµένη Διοίκηση Μακε-
δονίας - Θράκης από την αρµόδια Γενική Διεύθυνση. Πιο συγκε-
κριµένα, αφορά στην έγκριση περιβαλλοντικών έργων του έργου
«Σταθµός Παραγωγής Ηλεκτρικής Ενέργειας» από δύο φωτο-
βολταϊκά πάρκα συνολικής ισχύος 311 και κάτι MW και συνοδά
έργα στο αγρόκτηµα Νέου Σουλίου και στο αγρόκτηµα Αγίου
Πνεύµατος Στο όρος Μενοίκιο, στους δήµους Εµµανουήλ Παππά
και Σερρών της Περιφερειακής Ενότητας Σερρών, της Περιφέ-
ρειας Κεντρικής Μακεδονίας. 

Μέσα στους όρους όµως που προβλέπει η ΑΕΠΟ υπάρχουν
όροι και περιορισµοί που πρέπει να λαµβάνονται υπ’ όψιν για την
ελαχιστοποίηση των δυνητικών περιβαλλοντικών επιπτώσεων.
Όροι κατά τη φάση κατασκευής και εγκατάστασης της µονάδας,
γίνεται ρητή αναφορά στην προστασία του υδροφορέα της ευ-
ρύτερης περιοχής, στην προστασία του φυσικού περιβάλλοντος
καθώς και στην προστασία δασικής έκτασης και µάλιστα αναφέ-
ρεται ρητά η εφαρµογή των υποχρεώσεων αναφορικά µε την
προστασία της δασικής έκτασης ότι θα ελέγχεται από το Δασαρ-
χείο Σερρών. 

Σε άλλο σηµείο γίνεται ρητή η αναφορά για την προστασία της
πανίδας και της χλωρίδας. Όλες αυτές οι προβλέψεις της από-
φασης-έγκρισης περιβαλλοντικών όρων, αλλά λέω έγκριση υπό
όρους όµως και προϋποθέσεις που πρέπει να τηρούνται και θα
ελέγχονται για την τήρησή τους, αφορούν στην προστασία της
βιοποικιλότητας της περιοχής και εν γένει του φυσικού περιβάλ-
λοντος. 

Όλες αυτές οι απόψεις όπως ξέρετε στη φάση της περιβαλ-
λοντικής αδειοδότησης και πριν την έγκριση της ΑΕΠΟ µέσα από
τη διαβούλευση και µε τους αρµόδιους φορείς κατατίθενται οι
γνώµες, αξιολογούνται και η απόφαση αυτή που πάρθηκε από
την αποκεντρωµένη διοίκηση όπως αναφέρθηκα πριν, αναφέρει
και τους περιορισµούς και τους όρους που επιβάλλει.

Σε ό,τι αφορά τώρα το θέµα της υδρολογικής και υδραυλικής
µελέτης αναφέρει ότι τα έργα δεν επηρεάζουν τα υπόγεια, επι-
φανειακά υδατικά συστήµατα της περιοχής και δεν απαιτείται η
χρήση υδατικών πόρων και δεν παράγονται υγρά απόβλητα. Επο-
µένως το έργο δεν αναµένεται να έχει επίπτωση ποσοτική ή ποι-
οτική στην κατάσταση των επιφανειακών και υπόγειων υδάτων. 

Το Περιφερειακό Συµβούλιο Περιβαλλοντικής Αδειοδότησης
της αποκεντρωµένης διοίκησης γνωµοδότησε οµόφωνα θετικά,
µετά και τη θετική γνωµοδότηση της Γενικής Διεύθυνσης Περι-
βαλλοντικής Πολιτικής του ΥΠΕΝ. 

Άρα συµπερασµατικά σε αυτό που αναφέρεστε, σύµφωνα µε
αυτά τα οποία αναφέρονται και στα γραπτά και τις απαντήσεις,
είναι επιτρεπτή ως επέµβαση υπό όρους και κανόνες και περι-
γράφονται ρητά στην απόφαση έγκρισης περιβαλλοντικών όρων,
στην οποία αναφερθήκατε πριν.

Για να µην παίρνω άλλο χρόνο, θα συνεχίσω στη δευτερολογία
µου. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Ταγαρά. 
Κύριε Αρσένη, έχετε τον λόγο. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, πάλι σοκάροµαι. Δηλαδή, θέλετε να πείτε ότι

η καρδιά της ερώτησης είναι ότι εσείς θα χρεώσετε στον ιδιώτη
το 1‰ της αντικειµενικής αξίας και δεν ξέρετε πού είναι στο
ΦΕΚ; Να σας διαβάσω πού είναι στο ΦΕΚ!

Το ΦΕΚ είναι το 599Δ’, 21-9-2022, η σελίδα 7446, παράγραφος
6, σηµείο α’: «εκτάσεις εµβαδού τετραγωνικών µέτρων 911,30
τετραγωνικών δεκάτων», δηλαδή 911 τετραγωνικών µέτρων. Στη
συνέχεια µιλάτε επίσης για 3.000 τετραγωνικά µέτρα. 

Μιλάτε για τετραγωνικά µέτρα για την απαλλοτρίωση, που
είναι το κόστος. Όµως λέτε ότι είναι όπως απεικονίζονται στον
χάρτη, που στον χάρτη είναι τα στρέµµατα. Είναι ένα ωραίο κολ-
πάκι που επιτρέπει στον ιδιώτη να απαλλοτριώσει τετραγωνικά
µέτρα και να αγοράσει στρέµµατα. Αν δεν ήταν η ελληνική Βουλή
πραγµατικά θα ήµασταν σε ταινία…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Πού αναφέρεται…

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Σας το διάβασα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Θέλετε να το ξαναδιαβάσετε; Γιατί ειλικρινά δεν το
κατάλαβα. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Θα το δείτε στα Πρακτικά. Δεν
έχει κάποιο νόηµα αυτή τη στιγµή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Πείτε µόνο το νού-
µερο του ΦΕΚ, για να διευκολύνουµε τον Υφυπουργό. 

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Βεβαίως. Είναι το 599Δ’, 21-9-
2022, η σελίδα 7446, παράγραφος 6, υποενότητα α’ και β’, που
µιλάει για τις εκτάσεις προς απαλλοτρίωση. 

Έχουν γραφτεί δηµοσιεύµατα, ήταν στην επίκαιρη και όµως
ακόµα το Υπουργείο δεν µπορεί να τη βρει! Δηλαδή, συγγνώµη,
αλλά ο κόσµος που µας βλέπει δεν µας παίρνει στα σοβαρά ή
τουλάχιστον δεν παίρνει εσάς στα σοβαρά αυτή τη στιγµή. 

Και θα µας πείτε τι; Ότι έχετε αρνητική γνωµοδότηση του
φορέα διαχείρισης; Και ότι κάνετε νόµιµη αδειοδότηση, όταν
έχουµε την οδηγία για τις «NATURA»; Είναι 100% σε έκταση
«NATURA» αυτό. Και λέει η οδηγία για τις «NATURA» ότι αν υπάρ-
χει η παραµικρή πιθανότητα αρνητικής επίπτωσης, είστε υποχρε-
ωµένοι να το απορρίψετε µέσω της δέουσας εκτίµησης. Κι εσείς
έχετε αρνητική γνωµοδότηση του φορέα διαχείρισης και όλων
των φορέων περιβάλλοντος των δήµων και της αποκεντρωµένης
και µας λέτε τι; Ότι παρ’ όλα αυτά το εγκρίνετε; Και ότι αυτό είναι
σύννοµο; 

Μπορεί να έχετε συνηθίσει σε αυτή τη χώρα, επειδή είναι κα-
λοπληρωµένα τα µέσα µαζικής «εξαπάτησης», να µασάει πολύς
κόσµος κουτόχορτο. Δεν ανήκουµε όλοι σε αυτή την κατηγορία
και σίγουρα όχι οι πολίτες στις Σέρρες και σε πάρα πολλά κινή-
µατα που παλεύουν. Δεν είναι δυνατόν το µαύρο να γίνεται κάθε
φορά άσπρο και το άσπρο µαύρο. 

Υπάρχουν αντικειµενικά πράγµατα και υπάρχει η αλήθεια. Αν
θέλετε να κάνετε εξυπηρέτηση σε οποιονδήποτε επιχειρηµατία,
πείτε το αλήθεια. Μη µας λέτε ότι είναι σύννοµο, γιατί είναι πα-
ράνοµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Ταγαρά, έχετε
τον λόγο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κατ’ αρχάς τα περί σοβαρότητας, αγαπητέ συνά-
δελφε, τα προσπερνώ. Σε ό,τι αφορά τα υπόλοιπα δεν έχετε το
αλάθητο. Σέβοµαι την ευαισθησία σας, αλλά δεν σηµαίνει πως
ό,τι λέτε εδώ, είναι και έτσι. Γιατί όλα αξιολογούνται, ελέγχονται
και βεβαίως έχουν την απάντησή τους.

Σε ό,τι αφορά την αναφορά σας στον νόµο και στο άρθρο, θα
το δω και θα σας απαντήσω. Αν προλάβω, προσπαθώ και τώρα. 

Είπαµε ότι είναι προστατευόµενη περιοχή. Μάλιστα. Αυτό ση-
µαίνει ότι απαγορεύονται τα πάντα; Όχι βέβαια. Το ότι µπαίνουν
όροι, βεβαίως και έχουν µπει όροι. Στην απόφαση έγκρισης πε-
ριβαλλοντικών όρων υπάρχει ειδική οικολογική αξιολόγηση εκα-
τόν εξήντα σελίδες. Εκπονήθηκε τον Αύγουστο του 2021.
Ακριβώς για τους λόγους που είπατε, επειδή είναι περιοχή ευαί-
σθητη, έπρεπε να γίνει πρόσθετη µελέτη για να ασφαλιστεί ότι
δεν θα προκαλέσει προβλήµατα στο περιβάλλον. Δεν είναι, όµως,
εξαρχής απαγορευτική η διαδικασία.
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Σε ό,τι αφορά τις επιπτώσεις, µικρές ή µεγάλες. Οποιαδήποτε
δραστηριότητα, κατ’ αρχάς, στον χώρο δεν έχει µηδενική επί-
πτωση. Δεν υπάρχει µηδενική επίπτωση στο περιβάλλον ό,τι κι
αν κάνουµε οπουδήποτε. Πρέπει, όµως, να µπορούµε να ζούµε
ταυτόχρονα και να βρίσκουµε την ισορροπία. Όχι µόνο για µας
σήµερα, αλλά και για αύριο και για πάντα. Αυτό έχει µια δυναµική
στην εξέλιξή του. Όλα όσα λέγονται, όσα γράφονται, όσα εκτε-
λούνται αξιολογούνται και στην πορεία. Τίποτα δεν είναι διαχρο-
νικό. Δεν µπορούµε, όµως, να µην κάνουµε και τα αυτονόητα και
τα απαραίτητα για να µπορούµε να ζούµε και ως κοινωνία. Διότι
επιµένετε στις προστατευόµενες περιοχές, στην ουσία εκφρά-
ζοντας θέση πλήρους απαγόρευσης δραστηριοτήτων. Δεν γίνε-
ται αυτό παντού. Δεν µπορεί να γίνει. Το 33%-35% στην πατρίδα
µας είναι προστατευόµενες περιοχές. Δεν θα κάνουµε τίποτα;

Είµαστε υποχρεωµένοι να σεβαστούµε και να προστατεύ-
σουµε, αλλά είµαστε και υποχρεωµένοι αναλαµβάνοντας ευθύνη
να πάρουµε και µέτρα. Και επειδή ζούµε δύσκολα σαν κοινωνία,
έχουµε περάσει µια πολύ δύσκολη περίοδο καταστροφής,
έχουµε την ευθύνη να δώσουµε και δουλειά και ζωή στον κόσµο.
Και αυτά δεν γίνονται µε απόλυτες απαγορεύσεις παντού, γιατί
πάντα κάτι βρίσκουµε για να τα αποκλείσουµε όλα. 

Σέβοµαι τις απόψεις σας. Μπορεί να διαφωνώ -και διαφωνώ-
τις σέβοµαι όµως. Αλλά µέχρι εκεί. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Πάµε στη δέκατη τρίτη µε αριθµό 76/17-10-2022 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµατος
Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ολοκλήρωση πολεοδοµικής µε-
λέτης Καστελίου Δήµου Μινώα Πεδιάδας».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε δύο λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πολύ συγκεκριµένα: «Ολοκλήρωση πολεοδο-

µικής µελέτης Καστελίου Δήµου Μινώα Πεδιάδας». Η µελέτη
αυτή για το Καστέλι -και όχι µόνο, είναι και για άλλους οικισµούς,
το Καστέλι είναι το κέντρο µιας συστάδας οικισµών- έχει ανατε-
θεί εδώ και χρόνια, έχει προχωρήσει σηµαντικά, αλλά δεν έχει
ολοκληρωθεί, αφού εκκρεµεί τόσο η οριοθέτηση δύο ρεµάτων,
Καστελίου και Πολυθέας, όσο και οι επόµενες ενέργειες που
προβλέπονται µέχρι την υπογραφή της. 

Επειδή πρόσφατα και µε αφορµή την κατασκευή του νέου Διε-
θνούς Αερολιµένα Καστελίου ανατέθηκε από το Υπουργείο σας
και από εσάς προσωπικά το τοπικό πολεοδοµικό σχέδιο του
Δήµου Μινώα Πεδιάδας και µε δεδοµένη την ανάγκη του ενιαίου
πολεοδοµικού σχεδιασµού του δήµου, το ερώτηµά µου, κύριε
Υπουργέ, είναι: Ποιες µελέτες οριοθέτησης και ενέργειες εκκρε-
µούν για την ολοκλήρωση της πολεοδοµικής µελέτης Καστελίου
και αν προτίθεστε να εντάξετε την ολοκλήρωση αυτής της µελέ-
της, µαζί µε τις απαραίτητες µελέτες και ενέργειες, στο υπό εκ-
πόνηση τοπικό πολεοδοµικό σχέδιο του Δήµου Μινώα Πεδιάδας,
που όπως προείπα έχει ήδη ανατεθεί και είναι στην αρχική του
βάση.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Και σε αυτή την ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός Περι-

βάλλοντος και Ενέργειας ο κ. Νικόλαος Ταγαράς. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν είπατε τίποτε για την εξοι-

κονόµηση του χρόνου, κύριε Πρόεδρε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είστε πάντα κύριος σε

αυτό. Οι περισσότεροι περιµένουν να λήξει ο χρόνος και µετά να
κάνουν την ερώτηση. Εσείς κάνετε πάντα την ερώτηση κατευ-
θείαν.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας):  Αγαπητέ συνάδελφε -και το εννοώ- για τον ιδιαίτερο
τόπο καταγωγής σας τον Δήµο Μινώα Πεδιάδας έχουµε µιλήσει
πολλές φορές και εδώ αλλά και στην Κρήτη, παρουσιάζοντας το
ειδικό πολεοδοµικό σχέδιο του Δήµου Μινώα Πεδιάδας για να
λύσουµε εκκρεµότητες πολλές. Με είχατε ρωτήσει την προηγού-

µενη φορά τι γίνεται µε το Αρκαλοχώρι και µε την αντίστοιχη µε-
λέτη και προέκυψε ότι ξεκίνησε πριν πολλά χρόνια. Σταµάτησε
όµως στον δρόµο και δεν ολοκληρώθηκε. Και δεν είχε και νόηµα
να προχωρήσει να ολοκληρωθεί διότι τα δεδοµένα µε τα οποία
ξεκίνησε είχαν ξεπεραστεί. 

Και είχαµε πει ότι χρειάζεται πρόσθετο κόστος που να µπορεί
να καλύψει τις ανάγκες σε επίπεδο πολεοδοµικής µελέτης και
ρυµοτοµικού σχεδίου εφαρµογής και αναθεώρησης του σχεδίου
στην περιοχή του Αρκαλοχωρίου για να έχουµε όλες τις φάσεις
σε ό,τι αφορά τον σχεδιασµό. Και εκκρεµεί µια τηλεδιάσκεψη µε
όλους τους εµπλεκόµενους για το Αρκαλοχώρι και συντοµότατα
θα γίνει λόγω του ότι έλειψα και εγώ σε εκτός Αθηνών επισκέ-
ψεις. Όµως έχω δεσµευτεί για αυτό-και θα είστε και προσκεκλη-
µένος σε αυτή την τηλεδιάσκεψη σεβόµενος τον τόπο
καταγωγής σας και την ευαισθησία  για τον τόπο σας- για να
δούµε τα βήµατα περαιτέρω για την ολοκλήρωση του σχεδια-
σµού εκεί. 

Κάτι ανάλογο ισχύει και µε το Καστέλι. Είναι παλιά ιστορία.
Από τα µέσα της δεκαετίας του ‘80 έχει ξεκινήσει αυτός ο σχε-
διασµός και συγκεκριµένα το 1984 από την τότε Νοµαρχία Ηρα-
κλείου. Δεν θέλω να διαβάσω όλο το τελετουργικό, γιατί δεν έχει
και νόηµα. Σηµασία έχει ότι υπεβλήθη το 1984. Δεν µπορούσε να
προχωρήσει γιατί δεν υπήρχε οριοθέτηση του οικισµού. Υπήρχαν
προβλήµατα µε την οριοθέτηση του οικισµού αλλά και µε την
οριοθέτηση ρεµάτων. 

Επανήλθε και τον Ιανουάριο του 2010 κατατέθηκε για οριοθέ-
τηση νέος φάκελος το 2010. Το 2011 είχε επανυποβληθεί φάκε-
λος για την οριοθέτηση. Εστάλησαν εκκρεµότητες προς τον
Δήµο Μινώα Πεδιάδας τον Μάρτιο του 2012. Δεν υπήρξε αντα-
πόκριση, δεν υπήρξε καµµία απάντηση, µε αποτέλεσµα σήµερα
που µιλούµε να είναι σε εκκρεµότητα αλλά και µετά από τόσα
χρόνια πλήρως ανεπίκαιρος ο σχεδιασµός. 

Οτιδήποτε έχει αποτυπωθεί ή καταγραφεί θα ληφθεί υπ’ όψιν
στο ειδικό πολεοδοµικό σχέδιο και για το Αρκαλοχώρι αλλά και
για τις περιοχές του Καστελίου που αναφέρεστε. Και δεν υπήρχε
γενικό πολεοδοµικό σχέδιο ή σχέδιο χωρικής οικιστικής οργάνω-
σης ανοικτής πόλης που θα προέβλεπε οριοθέτηση οικισµού για
να µπορεί να προχωρήσει η πολεοδόµηση. Μπορεί και αυτοτε-
λώς να προχωρήσει. Τώρα όµως που τρέχει το ειδικό πολεοδο-
µικό σχέδιο µαζί µε το Αρκαλοχώρι θα δούµε και για το θέµα του
Καστελίου πώς κινούµαστε για να ολοκληρώσουµε αυτή την εκ-
κρεµότητα που ξεκίνησε αλλά δεν τελείωσε ποτέ. Παραµένει σε
εκκρεµότητα. 

Είναι ένας τόπος όπου λόγω αυτών που εξελίσσονται ως έργα
υπάρχουν δραστηριότητες µεγάλες και επειδή ο σχεδιασµός θα
επηρεάσει τα έργα αλλά και τα έργα θα επηρεάσουν τον σχεδια-
σµό, για αυτόν τον λόγο θα έχουµε τη χαρά να σας έχουµε µαζί
µας στην τηλεδιάσκεψη που θα κάνουµε. 

Θέλω να σας πω ότι έχουµε κάνει µια πρώτη εκτίµηση κόστους
και για το Αρκαλοχώρι και για το Καστέλι. Αν θέλουµε να προχω-
ρήσουµε να εντάξουµε ολοκληρωµένα τη µελέτη είναι της τάξης
περίπου ως προϋπολογισµός των 2,5 εκατοµµυρίων συν ΦΠΑ. Το
αναφέρω για να έχετε µια εικόνα τάξης µεγέθους. Από το ειδικό
πολεοδοµικό σχέδιο αυτό που τρέχει τώρα είναι της τάξης του
ενός εκατοµµυρίου και κάτι, για να µπορέσουµε να είµαστε ολο-
κληρωµένοι στον σχεδιασµό µας.

Δεν ξέρω εάν θα έχει κάτι να πει ο συνάδελφος, θα πάρω και
λίγο από τη δευτερολογία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για άλλη µία φορά θέλω να δηλώσω ότι είστε από τους Υπουρ-

γούς που ανταποκρίνονται. Είναι θέµατα που αναδεικνύονται
µέσα από τον κοινοβουλευτικό έλεγχο και για τις δύο πολεοδο-
µικές µελέτες Αρκαλοχωρίου και Καστελλίου ήταν αυτή η περί-
πτωση. Η ανταπόκρισή σας νοµίζω ότι µπορεί να οδηγήσει σε
έναν ολοκληρωµένο και ενιαίο πολεοδοµικό σχεδιασµό για τον
Δήµο Μινώα - Πεδιάδας, που είναι και το ζητούµενο. 

Αυτό το οποίο θέλω να επισηµάνω είναι ότι σωστά είπατε πως
θα προχωρήσουν µαζί µε το ειδικό πολεοδοµικό και να δούµε και

1476 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τι άλλους σχεδιασµούς θα προβλέψει στην πορεία ή θα υπάρξει
ανάγκη να γίνουν και σε ποιες περιοχές.

Τώρα, είπατε για προεκτίµηση κόστους και η ερώτηση µου
είναι -γιατί αυτό προέκυψε- εάν αυτό χρηµατοδοτηθεί από το ίδιο
πρόγραµµα που χρηµατοδοτήθηκε και το ειδικό πολεοδοµικό, το
τοπικό. Είναι το Ταµείο Ανάκαµψης; Είναι άλλη πηγή; Και αν ο
ίδιος φορέας, το ΤΕΕ δηλαδή, και µε την ίδια διαδικασία θα προ-
χωρήσει ούτως ώστε να µην έχουµε καθυστέρηση, βεβαίως,
µέσω των διαδικασιών και να έχουµε σύντοµη ολοκλήρωση. Θα
ήταν, δηλαδή, οι πρόσθετες πληροφορίες πάρα πολύ χρήσιµες
και θα συµπλήρωναν την απάντησή σας, ούτως ώστε να έχουµε
ολοκληρωµένη εικόνα για το πώς θα προχωρήσουν τα πράγµατα
για την πολεοδοµική µελέτη Καστελίου -και µια και αναφερθή-
κατε- και για την πολεοδοµική µελέτη Αρκαλοχωρίου. Ξέρετε,
υπάρχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον. Είµαι από το Αρκαλοχώρι προσω-
πικά, αλλά η σύζυγος είναι από το Καστέλι και γι’ αυτό βάζω
πρώτα Καστελίου σήµερα και µετά Αρκαλοχωρίου, καταλαβαί-
νετε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Ταγαρά, έχετε

τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΑΓΑΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητέ συνάδελφε, κατ’ αρχάς το ειδικό πολεοδοµικό σχέδιο

που εξελίσσεται τώρα δεν περιλαµβάνει όλες τις φάσεις του σχε-
διασµού. Είναι η πρώτη φάση του σχεδιασµού. Η δεύτερη είναι
το ρυµοτοµικό σχέδιο και η πράξη εφαρµογής. Η πρώτη εκτί-
µηση είναι, επειδή ο διαγωνισµός έχει γίνει, ο ανάδοχος έχει εγ-
κατασταθεί, η µελέτη είναι σε εξέλιξη για το ειδικό πολεοδοµικό
σχέδιο, ενώ για τα υπόλοιπα, τη δεύτερη φάση στο Αρκαλοχώρι,
αλλά και την ολοκλήρωση για το Καστέλι, τα χρήµατα είναι τέ-
τοια και τόσα που δεν µπορούν να δικαιολογήσουν, έστω κι αν
τα είχαµε σήµερα τα χρήµατα, στον ίδιο µελετητή µε κάποια σύµ-
βαση συµπληρωµατική να µπορούµε να του αναθέσουµε και
αυτά. Άρα, για ό,τι προκύψει -µε εκτιµώµενο κόστος που ανέ-
φερα- για την επόµενη φάση, που αφορά στο Αρκαλοχώρι, αλλά
και για τη µελέτη που αναφέρετε την πολεοδοµική στο Καστέλι
συζητούµε για κάτι το οποίο πρέπει να δοθεί συµπληρωµατικά
και προσθετικά. Δεν είµαι έτοιµος αυτή τη στιγµή να σας πω για
τα χρήµατα που απαιτούνται -έκανα στο περίπου µια εκτίµηση
προϋπολογισµού- από πού µπορούµε να τα έχουµε, µακάρι να
µπορούσα να σας πω ότι τα έχουµε βρει και είναι στη διάθεση
µας. Όµως, έκανα µια πρώτη κουβέντα. Είναι περίπου χίλια τε-
τρακόσια στρέµµατα αυτά τα οποία αφορούν στο θέµα του Κα-
στελίου, αλλά υπάρχουν και δύο χιλιάδες εκατόν δέκα
στρέµµατα που αφορούν στο Αρκαλοχώρι, για να έχετε µια ει-
κόνα έκτασης προς πολεοδόµηση. Γι’ αυτό και µε αυτές τις εκτά-
σεις έκανα µια προεκτίµηση κόστους για την ολοκλήρωση του
σχεδιασµού και µε την επόµενη φάση. 

Άρα, κλείνοντας, το ειδικό πολεοδοµικό σχέδιο θα λάβει υπ’
όψιν όλες τις µελέτες που εξελίχτηκαν έστω και αν δεν τελείωσαν
στον χρόνο που εξελίχθηκαν και βεβαίως, θα επικαιροποιηθούν
και µε πρόσθετες πληροφορίες γιατί όλα είναι δυναµικά και
έχουν εξελιχθεί. Για το δε θέµα αντιµετώπισης, λύσης των πολε-
οδοµικών µελετών είναι ένα θέµα που θα µας απασχολήσει πρό-
σθετα. Θα είναι σε γνώση σας και εγώ είµαι στη διάθεσή σας να
δούµε µε τον καλύτερο, ασφαλέστερο και γρηγορότερο τρόπο
πώς να βρούµε διέξοδο για την περιοχή σας.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Ταγαρά. Καλή συνέχεια.
Εισερχόµαστε στη δέκατη τέταρτη µε αριθµό 78/17-10-2022

επίκαιρη ερώτηση του δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρα-
κλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
τον Υφυπουργό στον Πρωθυπουργό αρµόδιο για θέµατα κρατι-
κής αρωγής και αποκατάστασης, µε θέµα: «Μέτρα στήριξης
πληµµυροπαθών στην Κρήτη και αναγκαία έργα αποκατάστασης
και προστασίας».

Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είδατε από κοντά τις καταστροφές από την

πληµµύρα της 15ης Οκτωβρίου, µιας και επισκεφθήκατε και την
περιοχή Μαλεβιζίου και την περιοχή της Σητείας και οι καταστρο-
φές πραγµατικά από αυτή την πρωτοφανή σε ένταση και έκταση
βροχόπτωση είναι µεγάλες, τόσο για τους κατοίκους, τις οικίες,
αλλά και για τους επαγγελµατίες και για τους αγρότες που είδαν
τους κόπους τους να χάνονται. 

Δεν θα αναφερθώ σε όλα τα δέκα θέµατα, για τα οποία σας
ζήτησα άµεσες ενέργειες και παρεµβάσεις, γιατί πολλά από αυτά
ήδη έχουν κινηθεί, όπως η οριοθέτηση και η κήρυξη σε κατά-
σταση έκτακτης ανάγκης. Θα επισηµάνω αυτά, στα οποία κατά
την άποψή µου χρειάζεται µια εξήγηση ή µια συγκεκριµενοποί-
ηση ή αλλαγή στάσης από την Κυβέρνηση ή και ενεργοποίηση
κάποιων διατάξεων. 

Συγκεκριµένα, για τις επιχειρήσεις που επλήγησαν, δεν γνω-
ρίζω αυτή τη στιγµή αν η Κυβέρνηση αποφάσισε να δώσει εφά-
παξ 8.000 ευρώ ή 6.000 ευρώ που διάβασα, χωρίς αυτό να
υπολογίζεται στη συνέχεια στην εξατοµίκευση των ζηµιών και
στην αποζηµίωση που θα δοθεί µέσω αρωγής ή µε άλλη διαδι-
κασία. Θέλει µια διευκρίνιση αυτό, όπως και το αν έχουν αναστα-
λεί οι φορολογικές, ασφαλιστικές και δανειακές υποχρεώσεις για
τις επιχειρήσεις που επλήγησαν ή για όλη την περιοχή. Για τις
επιχειρήσεις που επλήγησαν συζητάµε, όλων των οριοθετηµέ-
νων, όµως, περιοχών. 

Και βέβαια, να δούµε τα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε την
αποζηµίωση αυτοκινήτων που για διάφορους λόγους δεν ήταν
ασφαλισµένα για φυσικές καταστροφές. Είναι τεράστιος ο αριθ-
µός τόσο στην Αγία Πελαγία όσο και στη Σητεία και θα θέλαµε
την άποψή σας. Παλαιότερα υπήρχε η αποζηµίωση σε αυτοκί-
νητα. Στη συνέχεια, στις τελευταίες αποζηµιώσεις δεν έχει εν-
ταχθεί µέσα στις πρόνοιες και αυτό είναι ένα θέµα. 

Και τέλος, να µας ενηµερώσετε τη διαδικασία που πρέπει να
κινηθεί και από ποιο Υπουργείο για την αποκατάσταση των οικο-
γενειών των θυµάτων. Δυστυχώς, είχαµε δύο θύµατα από την
πληµµύρα στην Αγία Πελαγία, οι οικογένειες των οποίων, πραγ-
µατικά, ζητούν την στήριξη της πολιτείας. Και επειδή προβλέπε-
ται από το θεσµικό πλαίσιο η αποκατάσταση των οικογενειών µε
συγκεκριµένο τρόπο, θα ήθελα να γνωρίζω εάν είστε αρµόδιος,
αν είναι κάποιο άλλο Υπουργείο, πού θα απευθυνθούµε και µε
ποιον τρόπο θα γίνει αυτή η διαδικασία και αν, βεβαίως, έχετε
κάποιο νέο να µας πείτε σήµερα για πρόσθετα µέτρα στήριξης,
προκειµένου να ανακουφιστούν οι άνθρωποι της περιοχής.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό, αρµόδιος

για θέµατα κρατικής αρωγής και αποκατάστασης κ. Χρήστος
Τριαντόπουλος. 

Κύριε Τριαντόπουλε, καλησπέρα σας και καλή εβδοµάδα. Τρία
λεπτά έχετε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυ-
πουργό): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ για την επίκαιρη ερώτηση. Ευχαριστώ
για την ευκαιρία που µας δίνετε να συζητήσουµε το σχέδιο της
Κυβέρνησης για τη στήριξη και την αποκατάσταση των περιοχών
που επλήγησαν στην Κρήτη πριν από λίγες ηµέρες, στις 15
Οκτωβρίου του 2022. Επλήγησαν από ακραία πληµµυρικά φαι-
νόµενα, ακραία φαινόµενα που δυστυχώς, όπως αναφέρατε,
είχαν και την απώλεια δύο συνανθρώπων µας, πέρα από την πρό-
κληση εκτεταµένων ζηµιών τόσο στην Αγία Πελαγία και την ευ-
ρύτερη περιοχή, όσο και στη Σητεία. 

Η Σητεία είχε -θα µου επιτρέψετε να πω- σηµαντικές ζηµιές και
µάλιστα, µέσα στον αστικό ιστό. Η Κυβέρνηση, λοιπόν, όπως έχει
κάνει και σε άλλες περιπτώσεις, αντέδρασε άµεσα. Αυτή άλλω-
στε είναι η νέα φιλοσοφία και κατεύθυνση που έχουµε από τον
Πρωθυπουργό. Έτσι, την επόµενη κιόλας ηµέρα, κυβερνητικό
κλιµάκιο βρέθηκε στην περιοχή, βρεθήκαµε µαζί στην περιοχή,
στο πεδίο, στις περιοχές που είχαν πληγεί από τις φυσικές κατα-
στροφές. Εντοπίσαµε τους λόγους της καταστροφής. Διαπιστώ-
σαµε τα προβλήµατα που δηµιουργήθηκαν αλλά και τις ζηµιές
που προκλήθηκαν και φυσικά πραγµατοποιήσαµε και διευρυµέ-
νες συσκέψεις µε όλους τους τοπικούς φορείς, για να δροµολο-
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γήσουµε τα επόµενα βήµατα του σχεδίου στήριξης και ανάπτυ-
ξης. 

Αρχικά, οι περιοχές, όπως είπατε, βγήκαν σε έκτακτη ανάγκη
και αµέσως τις επόµενες ηµέρες, µετά από τη συνεδρίαση και
τις σχετικές αποφάσεις της κυβερνητικής επιτροπής κρατικής
αρωγής, ανακοινώθηκε το σχέδιο στήριξης, ένα σχέδιο στήριξης
σε συνεργασία µε όλα τα εµπλεκόµενα Υπουργεία που περιλαµ-
βάνει αποζηµιώσεις για τις πρώτες ανάγκες των νοικοκυριών και
για την οικοσκευή. Αυτό προέρχεται από τους δήµους µέσα από
τη συνεργασία µε το Υπουργείο Εσωτερικών. 

Ενεργοποίηση της πλατφόρµας ΑΡΩΓΗ.gov για τη χορήγηση
της πρώτης αρωγής 1.000 ευρώ για µικρές ζηµιές έως 6.000
ευρώ ανάλογα µε την έκταση της ζηµιάς που έχουν υποστεί.
Αυτό είναι η πρώτη αρωγή. Ουσιαστικά, έρχεται να ενσωµατωθεί
στο τελικό ποσό που θα δοθεί, όπως έχει γίνει και στο Αρκαλο-
χώρι µε τα χρήµατα που έχουν δοθεί ως πρώτη αρωγή. Στη συ-
νέχεια από την πρώτη αρωγή παρέχεται η χορήγηση της
προκαταβολής σε ποσοστό 25% της εκτιµηθείσας ζηµιάς και στη
συνέχεια, αφού ολοκληρωθεί η διαδικασία µε τους φακέλους,
έρχεται και η τελική επιχορήγηση της κρατικής αρωγής προς τις
επιχειρήσεις. 

Παρέχεται συνάµα η στεγαστική συνδροµή προς φυσικά και
νοµικά πρόσωπα για την αντιµετώπιση των ζηµιών σε κτηριακές
εγκαταστάσεις. 

Παράταση του µέτρου της καταβολής και αναστολή της εί-
σπραξης φορολογικών υποχρεώσεων στοχευµένα για τις επιχει-
ρήσεις και τα φυσικά πρόσωπα που πιστοποιείται ότι έχουν
πληγεί. Τα φυσικά πρόσωπα από τον δήµο που θα λάβουν την
οικοσκευή, οι επιχειρήσεις από την περιφέρεια. 

Αναστολή των ασφαλιστικών υποχρεώσεων για έξι µήνες. Οι
φορολογικές υποχρεώσεις είναι και αυτές για έξι µήνες, µε αντί-
στοιχη διαδικασία ρύθµισης αυτών, στοχευµένα πάλι, για τις πλη-
γείσες από την καταστροφή επιχειρήσεις. 

Αναστολή της διενέργειας κάθε πράξης αναγκαστικής εκτέλε-
σης επί της κινητής ή ακίνητης περιουσίας για έξι µήνες, πάλι
στοχευµένα, για τα φυσικά πρόσωπα που έχουν πληγεί και για
τις επιχειρήσεις.

Διαµόρφωση, παράλληλα, από το αρµόδιο Υπουργείο, ενός ει-
δικού σχήµατος στήριξης της απασχόλησης των επιχειρήσεων
που έχουν πληγεί στις δύο περιοχές µε την παροχή δυνατότητας
αναστολής των συµβάσεων εργασίας για τους εργαζόµενους και
µε αντίστοιχο επίδοµα προς τους εργαζόµενους των πληττόµε-
νων επιχειρήσεων. 

Το δέκατο µέτρο -θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, να πάρω
λίγο χρόνο για να τα εξειδικεύσω όλα- είναι η χορήγηση παρά-
τασης δύο εβδοµάδων πέραν της 31ης Οκτωβρίου του 2022 ως
προς την προθεσµία υποβολής δηλωτικών υποχρεώσεων. Αφορά
στον Δήµο Σητείας. Είπαµε ότι η Σητεία είναι η περίπτωση που
επλήγη σηµαντικά ο αστικός ιστός.

Παράλληλα υπάρχει πρόβλεψη για τη χορήγηση αποζηµιώ-
σεων στα στελέχη που θα συµµετέχουν στις επιτροπές κρατικής
αρωγής της περιφέρειας, έτσι ώστε να αυξηθεί ο αριθµός των
συµµετεχόντων στις επιτροπές και από άλλες περιοχές, καθώς
δεν υπάρχουν τόσα στελέχη στις επιτροπές για να µπορέσουν
να φέρουν γρήγορα σε πέρας το έργο που απαιτείται.

Και φυσικά, έκτακτη χρηµατοδότηση, ήδη περίπου 1,6 εκατοµ-
µύρια ευρώ προς τους δυο δήµους, 800.000 ευρώ από το Υπουρ-
γείο Εσωτερικών και 774.000 ευρώ από το Υπουργείο Ναυτιλίας
και Νησιωτικής Πολιτικής για αποκαταστάσεις σε δίκτυα και υπο-
δοµές. Όσο ωριµάζει ο σχεδιασµός και όσο προχωρά η µελετη-
τική διαδικασία από τους δήµους, η χρηµατοδότηση αυτή θα
αυξηθεί προς τους οργανισµούς τοπικής αυτοδιοίκησης, είτε δή-
µους είτε την περιφέρεια. 

Όπως διαπιστώνετε, η Κυβέρνηση κινήθηκε άµεσα. Υλοποιεί
ένα σχέδιο στήριξης και αποκατάστασης των περιοχών της Κρή-
της που επλήγησαν από τα πρόσφατα ακραία πληµµυρικά φαι-
νόµενα.

Στο κοµµάτι της κρατικής αρωγής όσον αφορά στα οχήµατα,
σύµφωνα µε το θεσµικό πλαίσιο που παραλάβαµε, περιλαµβά-
νονταν µόνον τα φορτηγά που είχαν οι επιχειρήσεις. Τώρα περι-
λαµβάνονται και τα αυτοκίνητα που έχουν οι επιχειρήσεις και

αυτό αφορά, κυρίως, στις επιχειρήσεις που έχουν την ενοικίαση
αυτοκινήτου -είναι πάρα πολλές από αυτές- ενώ στο κοµµάτι των
ιδιωτικών αυτοκινήτων ισχύει το κοµµάτι της ασφάλισης που θα
έπρεπε να είχαν µεριµνήσει να έχουν σε ιδιωτικούς παρόχους. 

Έτσι, υλοποιούµε ένα σχέδιο στήριξης, το οποίο το κάνουµε
και σε χρόνους υποπολλαπλάσιους σε σχέση µε το παρελθόν,
µε στήριξη υπερπολλαπλάσια σε σχέση µε πριν, µε παρουσία στο
πεδίο και σε στενή συνεργασία µε όλους. Είστε ένας από τους
τοπικούς πολιτικούς παράγοντες που έχουµε συνεργαστεί και
στο Αρκαλοχώρι και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε προς αυτή
την κατεύθυνση.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Ορίστε, κύριε Κεγκέρογλου.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πολύ σύντοµα, κύριε Υπουργέ, εύχοµαι οι αρχικές ενέργειες

που αφορούν στις προκαταβολές και στην παρουσία σας, βέ-
βαια, επιτόπου να έχουν συνέχεια µε τον ίδιο ρυθµό, διότι έχουµε
διαπιστώσει πολλά προβλήµατα, χωρίς κατ’ ανάγκη να είναι οι
ευθύνες µονοµερείς. Έχουµε διαπιστώσει πολλά προβλήµατα
και στο Αρκαλοχώρι και σε άλλες περιοχές και στις αποζηµιώσεις
–το έχουµε ξανασυζητήσει- του 2009 που καθυστέρησαν για διά-
φορους λόγους.

Πιστεύω αυτή τη φορά, µε την αρνητική εµπειρία που έχουµε
από τις διαδικασίες, να λυθούν θέµατα και να προχωρήσουµε.
Το ελπίζω και το ζητώ. Νοµίζω ότι οφείλετε να ανταποκριθείτε.
Θα περιµένουµε.

Θέλω στη δευτερολογία µου σε δύο σηµεία να επιµείνω. Το
πρώτο αφορά συµφωνηθέντα, αλλά και αναγκαία, έργα µε τον
Δήµο Μαλεβιζίου. Συµφωνηθέντα έργα µε την κεντρική διοίκηση
και τον δήµο και αναγκαία έργα αντιπληµµυρικά, αναγκαίες ανα-
πτυξιακές παρεµβάσεις. Θα πρέπει µε κάποιον τρόπο το Υφυ-
πουργείο σας να παίξει έναν ρόλο συντονιστή, ούτως ώστε τα
συναρµόδια Υπουργεία που χειρίζονται το «ΑΝΤΩΝΗΣ ΤΡΙΤΣΗΣ»,
το Ταµείο Ανάκαµψης και το ΕΣΠΑ να δουν τα έργα που έχουν
υποβληθεί ήδη µε τεχνικά δελτία ή αυτά που πρέπει να υποβλη-
θούν, ώστε να ενταχθούν στα αντίστοιχα προγράµµατα, προκει-
µένου να δούµε να αντιµετωπίζονται τα προβλήµατα προληπτικά,
αντιπληµµυρικά έργα, αλλά και άλλα αναπτυξιακά, τα οποία σας
έχει εκθέσει ο δήµος επιτόπου, αλλά και µε έγγραφό του. Αυτό
είναι το ένα σηµείο. 

Το δεύτερο σηµείο είναι να µας ενηµερώσετε για τη διαδικασία
που αφορά στους δύο αδικοχαµένους και στη στήριξη των οικο-
γενειών τους. Σήµερα µπορείτε να µας πείτε συγκεκριµένα πράγ-
µατα για το Υπουργείο, τη διαδικασία, τον φορέα και πώς πρέπει
να κινηθεί η συγκεκριµένη διαδικασία;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς σας ευχαρι-

στούµε.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυ-

πουργό): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Όπως ανέφερα και πριν και όπως γνωρίζετε, ο µηχανισµός της

κρατικής αρωγής κινείται µε ταχύτητες που απέχουν παρασάγ-
γας απ’ ό,τι γινόταν στο παρελθόν, µε έµφαση στη µείωση της
γραφειοκρατίας και στην επέκταση της ψηφιοποίησης.

Έτσι, σήµερα, αφού λάβει ΦΕΚ η κοινή υπουργική απόφαση
µέσα στα επόµενα λεπτά, στις επόµενες ώρες, ανοίγει η πλατ-
φόρµα: arogi.gov.gr για τη χορήγηση της πρώτης αρωγής έναντι
της επιχορήγησης προς τις επιχειρήσεις για τις δύο περιοχές
που έχουν πληγεί σηµαντικά από τα ακραία πληµµυρικά φαινό-
µενα. 

Η πλατφόρµα θα είναι ανοιχτή µέχρι τις 7 Νοεµβρίου, καθώς
ο στόχος είναι να µπουν µέσα όσο πιο γρήγορα µπορούν οι επι-
χειρήσεις, επιχειρήσεις που δικαιούνται να κάνουν αίτηση, για να
λάβουν άµεσα τη στήριξη. Στήριξη µε τη µορφή επιχορήγησης,
όπως είπαµε και πριν, που έχει οριστεί στα 1.000 ευρώ για τις
πάρα πολύ µικρές ζηµιές, στα 3.000 ευρώ και στα 6.000 ευρώ
για τις περιπτώσεις που έχουµε µεγάλες ζηµιές. 

Η περίµετρος των δικαιούχων θα καθοριστεί από την περιφέ-
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ρεια, καθώς θα αφορά στις επιχειρήσεις οι οποίες θα ενταχθούν
στο πλαίσιο στήριξης των πληττόµενων επιχειρήσεων από το
Υπουργείο Οικονοµικών. Όπως ανέφερα και στην πρωτολογία
µου, θα ακολουθήσει της πρώτης αρωγής η προκαταβολή του
25% της εκτιµηθείσας ζηµιάς και φυσικά, το τελικό ποσοστό της
επιχορήγησης για την κάλυψη της ζηµιάς στις επιχειρήσεις που
επλήγησαν. 

Όσον αφορά στο τελευταίο, ήδη έχει ξεκινήσει η συνεργασία
-το αναφέρατε και εσείς, αναφερθήκατε στις πληµµύρες του
2020- των υπηρεσιών του Υπουργείου Οικονοµικών µε τις επιτρο-
πές κρατικής αρωγής της περιφέρειας, αλλά και τις αρµόδιες
υπηρεσίες της περιφέρειας, ώστε να µην υπάρξουν καθυστερή-
σεις και να τρέξουν οι διαδικασίες µε τις ίδιες ταχύτητες που
έχουν τρέξει και σε άλλες περιπτώσεις. 

Άλλωστε, η µέριµνά µας είναι πάντα να µην υπάρχουν προβλή-
µατα και εµπόδια στους διαύλους συνεργασίας και να επιτυγχά-
νονται οι υψηλές ταχύτητες που σηµειώνονται σε άλλες
περιπτώσεις. Ήδη συνεργαζόµαστε στενά, έτσι ώστε να βγει
γρήγορα η απόφαση οριοθέτησης των εµπλεκοµένων Οργανι-
σµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης και θα συνεχίσουµε προς αυτή την
κατεύθυνση, καθώς έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα προόδου την
τελευταία περίοδο.

Θέλω εδώ να σας θυµίσω ότι από τις πρώτες ηµέρες, τις πρώ-
τες εβδοµάδες, η καταβολή της πρώτης αρωγής προς τους αι-
τούντες στις περιοχές που επλήγησαν από τον σεισµό στο
Αρκαλοχώρι είχε ξεκινήσει, µε αποτέλεσµα περίπου 66 εκατοµ-
µύρια ευρώ να έχουν διατεθεί σε επτά χιλιάδες περιπτώσεις. 

Ακόµα και στις άλλες περιπτώσεις φυσικών καταστροφών στην
Κρήτη που αναφέραµε πριν, η λειτουργία και η προσήλωση των
υπηρεσιών του Υπουργείου Οικονοµικών έχουν φέρει σηµαντικά
αποτελέσµατα. Για παράδειγµα, για τις πληµµύρες του 2020,
όπου οι αποφάσεις οριοθέτησης εκδόθηκαν πέντε και οκτώ
µήνες µετά από τα συµβάντα -ενδεικτικά να σας αναφέρω ότι η
απόφαση οριοθέτησης του σεισµού βγήκε µία εβδοµάδα µετά
από τον σεισµό- και οι τελικές λίστες από την περιφέρεια εστά-
λησαν περίπου δεκαπέντε µήνες µετά από τα συµβάντα, ήδη έχει
ολοκληρωθεί η προβλεπόµενη διαδικασία για το 65% των επιχει-
ρήσεων και ανάλογα µε τη ροή των εγγράφων, των διευκρινίσεων
και των διορθώσεων, προχωρά η διαδικασία σε ένα πλαίσιο
καλής συνεργασίας. Έχουµε αναπτύξει –δυστυχώς, λόγω των
φυσικών καταστροφών- µία καλή συνεργασία οι υπηρεσίες των
κεντρικών δοµών µε τις περιφερειακές. 

Όπως σας είπα, λοιπόν, έχουµε κάνει πολλά και σηµαντικά βή-
µατα στο πλαίσιο των διαύλων συνεργασίας των εµπλεκόµενων
µερών. Οι χρόνοι αντιστοίχως συµπτύχθηκαν και στην περίπτωση
του σεισµού και εκτιµώ ότι θα συµπτυχθούν περισσότερο και

στην περίπτωση των πρόσφατων πληµµυρικών φαινοµένων.
Θεωρώ ότι θα το πετύχουµε, το έχουµε κάνει και σε άλλες πε-

ριοχές, θα το κάνουµε και στην Κρήτη για να στηριχτούν άµεσα
και δίκαια οι πληγέντες και να προχωρήσουν όσο πιο γρήγορα
γίνεται οι αποκαταστάσεις και µε την κατασκευή ανθεκτικών
έργων. Αυτό θα κάνουµε και στην περίπτωση των αντιπληµµυρι-
κών έργων. Το έχουµε κάνει στη βόρεια Εύβοια. Ήδη είµαστε σε
επικοινωνία µε τους αρµόδιους από τους δήµους και τον Δήµο
Μαλεβιζίου. Την επόµενη περίοδο θα είναι εδώ στην Αθήνα από
ό,τι ενηµερωθήκαµε, οπότε θα έρθουν µε τα σχετικά τους υπο-
µνήµατα, να τα συζητήσουµε και να δούµε τι πρέπει να προτε-
ραιοποιηθεί.

Όσον αφορά στο δεύτερο κοµµάτι που αναφέρατε, είναι εκτός
των άµεσων αρµοδιοτήτων. Ωστόσο, θα µεριµνήσω σε ένα πλαί-
σιο συντονισµού, όπως σωστά είπατε, να σας ενηµερώσω εγγρά-
φως την επόµενη περίοδο, για να ξέρετε και εσείς πώς µπορείτε
να κινηθείτε, αλλά να ενηµερωθούν και οι αρµόδιοι. Άρα, θα κι-
νηθούµε προς αυτή την κατεύθυνση. Δίκαιη και όσο πιο γρήγορα
γίνεται -για το κοµµάτι της αποκατάστασης- στήριξη. Θα το κά-
νουµε, το έχουµε κάνει και αλλού, θα το κάνουµε και στην περί-
πτωση των ακραίων πληµµυρικών φαινοµένων της Κρήτης.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Για τις δύο οικογέ-

νειες είστε έτοιµος να απαντήσετε; Έκανε ερώτηση για τις δύο
οικογένειες.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΡΙΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός στον Πρωθυ-
πουργό): Απάντησα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Θα απαντήσει γραπτώς, είπε ο
κύριος Υπουργός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία, καλή συνέχεια
και στους δύο.

Δεν θα συζητηθεί κατόπιν συνεννόησης η µε αριθµό 63/16-10-
2022 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή Επικρατείας του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Γεωργίου Καµίνη προς τον Υπουργό Προστασίας
του Πολίτη, µε θέµα: «Ραγδαία αύξηση της παραβατικότητας
ανηλίκων».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επίκαιρων ερωτήσεων. 

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.37’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Τρίτη 25 Οκτωβρίου 2022 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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